
 »سد بزرگ« 
در برابر ساخت مسكن

بر اساس يك قانون نانوشته 
در اقتصاد ايران هر زمان كه 
مس��وولان ايراني با شدت، 
موضوع��ی را تكذيب کرده 
و قاطعان��ه اج��راي آن را رد 
مي كنند، بايد منتظر اجراي 
آن باش��يم. از اي��ن دس��ت 
تكذيبيه ه��ا سال هاس��ت 
صورت مي گيرد و به همان سرعت هم فراموش شده و 

اصل اخبار تكذيب شده، عينيت پيدا مي كنند. موضوع 
گراني قيمت بنزين، بازگشت ارز ترجيحي به اتمسفر 
اقتصادي ايران و... ازجمله اين موارد و موضوعات هستند.

1( موضوع افزايش قيمت بنزين يكي از س��وژه هايي 
است كه اين روزها مباحث فراواني را در فضاي عمومي 
و رسانه اي كشور ايجاد كرده. مطابق معمول هم افراد 
نزديك به دولت و مديران اقتصادي با اين اس��تدلال از 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي دفاع مي كنند كه باعث 
ادامه در صفحه 2 بهبود شاخص هاي اقتصادي و... 

كابوس گراني بنزين
يادداشت

يادداشت-3يادداشت-2

رقابت بورس و تورممقدمات مهم ثبات ارزي
م��ا در س��ال هاي گذش��ته 
همواره با اين س��وال مواجه 
بوده ايم كه چط��ور مي توان 
ثبات را به بازار ارز بازگرداند 
و اجازه تلاطم ه��اي جديد 
را در اي��ن ح��وزه ن��داد. در 
واق��ع موض��وع مهم��ي كه 
س��رمايه گذاران و فع��الان 
بخش خصوصي در سال هاي گذشته بارها بر آن تاكيد 
كرده اند لزوم بازگش��ت ثبات به بازارهايي مانند دلار 

است و اين موضوع پيش نيازهاي مهمي دارد. 
در زمان هاي��ي كه جامعه اميدوار به بهبود ش��رايط و 
ارتباط ب��ا دنيا و افزايش درآمدهاس��ت، ما مي بينيم 
كه اين فضاي رواني كاه��ش يافته و خود را به وضوح 
در قيمت هاي موجود در بازار نيز نش��ان مي دهد، در 
مقابل اما هر گاه خبرهاي منفي و نااميد كننده منتشر 
مي ش��ود، اين موضوع تاثير منفي خود در بازار را نيز 
نش��ان مي دهد. همين امروز اگر يك بررس��ي انجام 
شود مي بينيم كه ذخيره قابل توجهي از دلار و ساير 
ارزهاي خارجي در خانه ها و صندوق هاي بانكي مردم 
وجود دارد كه صرفا از ترس اينكه ارزش پول شان كم 
شود نسبت به آن اقدام كرده اند. از سوي ديگر همانطور 
كه گزارش هاي رس��مي نش��ان مي دهند، ما با روند 
گسترده اي از خروج سرمايه مواجه بوده ايم و همين 
موضوع نيز به افزايش تقاضا ب��راي ارز دامن مي زند. 
اگر ما ش��رايطي را فراهم مي كرديم ك��ه مردم افقي 
روشن از ورود به توليد و سرمايه گذاري در بخش هاي 
مختلف داشتند، قطعا اين فضاي رواني نمي توانست 
تاثير بزرگي داشته باشد و منابع مالي به سمت اهداف 

اقتصادي كشور حركت مي كرد.
اينكه بانك مركزي تلاش كند در كوتاه مدت بازار را 
مديريت كند يك بحث اس��ت و اينكه در بلندمدت 
و نگاه كلان چه ميزان از اين ش��رايط اساسا از سوي 
اين بانك قابل مديريت اس��ت يك بحث ديگر. ما در 
گام نخست بايد ارتباطمان با جهان را از طريق كنار 
زدن تحريم بهبود ببخش��يم، از سوي ديگر شرايط 
اجتماعي، اقتص��ادي و اجتماعي را به ش��كلي آرام 
كنيم كه نگاهي مثبت به آينده وجود داش��ته باشد 
و چه مردم و چه فعالان اقتصادي امكان پيش بيني 
آينده را پيدا كنند و در نهايت بايد مقدمات پيشرفت 
اقتصادي و جذب س��رمايه جديد فراهم شود و رشد 
اقتصادي ما تداوم پيدا كند، با در كنار هم قرار گرفتن 
اين عوامل مي توان انتظار داشت كه شرايط بازار ارز 

به سمت آرامش حركت كند.
به اين ترتيب چه در حوزه سياست هاي كلان و سياسي 
و چ��ه در نحوه مواجهه با فعالان اقتص��ادي، دولت از 
يك سو بايد جو رواني را آرام گرفته و اخبار اميدبخش 
به اقتصاد تزريق كند و از سوي ديگر با تسهيل فضاي 
كسب و كار، سرمايه گذاران را براي ورود به عرصه هايي 

كه در تامين ارز كمك كننده هستند، مهيا كند. 

بازار بعد از يك روند نزولي دو 
س��ال و نيمه از انته��اي پاييز 
س��ال گذش��ته وارد يك روند 
صع��ودي ش��د و در قالب آن 
روند صعودي هفته گذشته به 
سقف شاخص قبلي رسيده ايم 
و طبيعي بود كه در اين سقف 
عرضه ها بيشتر شود.وقتي بازار 
صعودي مي شود به ندرت سهم يا گروهي نزولي مي شود 
پس كليت رشد مي كند و چرخش نقدينگي رخ مي دهد 

اما شاخص سازها اصلاح زماني مي كنند.
بورس عامل افزايش تورم نيست. در يك مساله نمي توان 
علت و معمول را جدا كرد. نه تنها بورس به طور كلي بالا 

رفتن هيچ بازاري نمي تواند عامل تورم باشد.
بالا رفتن قيمت ها در هر بازاري معلول تورم هس��تند و 
عامل تورم چيزهاي ديگري اس��ت. سياست هاي پولي 
دولت، بانك مركزي، رشد بي رويه نقدينگي، رشد ناترازي 

بانك ها عامل تورم است.
اينكه شما اين عوامل را كنار بگذاريد و افزايش قيمت ها 
كه معلول تورم است را بگوييم عامل افزايش تورم است 
راه را اش��تباه رفته ايد.  حالا مشخصا در خصوص بورس 
نزديك سه بازار روند نزولي داشته است و ديده ايم كه تورم 
به كجا رفته و قيمت ها به كجا رسيده است؛ خصوصا در 
حوزه قيمت هاي خودرو و مسكن شاهد افزايش قيمت ها 
بوده ايم. در سال ۹۹ در برهه اي يك رشدي كرده و ساير 
بازارها پس از آن رش��د كرده بودند. اكنون نيز پس از سه 
س��ال روند نزولي اينكه بگوييم بورس عامل تورم است 

فرضيه اشتباهي است.
شايد ذينفعان س��اير بازار از آمدن نقدينگي ها به سمت 
بورس ناراحت هس��تند و مي گويند بورس عامل است؛ 

غلط بودن اين فرضيه ثابت شده است.
تورم به كمك رش��د بورس مي آيد. زماني كه ما تورم را 
داريم، ريش��ه و علت هاي آن نيز مشخص است. طبيعي 
است همه بازارها با تاخير رشد خواهند كرد. اگر هر بازار 
نيز به صورت دستوري جلوي رشدش گرفته شود تنها 
فنر آن فشرده تر مي شود و در آينده باعث مشكلاتي در 

آن بازار مي شود.
تنها بازاري كه سياست گذار مي تواند از آن استفاده كند 
و بخشي از نقدينگي موجود در جامعه را با كمترين اثرات 
تورمي سوق دهد بازار سرمايه است. كما اينكه مي بينيم 
پس از نوسان هاي دلار بخشي از سرمايه ها به سمت بازار 
سهام آمد و يك مقدار رشد دلار متوقف شد. سياست گذار 
بايد به اين نكات توجه كند. ما مشكل فزاينده نقدينگي در 
اقتصاد داريم و مي توانيم انتخاب كنيم كه اين نقدينگي را 
به سمت بازاري هدايت كنيم كه كمترين ضرر را به زندگي 
مردم مي زند كه بازار س��رمايه است؛ يا مي توانيم جلوي 
رش��د بازار را بگيريم كه عدم سوق نقدينگي و ايستادن 
جلوي نقدينگ��ي اين بازار چه بلايي س��ر بازار هايي كه 
مستقيما با معاش مردم درگير است مي آورد كه تجربه 

حدود سه سال گذشته اين موضوع را نشان مي دهد.

برزو حق شناسعباس آرگون

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 بسته جديد مهار تورم 
از راه مي رسد!

»تعادل« گزارش مي دهد 

 كابوسي 
به اسم بنزين!

 5 يادداشت تفاهم و يك توافقنامه همكاري
 با حضور مخبر و اسماعيلف امضا شد

همكاري هاي ايران و قزاقستان 
افزايش مي يابد

جواد اوجي در جمع خبرنگاران در حاش��يه نشست 
هيات دولت گفت »خيال همه مردم را راحت كنم هيچ 
برنامه اي براي افزايش قيمت سوخت وجود ندارد.« اين 

درحالي است كه اين روزها گمانه زني ها براي افزايش 
قيمت بنزين در كشور افزايش يافته و به يك كابوس 
صفحه 3 را بخوانيد تبديل شده است.  

حسين راغفر

 برگ جديد دولت براي ماندن فاطمي امين
تاسيس وزارتخانه جديد؟

مجلس 75 خودروي شاسي بلند گرفت؛ استيضاح منتفي شد!

پشت پرده استيضاح 
وزير پرحاشيه

تعادل | فرشته فريادرس| 
استيضاح وزرا بين دولت و مجلس به يك تابو تبديل 
شده؛ اما اساسا زماني كه دولت احساس كند، موضوع 
استيضاح وزرايش جدي است، خودش اقدام به بركنار 
كردن وزير يا پذيرش استعفا مي كند. نمونه اخير آن 
بركناري وزراي آموزش وپرورش و جهاد كش��اورزي 
يا پذيرفتن اس��تعفاي رستم قاسمي بود. اما چنانچه 
دولت حس كند مي تواند در صحن پيروز باشد و جلوي 
اس��تيضاح را بگيرد، حتما در جلسه استيضاح حاضر 
مي شود و وزير را بركنار نمي كند. گويا ابراهيم رييسي 
مي خواهد از قاعده دوم درباره وزير صمت كه زير تيغ 
اس��تيضاح قرار دارد، پيروي كن��د. از همين رو، همه 
 برگه هايش را براي جلوگيري از استيضاح فاطمي امين 
رو كرده اس��ت. از تصويب لايح��ه دو فوريتي واردات 
خودروي كاركرده گرفته تا چنگ زدن به جديدترين 
س��ناريو براي ماندن فاطمي امي��ن در كابينه؛ يعني 
بازگش��ايي پرونده »تفكيك صم��ت«. موضوعي كه 
به نظر مي رس��د، با همكاري قاليباف رييس مجلس، 
مس��ير اس��تيضاح را منحرف كند. چراكه شنبه نهم 
ارديبهشت مجلس تاسيس دوباره وزارت بازرگاني را 
بررسي مي كند و روز بعدش، جلسه استيضاح فاطمي 
امين. حال چنانچه مجلس به تاسيس دوباره وزارت 
بازرگان��ي راي بده��د، احتمالا فاطم��ي امين از تيغ 
استيضاح رها مي شود يا مهلت جديدي براي ماندن 
در كابينه مي گي��رد. اما در همين بحبوحه كه خيلي 
از رسانه هاي وابسته دولت تلاش دارند، با فضا سازي 
رسانه اي وزير صمت را از مهلكه استيضاح نجات دهند، 
يك نماينده مجلس مدعي شده كه در جريان منتفي 
شدن استيضاح قبلي فاطمي امين، 7۰ تا 75 خودرو 
شاسي بلند در اختيار مجلس قرار گرفته و هيات رييسه 
بايد ارتباط اين مساله با موضوع  استيضاح را مشخص 
كند)!( . واقعا مشخص نيست كه چرا دولت براي ماندن 
يك وزير در كابينه اش از هيچ تلاشي فروگذار نمي كند 
به طوريكه حتي حاضر است براي او وزارتخانه جديد 
تاس��يس كند؟ اين سوالي است كه رييس دولت بايد 

به آن پاسخ دهد.

    اقدامات پوپوليستي صمت
نزديك به يك س��ال از كليد خوردن اس��تيضاح وزير 
صمت مي گذرد، استيضاحي كه اگر چه امضاهاي آن 
به حد نصاب رسيده بود، اما در راستاي همان يك دست 
ب��ودن مجلس و دول��ت با وس��اطت رييس مجلس 
نمايندگان دوماه به فاطمي امي��ن فرصت دادند تا با 
انجام اصلاحات ساختاري زمينه را براي ادامه حضور 
خود فراهم سازد. حال با گذشت چندماه، نمايندگان 
طي روزهاي گذشته مجددا استيضاح وزير صمت را 
دوباره كليد زدند و با حدود ۴5 امضاء اعلام وصول آن 
را از هيات رييسه گرفتند. قرار شد فاطمي امين، دهم 
ارديبهشت در خانه ملت از خود و عملكرد وزارتخانه اش 
دفاع كند. او تاكنون تا مرز حذف از كابينه نيز رفته؛ اما 
به هر طريق در جايگاه خود ابقا شده است. در چند روز 
اخير نيز خبرهاي مختلفي مبني بر پس گرفتن امضاي 
تعدادي از نمايندگان و منتفي ش��دن استيضاح وزير 

صمت منتشر شد؛ اما از سوي ديگر برخي نمايندگان 
مجلس عنوان كردند، براس��اس آيين نامه نمي توان 
اس��تيضاحي را كه اعلام وصول  شده، منتفي كرد.  آيا 
اين بار هم فاطمي امين راي اعتماد مجلس را خواهد 
گرفت؟ نمايندگان چه مي گويند؟ روح الله حضرت پور 
نماينده اروميه با اش��اره به برخي گمانه زني ها درباره 
انص��راف تعدادي از متقاضيان طرح اس��تيضاح وزير 
صم��ت در روزهاي اخير گف��ت: اولًا با توجه به اينكه 
اس��تيضاح آقاي فاطمي امين رس��ماً از سوي هيات 
رييسه اعلام وصول شده، بر اساس آيين نامه حتي اگر 
تعداد امضاها از حدنصابِ 1۰ نفر نيز بيافتد، باز هم قانوناً 
بايد استيضاح در صحن مجلس برگزار شود. وي افزود: 
ثانياً براساس آخرين پيگيري ها، اكثريت متقاضيان 
استيضاح آقاي فاطمي امين از جمله بنده همچنان بر 
لزوم برگزاري اين استيضاح تاكيد دارند و انتشار برخي 
خبرها مبني بر انصراف استيضاح كنندگان احتمالًا 
فضاسازي رس��انه اي بوده اس��ت. نماينده اروميه در 
مجلس همچنين عنوان كرد: متاسفانه پس از تاكيدات 
اخي��ر رهبر انق��لاب مبني بر ل��زوم هماهنگي قواي 
۳گانه، برخي ها از بيانات ايشان سوءاستفاده كردند، 
در حالي كه حضرت آقا نيز بارها نس��بت به وضعيت 
فعلي وزارت صمت به ويژه در حوزه خودروسازي ابراز 
گلايه كرده اند. ضمن اينكه توصيه رهبر انقلاب براي 
همدلي و هم افزايي مس��وولان محدود به سخنراني 
اخير ايشان نمي ش��ود و معظم له همواره بر اين نكته 
تاكيد مي كنند، بنابراين نبايد عده اي از بيانات ايشان 
در راستاي رسيدن به اهداف خود سوءاستفاده كنند. 
حضرت پور با تاكيد بر اينكه »متاسفانه آقاي فاطمي 
امين و مجموعه وزارت صمت اين روزها در حال فرار 
به جلو هس��تند« گفت: بحث نابساماني خودرو تنها 
يكي از محورهاي استيضاح آقاي فاطمي امين است 
و عملكرد او در ساير حوزه هاي مرتبط با وزارت صمت 
از جمله قيمت لوازم خانگي و مصالح ساختماني نيز به 

هيچ عنوان قابل دفاع نيست.

    خودروي شاسي بلند گرفتند 
استيضاح منتفي شد

از آن سو، احمد عليرضابيگي نماينده تبريز هم درباره 
اينكه پس از سخنان رهبري در خطبه هاي نماز عيد 
فطر درخصوص همدلي قوا عده اي، اين س��خنان را 
مبناي از دستور خارج كردن استيضاح وزير صمت قرار 
داده و عده اي ديگر مطرح مي كنند، سخنان رهبري 
به معناي عدم ايفاي نقش نظارتي و قانوني نمايندگان 
نيست، گفت: من خودم به شخصه معتقدم آن چه كه 
رهبري فرمودند تعارض��ي با وظيفه نظارتي مجلس 
ندارد و بنا بر تعطيل شدن وظيفه نظارتي نخواهد بود. 
او درباره اينكه گفته مي ش��ود تعدادي از نمايندگان 
امضاء خودش��ان را پ��س گرفته اند، آيا بع��د از اينكه 
استيضاح در سامانه مجلس بارگذاري شد، نمايندگان 
مي توانن��د امضاء خود را پس بگيرن��د، به »ايلنا« نيز 
اينطور گفت: خير نمي توانن��د پس بگيرند. نماينده 
تبريز در پاسخ به اينكه آيا وي از موافقان استيضاح وزير 
صمت است، اظهار داشت: من موافق استيضاح هستم 

اما از امضاءكنندگان نيس��تم، چراكه در امضا چنين 
طرح هايي هميش��ه اين ملاحظه را داشتم كه مبادا 
وجه المصاحه گرفتن بعض��ي از امتيازات قرار بگيرم 
اما موافق استيضاح وزير صمت هستم. عليرضابيگي 
مدعي شد: بنا ندارم از امتيازاتي كه داده شده، صحبت 
كنم، اما خوب اس��ت هيات رييس��ه محترم مجلس 
بيايد تكليف آن خودروهايي ك��ه به نمايندگان داده 
شد را مشخص كند. مشخص كند چرا قريب به 7۰ تا 
75 دستگاه خودرو در اختيار نمايندگان قرار گرفت 
و تكليف و ارتباط آن را با موضوع استيضاح نمايندگان 
روشن كنند. او در پاسخ به اين پرسش كه آيا در مورد 
خودروهايي كه عنوان ش��د، اس��ناد و مداركي براي 
اثبات داريد، گفت: يك نماين��ده مجلس دارد اين را 
به ش��ما عنوان مي كند كه 7۰ خوردو شاسي بلند به 
نمايندگان و تعدادي از كاركنان مجلس تحويل داده 
شده است. بيايند مشخص كنند كه مبنايش چه بوده 
است. عاشق چش��م و ابروي چه كسي بودند؟ به چه 

كساني داده شده است؟

     رسانه هاي وابسته 
به دولت بداخلاقي نكنند!

س��يد احمد رس��ولي نژاد نماينده مجلس هم تعداد 
امضا كنندگان براي استيضاح را ۴5 نماينده دانست 
و اف��زود: مطاب��ق با آنچ��ه در اختيار هيات رييس��ه 
مجلس اس��ت تاكنون هيچ نماينده اي امضاي خود 
را در سيس��تم پس نگرفت��ه و اگر غي��ر از اين روش 
شخصي بخواهد امضاي خود را پس بگيرد غيرقانوني 
و قابل اعتنا نيست. اس��تيضاح  كنندگان برخواست 
خود اصرار دارند و قاطعانه و با دس��ت پر، يكش��نبه 
هفته آينده در روز اس��تيضاح حضور پيدا مي كنند؛ 
اكثريت نمايندگان مجلس دريافته اند كه استيضاح 
وزير صمت درخواس��ت و مطالبه عمومي است. او با 
بيان اينكه اس��تيضاح وزير صمت به قوت خود باقي 
است، گفته است: رسانه هاي وابسته به دولت تلاش 
مي كنند از س��خنان مقام معظم رهبري به نفع خود 
برداشت كنند؛ مقام معظم رهبري در سخنراني اخير 
خود به اين نكته اشاره نكردند كه نمايندگان مجلس 
به وظايف قانوني خود عمل نكنند ايش��ان براجراي 
وظايف قانوني مجلس تاكيد دارند؛ بنابراين طرح اين 
دست از سخنان كه رهبري مي خواهد قوا بايكديگر 
همراه باش��ند از اين رو نبايد فاطمي امين استيضاح 
شود در واقع به تضعيف مجلس ختم مي شود اين در 
حالي اس��ت كه مقام معظم رهبري در پي ايجاد يك 

مجلس مقتدر هستند. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس با اشاره به وعده هاي 
اجرا نشده فاطمي امين، اضافه كرد: استيضاح كنندگان، 
استيضاح فاطمي امين را در 2۹ بند و ۴ محور بازار، توليد، 
خودرو و نيروي انساني دس��ته بندي كردند و باتوجه به 
اهميت خودرو براي مردم 7 بند از 2۹ بند به چالش هاي 
پيش روي صنعت خودرو تخصيص داده ش��ده اس��ت؛ 
رسيدگي به بندها را بين استيضاح كنندگان تقسيم كرديم 
و در مجموعه 1۰ نفر در روز استيضاح سخنراني خواهند 
ادامه در صفحه 7 كرد.  

استيضاح كيلويي چند؟
روز گذش��ته خب��ر 
اهداي 7۰ خودروي 
شاسي بلند توسط 
وزير صمت براي از 
دس��تور كار خارج 
موض��وع  ش��دن 
استيضاحش منتشر 
شد كه بازتاب هاي 
فراوان��ي در فضاي عمومي كش��ور پي��دا كرد. 
يك��ي از نمايندگان مجلس اين خب��ر را اعلام 
كرد و س��پس برخي ديگ��ر از نمايندگان هم 
ضمن تاييد آن خواستار شفاف س��ازي درباره 
آن شدند. در واقع وزيري كه از منظر نمايندگان 
فاقد صلاحيت لازم ب��راي مديريت در يكي از 
مهم ترين ساختارهاي اقتصادي كشورمان بود 
از طريق پرداخت هداياي ويژه، توانسته جايگاه 
خود را بار ديگر روي صندلي وزارت تثبيت کند. 
درست يا غلط بودن اين خبر، به راوي آن بستگي 
دارد. اما بررسي اين نوع سوژه ها فرصتي است تا 
توجه افكار عمومي ايران به مقوله آس��يب زاي 
فس��اد در اقتصاد ايران جلب شود. فارغ از اينكه 
آيا اين خبر درست است يا نه بايد به اين واقعيت 
اشاره كرد كه موضوع فساد، رانت و ويژه خواري 
مدت هاست كه در فضاي اقتصادي و راهبردي 
كشور لانه كرده است. در واقع براي بهبود وضعيت 
اقتصادي چاره اي جز ت��ن دادن به اصلاح اين 
مفاسد نداريم. ش��خصا در جريان يادداشت ها، 
مقالات و تحليل هايي ك��ه ارايه مي كنم تاكيد 
ويژه اي بر اصل شايسته سالاري و تخصص گرايي 
دارم؛ همواره آرزو مي كنم كه فضاي مديريتي 
و اقتصادي كشورمان به افراد عالم و متخصص 
سپرده شود. در واقع همواره بر ناشايسته سالاري 
حاكم بر مديريت كشور تاكيد دارم و آن را عامل 
اصلي عدم توسعه كشور مي دانم. بدون ترديد 
آغاز اصلاحات در فضاي مديريتي كش��ور بايد 
از نهادهاي ناظري چون شوراي نگهبان باشد. 
نهادهاي ناظر كشور بيش��ترين تمركز خود را 
بر تعهد افراد و شناسايي برخي ظواهر گذاشته 
اس��ت، اما لازم اس��ت افراد را از نظر تخصص و 
شايستگي مورد بررسي قرار داد. مهم تر از همه 
اين موارد بايد مديران كش��ور از منظر سلامت 
رفتاري و مديريتي نيز تحت نظارت قرار داشته 
باشند. واقع آن اس��ت كه مهم تر از ظاهر افراد، 
باطن و س��لامت مديران اس��ت. مديري كه 
شايستگي و توانايي دارد، براي نشستن پشت 
صندلي اقدام به رفتارهاي��ي چون اهداي 7۰ 
خ��ودرو نمي كند. بلكه با اعتم��اد به نفس به 
علم خود تكيه دارد و اجازه نمي دهد ش��أن و 
شخصيتش با يك چنين اقداماتي لكه دار شود. 
اتفاقا مديران شايسته، هرگز تلاشي براي حفظ 
صندلي خود نمي كنند، چرا كه مي دانند در يك 
اقتصاد شايسته س��الار، نيازي به رانت و رشوه 
و هداياي ويژه نيست. بررسي روند توسعه در 
كشورهاي مختلف هم نشان مي دهد، آن دست 
از كشورهايي كه توانسته اند به سمت توسعه 
حركت كنند، كشورهايي هستند كه در آنها 
اصل شايسته سالاري در راس امور قرار دارد. اما 
وقتي كشوري به موضوع شايسته سالاري توجه 
لازم را ن��دارد و روابط خارج از متن جايگزين 
قانون و شايسته سالاري مي شود، چهره هايي 
چ��ون خاوري ها، بابك زنجاني ه��ا و... از دل 

فضاي اقتصاد و مديريت آن سر برمي آورد.
ادامه در صفحه 8  

يادداشت-1

مرتضي افقه



در ش��رايطي كه چند روز از آغاز ارديبهش��ت ماه نيز 
گذشته، هنوز مركز آمار به عنوان مرجع رسمي اعلام 
گزارش هاي اقتصادي، نرخ تورم در اسفند ماه را اعلام 
نكرده است. اين در حالي است كه در آخرين گزارش 
منتشر شده از سوي اين نهاد دولتي، نرخ تورم سالانه 
به 47.7 درصد رس��يده بود كه نشان از آن داشت كه 
تورم به بالاترين عدد در 25 سال گذشته رسيده است.

در چنين بستري به نظر مي رسد دولت سرانجام آماده 
آن ش��ده كه بپذيرد كه برخلاف آمارهاي اعلامي كه 
ت��ورم 20 درصد پايين آمده، نرخ ت��ورم در برابر تمام 
سياست هاي دولت مقاومت كرده و حتي افزايش نيز 
يافته است. پيش از اين نرخ تورم ماهانه و نقطه به نقطه 
بالاترين ركورد خود در تمام اين س��ال ها را در دولت 

رييسي به ثبت رسانده بود.
با نام گذاري س��ال 1402 به مهار تورم و رشد توليد از 
سوي مقام معظم رهبري، حالا دولت اعلام كرده كه 
برنامه هاي جدي براي مقابله با تورم دارد و طرح هايي 
را نيز دنبال مي كند که جديدترين رونمايي دولت در 
روزهاي آينده خواهد بود و بر اساس اعلام خاندوزي، 
بناست شرايط تغيير كند. موضوعي كه پيش از اين نيز 
سابقه داشته اما به نظر مي رسد كه تمام اين طرح ها در 

برابر شاخص هاي اقتصادي شكست خورده اند.
سيد احسان خاندوزي در حاشيه نشست هيات دولت 
در جمع خبرنگاران، بيان كرد: جزييات بسته ده بندي 
دولت براي مهار تورم و رشد توليد كه به تاييد مشترك 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران، وزارت اقتصاد 
و دارايي و سازمان برنامه و بودجه رسيده است، امروز 
براي اخذ نظر تشكل هاي توليدي و اقتصادي كشور 
در اتاق هاي سه گانه ارسال شد، براي اينكه ما نظرات 
بخش غيردولتي را هم داشته باشيم و ان شاءالله ظرف 
روزهاي آينده پس از اخذ نظر فعالان بخش غيردولتي 
با حضور رييس جمهور جزييات اين بسته نهايي شده 
و ابلاغ خواهد شد. وزير اقتصاد گفت: اميدواريم با توجه 
به هدف گذاري هاي دقيقي كه در بسته ده بندي براي 
مهار تورم و رشد توليد پيش بيني شده است ما بتوانيم 
يك سند هماهنگ كننده بين تمام اجزاي دولت براي 

نيل به اهداف شعار امسال داشته باشيم.
وي در ادامه اظهار كرد: در خصوص استيضاح نيز بايد 
بگويم اولا دولت در مس��اله حماي��ت از وزرا و اعضاي 
كابينه يك دس��ت و هماهنگ و كاملا جدي است. از 
طرف ديگر حل و فصل واقعي مشكلات اقتصادي به 
ويژه مسائل فرابخشي مانند موضوع مسكن، موضوع 
تورم، موضوع خودرو و امث��ال آن نيازمند دو مقدمه 
اس��ت. در وهله اول مس��اله هماهنگي و در وهله دوم 
مس��اله ثبات سياست ها لازم است. هماهنگي هم در 
داخل دولت و ه��م بين دولت و مجلس لازم اس��ت. 
ثبات سياس��ت ها نيز هم در داخ��ل دولت و هم بين 
دولت و مجلس ضروري است. حتما در شرايط كنوني 
اسيتضاح وزرا كمكي به هماهنگي سياست ها و ثبات 

سياست هاي اقتصادي نخواهد كرد. وزارت خانه ها را 
براي چندين ماه با چالش هاي تصميم گيري مواجه 
مي كند. وزير امور اقتصادي و دارايي در ادامه تصريح 
كرد: از طرف ديگر فرصت س��ال حماي��ت از توليد از 
دس��ت خواهد رفت. اميدوار هستيم بهترين تصميم 
براي ادامه همكاري بين اعضاي دولت و همكاري بين 
دولت و مجلس اتخاذ شود. خاندوزي گفت: محتواي 
لايحه ماليات بر مجموع درآمد توسط وزارت اقتصاد 
آماده شد و در كميسيون اقتصادي دولت نيز با برخي از 
اصلاحات مورد تاييد قرار گرفت. در نوبت خود جلسه 
هيات وزيران ق��رار دارد كه به محض اينكه در هيات 
دولت هم مصوب شود به عنوان يكي از گام هاي مهم 
تحولي از آنجا كه تمام ساختار نظام مالياتي كشور را به 
نفع شفافيت و عدالت اصلاح خواهد كرد، به مجلس 

شوراي اسلامي ارسال خواهد شد.
وي در ادامه در پاس��خ به اين پرس��ش ك��ه قرار بود 
صورت هاي مالي نفتي در فروردين منتش��ر شود به 
كجا رسيد، ؟بيان كرد: تمام شركت هايي كه در حوزه 
اقتصادي تا قبل از شروع به كار دولت فعاليت مي كردند 
و بيش از هزار و 100 شركت نيز مي شود و صورت هاي 
مالي آنان شفاف نشده بود، بحمدلله با اراده جدي كه 
وجود داشت و تاكيد رييس جمهور كه هيچ ملاحظه اي 
در موضوع كار آمدي شركت ها و شفافيت نبايد وجود 
داشته باشد، ش��ركت ها صورت های مالي خود را در 
سامانه منتشر كردند. اين روند را قطعا ادامه خواهيم 
داد هيچ گونه عقب نشيني در مسير اصلاح عملكردها 
و شفافيت شركت ها صورت نخواهد گرفت. بركات آن 
نيز از همين امروز آغاز شده است. وزير اقتصاد گفت: 
برخي از منتقدان مي گفتند مساله شفافيت چه اثري 
بر خروجي عملكرد اقتصادي دارد؟ بنده با عدد و رقم 
مي گويم كه در بس��ياري از موارد ش��ركت هايي كه 
اطلاعات آنان شفاف شده اس��ت به سرعت دست به 

كار شده و ناكارآمدي هاي مديريتي را اصلاح كرده و 
صورت هاي مالي و س��ود و زيان خود را اصلاح كردند. 
به عنوان يك مورد اگر بخواهم مثالي مطرح كنم يكي 
از شركت هاي حوزه سرمايه گذاري خارجي كشور كه 
در آخرين سال دولت قبل زماني كه اطلاعات شفاف 
نبود، زيان ۳ هزار ميليارد توماني داش��ت، با افش��اي 
اطلاعات و اصلاح روش هاي مديريتي خود در س��ال 
1400 و 1401 توانس��ت از زيان دهي خارج شود. به 
لحاظ عملكردي نيز به س��رعت خ��ود را اصلاح كرد. 
ساير شركت هاي دولتي نيز در مسير اصلاح مديريتي 
خود بايد بدانند كه زير تي��غ نظارت صاحب نظران و 
منتقدان قرار دارند. بايد مديريت شركت هاي دولتي 
به سمتي برود كه كارآمدترين و عادلانه ترين نتايج را 

در پي داشته باشد.
اين صحبت ها در حالي مطرح شده كه به نظر مي رسد 
دولت هنوز در مديريت نهادهاي زيردس��ت خود نيز 
مشكل دارد و رييس جمهور براي بار چندم به بانك ها 
اخطار داده كه اضافه برداش��ت خود را متوقف كنند. 
سيد ابراهيم رييسي چهارشنبه در جلسه هيات دولت 
با اش��اره به س��خنان رهبر معظم انقلاب اسلامي در 
خطبه هاي نماز عيد سعيد فطر درباره اهميت تعامل 
و هماهنگي قواي سه گانه گفت: همدلي و هماهنگي 
نه فقط در ميان قواي سه گانه كه بايد در تمام سطوح و 
اجزاي نظام حكمراني كشور سرلوحه عمل قرار گيرد. 
وي با تاكيد مضاعف بر اهميت همگرايي و هم افزايي 
در سطح قوه مجريه، افزود: وجود تفاوت نظر در سطوح 
كارشناس��ي امري طبيعي اس��ت اما اين نظرات در 
موضوعات مختلف بايد در جلسات تخصصي مطرح 
ش��ود و پس از مباحث��ات و گفت وگوهاي نخبگاني، 
نهايتا در حوزه تصميم س��ازي و اجرا، شاهد اجماع و 
اتفاق نظر باش��يم و آنچه به عنوان نتيجه نهايي و در 
عمل در معرض نگاه و قضاوت مردم قرار مي گيرد، بايد 

نشان دهنده وحدت اجزا و انسجام تصميمات كليت 
قوه مجريه باشد.

وي به موض��وع اصلاحات نظام بانك��ي پرداخت و با 
تاكيد بر لزوم اصلاح ناترازي بانك ها، گفت: اقدامات 
بانك مرك��زي براي جلوگي��ري از اضافه برداش��ت 
بانك ها، تصميم خوبي بوده و اين رويه بايد با جديت 
دنبال ش��ود. بايد در وهله اول به بانك هايي كه اضافه 
برداش��ت دارند، اخطار داده شده و در مرحله بعدي با 
قاطعيت با اين موضوع برخورد شود. اهميت تقويت 
بخش حقوقي در دس��تگاه هاي اجرايي، محور بعدي 
سخنان رييس جمهور در جلسه هيات دولت بود كه 
رييس جمه��ور پايبندي كامل به قواني��ن و مقررات 
كش��ور و اجراي دقيق آنه��ا را از مهم ترين ش��روط 
اثربخشي سياس��ت ها و اقدامات در سطوح مختلف 
دستگاه اجرايي دانست و بر استفاده از دانش و تجربه 
متخصصان حقوق، به منظور بهبود عملكرد و ارتقاي 
كيفيت تصميمات دولت و پيشگيري از بروز اشكالات 
حقوق��ي و قانوني تاكيد كرد. رييس��ي همچنين بار 
ديگر بر اهميت اطلاع رساني شايسته و موثر اقدامات 
و عملكرد دس��تگاه هاي اجرايي تاكي��د كرد و اظهار 
داش��ت: ارتقاي اعتماد عمومي و سرمايه اجتماعي و 
اميدآفريني در گروي اطلاع رساني صادقانه، دقيق و 
موثر پيشرفت ها و اقدامات اجزاي مختلف دولت است 
و مديران دستگاه هاي اجرايي در سطوح مختلف بايد 

به اين مساله اهتمام داشته باشند.
رييس ش��وراي اطلاع رس��اني دولت نيز با اش��اره به 
بركناري سخنگوي بيمه مركزي جمهوري اسلامي 
اظهار كرد: هرگونه ناهماهنگي و مواضع غيرحرفه اي در 
دولت، اول به توبيخ و نهايتا به بركناري منجر مي شود. 
سپهر خلجي در حساب كاربري خود در توييتر نوشت: 
» سخنگوي بيمه مركزي جمهوري اسلامي ايران از 
مقام سخنگويي بركنار شد. پيشتر به مديران وابسته 
به دولت هشدار داده ش��ده بود، هرگونه ناهماهنگي 
و مواضع غيرحرف��ه اي در درون دولت، در وهله اول با 
توبيخ و نهايتاً به بركناري منجر خواهد ش��د. مديران 
دولتي توجه كنند.« مجيد مشعلچي فيروزآبادي كه 
يك سال پيش به اين سمت منصوب شده بود با حكم 
مجيد بهزادپور رييس كل بيم��ه مركزي جمهوري 

اسلامي، بركنار شد.
در حالي بركناري ها در دولت به مسوولان اطلاع رساني 
رس��يده كه پيش از اين وزراي كار، جهاد كشاورزي و 
آموزش و پرورش تغيير كرده اند و رييس سازمان برنامه 
و بودجه نيز ديگر به كار خود ادامه نمي دهد. از چالش 
در اداره داخلي دولت گرفته تا طرح هايي كه هيچ يك 
به نتيجه نهايي نرسيده اند مي توان به اين نتيجه رسيد 
كه دولت با چالش جدي مواجه شده و حال بايد ديد در 
شرايطي كه ارايه آمارهاي دقيق متوقف شده، آيا طرح 
جديد مهار تورم موفق خواهد بود يا باز هم بهبود اوضاع 

به آينده نامعلوم موكول مي شود.

اقتصاد کلانسیاست

ادامه از صفحه اول
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تاكيد ايران و عمان بر اجراي 
توافق ترانزيتي عشق آباد

وزير امور خارجه جمهوري اسلامي ايران گفت: عمان 
همواره علاقه مند اس��ت كه گفت وگوها در مورد رفع 
تحريم ها عليه ايران به سرانجام مطلوبي برسد. ايده هايي 
در اين زمينه مطرح بوده كه ما ايده هاي مطرح شده را 
دريافت كرديم و در همين چارچوب از نقش سازنده و 

نيات صادقانه سلطان عمان نيز تشكر مي كنيم.
وزير امور خارجه ايران پس از ديدار و ملاقات با مقامات 
عمان در مسقط در جمع خبرنگاران در تشريح نتايج 
سفر دو روزه خود به اين كشور عربي، اظهار كرد: مقامات 
دو كش��ور ايران و عمان بر اين موضوع تاكيد دارند كه 
روند اجراي توافقات بين تهران و مسقط بعد از سفر سال 
گذشته آقاي رييس جمهور به اين كشور شتاب زيادي 
گرفت��ه و بخش هاي دولتي و خصوصي در دو كش��ور 
فعالانه عمل كرده اند و سفرا و ديپلمات هاي دو كشور در 

تهران و مسقط اقدامات موثري انجام داده اند.
وي با بيان اينكه در طول يك س��ال گذش��ته اتفاقات 
بسيار خوبي در حوزه مناسبات دو جانبه رخ داده و امور 
به خوبي پيش رفته است ادامه داد: با توجه به موقعيت 
ژئوپليتيك ايران دو كشور بر اين موضوع تاكيد داريم 
كه همكاري ها در حوزه ترانزيت را گسترش دهيم و در 
همين چارچوب بر اجراي توافق ترانزيتي عشق آباد كه 
از عمان شروع مي شود و از مسير ايران و آسياي مركزي 
ادامه پي��دا مي كند هر چه زودتر اجرايي ش��ود. وي با 
اشاره به همكاري هاي دو كشور ايران و عمان در حوزه 
انرژي و با تاكيد بر اينكه اين همكاري ها رو به رشد است 
ادامه داد: در حوزه تجارت، اقتصاد و سرمايه گذاري نيز 
اتفاقات خوبي در روابط دو كشور صورت گرفته است و 
اميدواريم در سفر سلطان عمان به تهران كه در آينده 
انجام مي شود بتوانيم پروژه ها را تكميل كرده باشيم. 
البته همكاران ما در حال تهيه اسنادي نيز هستند كه در 
جريان اين سفر بين مقامات دو كشور امضاء شود. امير 
عبداللهيان با بيان اينكه در جريان ديدار با مقامات عمان 
در ارتباط با مسائل منطقه نيز رايزني و گفت وگو كرده 
است، گفت: بررس��ي آخرين وضعيت يمن و تاكيد بر 
ضرورت تسريع در برقراري آتش بس پايدار در اين كشور 
و انجام گفت وگوه��اي يمني يمني يكي از محورهاي 
اين گفت وگوها بوده اس��ت. وي ادامه داد: در خصوص 
وضعيت اوكراين و برخي ديگر از مس��ائل بين المللي 
ديگر نيز گفت وگوهاي خوبي با مقامات عمان از جمله 
وزير خارجه اين كش��ور داشته اند. اين ديپلمات ارشد 
جمهوري اسلامي ايران در پايان صحبت هاي خود گفت: 
عمان همواره علاقه مند است كه گفت وگوها در مورد رفع 
تحريم ها عليه ايران به سرانجام مطلوبي برسد. ايده هايي 
در اين زمينه مطرح بوده است، ايده هاي مطرح شده را 
دريافت كرديم و در همين چارچوب از نقش سازنده و 

نيات صادقانه سلطان عمان تشكر و قدرداني مي كنيم.

از دست دادن فرصت
احياي برجام اشتباه بزرگي است

وزير خارجه روس��يه از دست دادن فرصت احياي 
برجام را اش��تباهي ب��زرگ عنوان كرد. س��رگئي 
لاوروف وزير خارجه روس��يه روز سه شنبه به وقت 
محلي در جمع خبرنگاران در نيويورك در پاس��خ 
به اينكه آيا برجام مرده اس��ت؟ گفت كه با توجه به 
اين واقعيت پيش مي رويم كه مدت ها پيش توافقي 
در مورد احياي آن حاصل شد و اكنون، به دلايلي، 
كش��ورهاي اروپايي شور و ش��وق خود را از دست 
داده اند، امريكايي ها، از طريق منابع مختلف، قبلًا 
به طور ناش��ناس، اعلام مي كنند كه بايد به دنبال 
چيز ديگري بود. معتقديم از دس��ت دادن فرصت 
احي��اي برجام يك اش��تباه بزرگ خواه��د بود به 
خصوص در زماني كه روابط در خاورميانه در حال 
عادي س��ازي است. وزير خارجه روس��يه افزود: ما 
شاهد عادي س��ازي روابط ميان ايران و عربستان 
با ميانجي گري چين هستيم. اين يك روند بسيار 
سازنده اس��ت. بر اس��اس گزارش العالم، لاوروف 
ادامه داد: ما معتقدي��م كه در منطقه خليج فارس 
مكانيسم هاي اعتماد سازي بايد ايجاد شوند. درحال 
حاضر احياي برجام برعهده ايران، روسيه يا چين 
نيست. آنهايي كه اين توافق را نابود كردند بايد آن 
را احيا كنند. وزير خارجه روسيه در عين حال اضافه 
كرد كه ارزيابي هاي ما نشان مي دهد سندي كه سال 
گذشته در مورد آن توافق شد، منعكس كننده هدف 
احياي برجام اس��ت. تلاش ها براي معرفي نيازها و 
خواسته هاي جديد كه در نسخه اصلي برجام وجود 
ندارد، روند احياي اين توافق را پيچيده مي كنند و 
نشان دهنده رويكرد مشابه مانند استفاده از فشار و 

تلاش براي دستيابي به امتيازات يكجانبه هستند.

دستور وزير كشور براي بررسي 
شهادت آيت الله سليماني

وزير كش��ور ضمن دريافت آخري��ن اطلاعات حادثه 
شهادت آيت الله سليماني، بر بررسي سريع و همه جانبه 
اين موضوع تاكيد كرد. احمد وحيدي در تماس تلفني 
با سيد محمود حسيني پور با ابراز تاسف و تاثر از شهادت 
آيت الله سليماني، دستورات لازم را براي بررسي جامع و 
كامل ابعاد مختلف اين حادثه تا دستيابي به نتيجه صادر 
كرد. آيت الله سليماني عضو مجلس خبرگان و نماينده 
سابق ولي  فقيه در سيستان  و  بلوچستان پيش از ظهر 
ديروز هنگام حضور در يكي از بانك هاي بابلسر در استان 
مازندران به شهادت رسيد. بر اساس اعلام روح الله سلگي 
معاون سياسي امنيتي اس��تانداري مازندران با تلاش 
دس��تگاه امنيتي ضارب دستگير ش��ده است. شهيد 
آيت الله سليماني اسبوكلايي متولد سال 1۳2۶ هجري 

شمسي در اسبوكلا سوادكوه در استان مازنداران بود .
نماينده ولي فقيه و امام جمعه كاش��ان و نماينده ولي 
فقيه در استان سيستان و بلوچستان و امام جمعه شهر 
زاهدان از ديگر س��وابق فعاليت هاي آن شهيد در عمر 

7۸ ساله خود بود.

كابوس گراني بنزين
 واقعي ش��دن اعداد و ارقام اقتصادي مي شود. اين 
نوع اس��تدلال ها سال هاست كه توس��ط مديران 
ايراني تكرار مي ش��ود اما نه تنها منج��ر به بهبود 
شاخص هاي اقتصادي نشده، بلكه معيشت مردم 
را نيز با آسيب هاي فراواني مواجه ساخته است. اين 
استدلال ها، اس��تدلال هاي نخ نما شده و پوسيده 
است كه بارها و بارها ظرف ۳5 سال گذشته مطرح 
ش��ده اس��ت. درواقع اين عبارات توجيهاتي براي 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي است. قطعا اين  بار 
مساله افزايش قيمت حامل هاي انرژي بحران هاي 
جدي اقتصادي، اجتماعي و سياس��ي را به دنبال 
خواهد داش��ت و به بهانه اي براي بروز ناآرامي هاي 
بع��دي بدل مي ش��ود. تاثير گراني بنزين و س��اير 
حامل هاي انرژي در افزاي��ش هزينه هاي زندگي 
مردم نمايان مي ش��ود. اين ن��وع تصميمات دقيقا 
مخالف شعار سال است كه مهار تورم را مدنظر قرار 

داده است. 
2( موضوع حذف ترجيحي هم از موضوعات جالب 
در اقتصاد ايران اس��ت. مدت هاست، كارشناسان 
هش��دار دادند كه حذف ناگهاني ارز ترجيحي در 
ش��رايط تحريم و نوس��انات اقتصادي، مشكلات 
عديده اي را به بار مي آورد. اما دولت و مجلس بدون 
توجه به اين هشدارها اقدام به حذف ارز ترجيحي 
كردند. امروز اما مش��خص ش��ده كه تنها نرخ ارز 
ترجيحي از 4200 تومان به 2۸500 تومان رسيده 
اس��ت. همه اين تغيي��رات باعث افزايش ش��ديد 
قيمت ها شدند. باز هم همان استدلال هاي پوسيده 
در اين خصوص كه ح��ذف ارز ترجيحي به حذف 
رانت و فساد منجر مي شود، مطرح شد؛ اما نه تنها 
بهبودي در وضعيت فساد ايجاد نشد بلكه موجب 
سود بيش��تر براي مافياي ارزي كشور شد. در واقع 
سوداگران كه قبلا فاصله ميان ارز 4200 توماني و 
ارز مث��لا 15 تا 20 هزار توماني بازار آزاد را به جيب 
مي زدند. اين  بار از فاصله ارز 2۸500 توماني تا 50 
هزار توماني بهره مند مي ش��وند. بارها و بارها يك 
چنين تصميمات اشتباهي به نفع سوداگران اتخاد 
شده و هيچ كس هم پاسخگو نبوده  است. اين طور 
نيست كه دولتمردان ندانند كه اين نوع تصميمات 
چه بر سر معيشت مردم مي آورد، آنها براي توجيه 
وضع موجود و انتفاع اليگاريشي اقتصاد ايران عمل 
مي كنند. به نظر من از اين پس بايد منتظر از دست 
تصميمات باشيم. بنزين هم احتمالا گران مي شود 
و ارز ترجيحي هم تداوم پيدا كرده و سود بيشتري 

به سوداگران مي رساند. 
۳( عجيب اينجاست كه دولت دقيقا در نقطه مخالف 
ش��عار س��ال عمل مي كند. گراني بنزين به معناي 
افزايش تورم، گراني بيش��تر و افزايش قيمت كالا و 
خدمات اس��ت. بدون ترديد هزينه زندگي مردم در 
اثر اين تصميم بالا مي رود و مصايب بيشتري متوجه 
آنها مي شود. با اين تصميم، ارز هم با نوسان بيشتري 
مواجه مي ش��ود. فقر عمق بيشتري پيدا مي كند و 
آس��يب هاي اجتماعي افزون تري شكل مي گيرد. 
از همين امروز مي توان پيش بيني كرد كه متوليان 
دولتي در برابر پرسش خبرنگاران در اين خصوص 
كه مگر كارشناسان درباره افزايش قيمت بنزين و... به 
شما هشدار نداده بودند؛ چه مي گويند. احتمالا بادي 
به غبغب انداخته و با لبخندي سرد، توجيهاتي را كه 

در تمام سال هاي قبل كرده بودند، تكرار مي كنند.

براي رشد توليد
به جهش مهارت نياز داريم

مع��اون وزير كار از صدور بي��ش از 12 هزار و 500 
مجوز تاسيس آموزشگاه هاي آزاد فني و حرفه اي 
در سال گذشته خبر داد و با اشاره به تدوين 1120 
عنوان استاندارد شايستگي و ارزشيابي مهارت در 
سال جاري تاكيد كرد: كش��ور براي رشد توليد به 
جهش مهارت نياز دارد و م��ا بايد در قالب نهضت 
مل��ي مهارت آم��وزي اين ه��دف را محقق كنيم. 
غلامحس��ين حس��يني نيا در يك نشست خبري 
ضمن تش��ريح گزارش عملكرد و اقدامات صورت 
گرفته س��ازمان آموزش فني و حرفه اي در س��ال 
گذشته اظهار كرد: از زمان استقرار دولت سيزدهم 
2۶00 عنوان اس��تاندارد شايس��تگي و ارزشيابي 
ح��رف را تدوي��ن كرديم ك��ه 70 درصد رش��د را 
داشته است. براي امسال نيز تدوين 1120 عنوان 
استاندارد شايستگي و ارزش��يابي مهارت را پيش 
بيني كرده ايم. به گفته رييس سازمان آموزش فني 
و حرفه اي، در طول برنامه پنج  ساله سازمان از سال 
1402 تا 140۶ بيش از 4۳00 عنوان اس��تاندارد 
شايستگي و ارزش��يابي مهارت هدف گذاري شده 
اس��ت. حس��يني نيا از صدور آني مجوز تاس��يس 
12 هزار و 54۸ آموزش��گاه آزاد فني و حرفه اي در 
11 ماهه س��ال گذش��ته خبر داد. معاون وزير كار 
تصريح كرد: طي س��ال گذشته ۳1۸1 مركز جوار 
و بين كارگاهي در راس��تاي تاكيدات و فرمايشات 
مقام معظم رهبري در كارخانه ها ايجاد شد تا افراد 
آموزش ه��اي مهارتي را ببينن��د. وي همچنين از 
برگزاري اولين دوره مسابقات ملي مهارت كارگران 
در 2۶ بنگاه اقتصادي طي س��ال گذشته خبر داد 
و گفت: يكي از روش ه��اي ترويج فرهنگ مهارت 
آموزي برگزاري مس��ابقات مهارت اس��ت. رييس 
س��ازمان آموزش فني و حرفه اي در ادامه از اجراي 
برنامه  نهضت ملي مهارت آموزي براي سال 1402 
خبر داد و گف��ت: براي اجراي ط��رح نهضت ملي 
مهارت آموزي به اعتباري مع��ادل 40 همت نياز 
داريم كه اميدواريم از طريق مولدسازي دارايي ها، 
تجهيزات كارخانه ها، كمك خيرين و اجراي طرح 

محيط كار واقعي به اين هدف دست پيدا كنيم.

صف طولاني طرح هاي دولت در ميان مقاومت شاخص هاي اقتصادي

سخنگوي قوه قضاييه: رييسي در همايش سراسري فرماندهان فراجا: 

بستهجديدمهارتورمازراهميرسد!

کيفرخواست دوخبرنگار به اتهام همکاری با دولت متخاصمفراجا اجازه كاهش اعتبار و اعتماد جامعه به خود را ندهد
رييس جمهور با اش��اره به اهميت مشاركت مردم در 
پيش��برد ماموريت هاي نيروي انتظامي تصريح كرد: 
اعتماد اركان نظ��ام و آحاد جامعه به فراجا س��رمايه 
بزرگي است كه ضرورت دارد فراجا براي افزايش اين 
س��رمايه بزرگ تلاش كرده و اجازه ندهد اين اعتبار و 
اعتماد كاسته شود. س��يد ابراهيم رييسي در بيست 
و ششمين همايش سراس��ري فرماندهان، معاونين، 
روس��ا و مديران فراجا در سالن كوثر ستاد فرماندهي 
انتظامي جمهوري اسلامي ايران، با قدرداني از زحمات 
و تلاش هاي مجموعه پليس كشور، مجموعه فراجا را 
مجري قوانين مجلس، بازوي دولت در تأمين امنيت، 
آس��ايش و آرامش مردم و رفاه عموم��ي و ضابط قوه 
قضاييه دانست و بر تعامل و هم افزايي همه دستگاه ها 
ب��ا فراجا در تامي��ن امنيت پايدار تاكيد ك��رد. وي در 
بخش ديگري از سخنانش »مهرباني، تدبير و اقتدار« 
را ۳ ويژگي ضروري براي فراجا دانست و اظهار داشت: 
پليس بايد در برابر اش��رار، مجرمين، قانون شكنان و 
متجاوزين ب��ه حقوق مردم مقتدر و مدبرانه و با برنامه 
ظاهر ش��ده و با مردم مهرورزي كند. وي با اش��اره به 
اهمي��ت مردمي س��ازي پليس و مش��اركت مردم در 
پيش��برد ماموريت هاي نيروي انتظامي، رضايت الهي 
را در گرو خدمت خالصانه به مردم و جلب رضايت آنها 
دانست و تصريح كرد: اعتماد اركان نظام و آحاد جامعه 
به فراجا سرمايه بزرگي اس��ت كه ضرورت دارد فراجا 
براي افزايش اين س��رمايه بزرگ تلاش كرده و اجازه 
ندهد اين اعتبار و اعتماد كاس��ته شود. رييس جمهور 
توجه به قانون و قانونگراي��ي را از اركان اصلي و مورد 
اتفاق نظر و اجماع همگاني دانست و تصريح كرد: رمز 
موفقيت پليس در انجام ماموريت هايش نيز توجه به 
اجراي قانون و قانون مداري اس��ت. رييس جمهور در 
بخش ديگري از س��خنانش پيش بيني و پيش��گيري 
را از مس��ائل مهم در كاهش ناهنجاري هاي اجتماعي 
برش��مرد و اظهار داش��ت: پيش��گيري از جرم يعني 
شناس��ايي و مقابله با علل و عوامل وق��وع جرم و اين 
مهم فقط ماموريت نيروي انتظامي نيست، بلكه همه 
دستگاه ها مكلف هستند بس��ترهاي وقوع جرم را در 
حوزه ماموريتي خود شناس��ايي و براي رفع آنها اقدام 
كنند. رييس جمه��ور ارزش هاي موج��ود در آداب، 
سنن و فرهنگ غني ايراني و اسلامي را از سرمايه هاي 
ارزش��مند در مصون س��ازي جامعه در برابر جرايم و 
ناهنجاري ها دانس��ت و بر ايجاد س��اختارها و س��از و 
كارهاي مناس��ب، براي تقويت اين ارزش ها و ترويج 

سبك زندگي مبتني بر فرهنگ اسلامي و ايراني تاكيد 
كرد. وي از نيروي انتظامي به عنوان پيشگامان انتظام و 
امنيت ياد كرد و اظهار داشت: دشمنان با آشوب آفريني 
تلاش كردند فضاي جامع��ه را ملتهب كنند، اما ملت 
و نيروه��اي امنيتي و انتظامي با حضور هوش��يارانه و 
مقتدر در صحن��ه آنها را ناكام گذاش��تند؛ حفظ اين 
هوشمندي براي تداوم خنثي سازي فتنه ها و توطئه ها 
ضروري است. وي اظهار داشت: امروز امنيت اجتماعي، 
اقتصادي و اخلاقي جامعه مورد تهديد دشمن قرار دارد 
و نيروي انتظامي در برابر اين ناهنجاري ها و كساني كه 
مي خواهند ناامني ايجاد كنند، نقش بازدارندگي دارد 
كه لازمه و مقدمه اين نقش آفريني، صيانت از سلامت 
سازماني است. رييس��ي با تاكيد بر اهميت »توجه به 
تحول گرايي در برنامه ها و اقدامات« و »زمان شناسي« 
افزود: برخورد نيروي انتظامي با تخلفات درون سازماني 
و برنتابي��دن جزئي تري��ن تخلفات، ن��ه تنها موجب 
تضعيف پليس نمي ش��ود، بلكه سبب تقويت سازمان 
و افزايش اعتبار اجتماعي آن مي ش��ود. وي در بخش 
ديگري از سخنانش حمايت دولت از نيروي انتظامي 
را م��ورد تأكيد ق��رار داد و گفت: دول��ت وظيفه خود 
مي داند از خدمتگزاران ملت كه در خط مقدم صيانت 
از آزادي هاي مش��روع و حقوق حق��ه مردم، به تأمين 
امنيت و آسايش جامعه اشتغال دارند، حمايت كرده 
و مطالب��ات آنها را مورد توجه قرار دهد. وي در ابتداي 
اين نشست، ضمن ديدار با خانواده چند تن از شهداي 
فرماندهي انتظامي جمهوري اسلامي ايران، از ايشان 
تفقد ك��رد. پيش از س��خنان رييس جمهور س��ردار 
سرتيپ پاس��دار احمدرضا رادان فرماندهي انتظامي 
جمهوري اس��لامي ايران با ارايه گزارش��ي از عملكرد 
فراجا در دوره مديريت خود، اظهار داش��ت: نيروهاي 
انتظامي كمر همت براي خدمت به مردم بس��ته اند و 
اطمينان مي دهي��م نيروي انتظامي تمام توان خود را 
در جهت اجراي فرامي��ن، رهنمودها و تدابير فرمانده 
كل قوا و ياري رساني به دولت و ساير قوا به كار خواهد 
بست. فرمانده نيروي انتظامي تأكيد كرد: فراجا يار و 
ياور دولت در همه ماموريت هاست تا بتوانيم به اتفاق 
يكديگر فرمايشات رهبر معظم انقلاب در جلب رضايت 
مردم و تأمين آسايش و امنيت آنها در راستاي كسب 

رضايت الهي را تحقق بخشيم.
همچنين در اين نشست سردار بختياري رييس مركز 
مطالعات راهبري فراجا گزارش��ي از روند تدوين سند 

تحولي معماري نيروي انتظامي ارايه كرد.

س��خنگوي قوه قضاييه از صدور كيفرخواست براي 
نيلوفر حامدي و الهه محم��دي به اتهام »همكاري با 
دولت متخاص��م امريكا، اجتماع و تباني براي ارتكاب 
جرم عليه امنيت ملي و فعاليت تبليغي عليه نظام« و 
ارسال پرونده آنها به شعبه 15 دادگاه انقلاب خبر داد.

مس��عود ستايش��ي در نشس��ت خبري ضمن اعلام 
آمادگي قوه قضاييه بر ادام��ه روند تعامل و همكاري 
ب��ا قواي ديگر در راس��تاي بيانات رهب��ري گفت: در 
راستاي تاكيدات رهبري مبني بر ضرورت پاسداشت 
وفاق جمعي همه مسوولان براي برطرف كردن همه 
مش��كلات مردم، اعلام مي كنم ق��وه قضاييه خود را 
مصداق تاكيد رهبري دانسته است. مردم با مشكلات 
معيشتي مواجهند و همه مسوولان بايد براي رفع اين 
مشكلات منسجم شوند.  سخنگوي قوه قضاييه افزود: 
يقين داريم گره هاي سخت با همبستگي ملي در ايران 
عزيز اسلامي حل مي ش��ود. در اين راستا رييس قوه 
قضاييه به همه مسوولان دستور دادند تا پيشنهادات 
خود را ارايه كنند. البته مي دانيم بايد اقدامات عملي 

براي تحقق اين مهم صورت گيرد.
وي از حضور مردم در راهپيمايي روز قدس تقدير كرد 
و گفت: اين راهپيمايي بار ديگر اراده امت اسلامي بر 

پاك شدن رژيم منحوس صهيونيستي را نشان داد.
س��خنگوي قوه قضاييه در پاس��خ به سوالي درباره 
صدور كيفرخواس��ت براي برخي مس��وولان براي 
ترك فعل هاي صورت گرفت��ه درباره اجراي قانون 
هواي پاك گفت: دادس��تان ته��ران در اين زمينه 
نكاتي را اراي��ه دادند. پرونده اج��راي قانون هواي 
پاك در شعبه س��وم ناحيه 2۸ دادس��راي انقلاب 
ته��ران ويژه كاركنان دولت مطرح اس��ت و براي 5 
نفر از مس��وولان سابق قرار نهايي جلب به دادرسي 
و كيفرخواست نيز صادر و پرونده به دادگاه ارسال 
شده است و هر زمان كه راي صادر شد و به قطعيت 

رسيد، اطلاع رساني مي كنيم.
وي اف��زود: اتهام اين متهمان سوءاس��تفاده از مقام و 
موقعيت شغلي بوده و تصميمات لازم در مرحله دادسرا 
اتخاذ شده است. اين متهمان معاونت برق و انرژي در 
يكي از وزارت خانه ه��ا، معاونت وقت نظارت در يكي 
از س��ازمان ها، معاونت وقت تدوين و ترويج در يكي از 
س��ازمان ها، معاون وقت وزير در يكي از شركت هاي 
خدمت رس��ان و معاون يكي از سازمان هاي خدمت 
رسان بودند. متاسفانه بر اساس اين سمت ها مرتكب 

اين اتهامات شده اند و به زودي نتيجه اعلام مي شود.

سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي درباره صدور 
اح��كام اوليه متهمان پرونده هواپيم��اي اوكرايني و 
اينكه چرا حكم اعدام صادر نش��ده و اسامي متهمان 
رسانه اي نشده است؟ گفت: راي قانوني لازم و بدوي 
صادر شده است. در ايام فروردين ماه فرآيند ابلاغ راي 
صادره صورت پذيرفته است و از طريق مركز رسانه قوه 
قضاييه اطلاع رساني شد و در رسانه ملي رييس سازمان 
قضايي نيروهاي مسلح اس��تان تهران اطلاع رساني 
كردند و اطلاع رس��اني در حد كفايت شده است. وي 
اف��زود: در ارتباط با اس��امي محدوديت هايي داريم و 
اسامي و سمت ها را داريم ولي با توجه به محدوديت ها 
سعي داريم در راس��تاي موازين قانوني قدم برداريم. 
عدم اعلام اسامي به خاطر همين است و اگر آرا قطعي 
شود با رعايت مقررات اطلاع رس��اني مي شود. اجازه 
انتشار اسامي محكومان در مرحله بدوي وجود ندارد. 
تمام عناوين به صورت شفاف اطلاع رساني شده است. 
وي افزود: قضات رس��يدگي كننده ب��ه اين پرونده به 
لحاظ اينكه قتل شبه عمد و لغو دستور را احراز كردند 
بايد مطابق موازين قانوني و متناسب با جرم، حكم به 
مجازات را صادر كنند. براي مته��م رديف اول احراز 
قتل شبه عمد و لغو دستور بود و حداكثر مجازات آن 
سه سال بابت قتل شبه عمد و 10 سال بابت اتهام لغو 
دستور اس��ت. مجازات تكميلي هم براي متهمان در 
نظر گرفته شده است . بر خلاف ادعاي مطروحه اساسا 
عنوان محاربه براي متهمان نمي توانسته مطرح باشد 
زيرا متهم به تصور مقابله با موش��ك چنين اقدامي را 
مرتكب شده است. س��خنگوي قوه قضاييه در پاسخ 
به س��والي درباره اينكه تصميم نهايي دادسرا درباره 
پرونده دستگيرش��دگان ناآرامي هاي پاييز 1401 از 
جمله نيلوفر حامدي و الهه محمدي كه در بازداشت 
موقت هس��تند، چه زماني گرفته خواهد شد؟ گفت: 
نس��بت به جرايم مختلفي كه صورت مي گيرد واقعا 
در كمترين زمان ممكن پرونده در دادسرا رسيدگي و 
براي صدور راي قانوني به مرجع صالح ارس��ال شود و 
اين افتخار ماست. اينكه افراد مدت ها تحت بازداشت 

هستند را نمي پذيريم.
وي اف��زود: در ارتباط با دو نفري ك��ه گفتيد پرونده 
متضمن كيفرخواست است كه به متهمان ابلاغ شده و 
به منظور صدور راي قانوني به شعبه 15 دادگاه انقلاب 
ارسال شده اس��ت. اتهام اين دونفر همكاري با دولت 
متخاصم امريكا، اجتماع و تباني براي ارتكاب جرم عليه 

امنيت ملي و فعاليت تبليغي عليه نظام است.



جواد اوجي در جمع خبرنگاران در حاش��يه نشست 
هيات دولت گفت »خيال همه مردم را راحت كنم هيچ 
برنامه اي براي افزايش قيمت سوخت وجود ندارد.« اين 
درحالي است كه اين روزها گمانه زني ها براي افزايش 
قيمت بنزين در كشور افزايش يافته و به يك كابوس 
تبديل شده اس��ت. به گزارش خبرنگار »تعادل« در 
ماه هاي اخير سرتيتر اخبار رسانه ها بنزين و حواشي 
آن است و مسوولان و نمايندگان و تحليل گران را بر 
اين داشت تا اظهارنظرهاي متفاوتي در مورد اين ماده 

سوختي مهم در كشور داشته باشند.
روز گذشته وزير نفت در حاشيه جلسه دولت گفت: در 
بودجه ۱۴۰۲ به ما تكليف كرده است كه سوختگيري 
خودرو ها با كارت سوخت انجام بشود. ما يك ماهه كارت 
سوخت را تحويل مي دهيم. از مردم مي خواهيم زمان 
مراجعه به جايگاه ها حتما با كارت شخصي خودشان 
مراجع��ه كنند. وي بي��ان كرد: كارت هاي س��وخت 
جايگاه ها جمع آوري نش��ده بلكه تعدادشان كم شده 
اس��ت تا كنترل كنيم. مردم طبق قانوني كه مجلس 
گذاشته بايد از كارت سوخت خود استفاده كنند و اين 
كارت ها براي زماني است كه اگر كسي كارتش را گم 
كرد مشكلي نداشته باشد و از كارت سوخت اضطراري 
جايگاه اس��تفاده كند. اگر جايگاهي مي گويد كارت 
س��وخت ندارد تخلف اس��ت. عضو كميسيون انرژي 
مجلس گفت: طبق مفروضات تبصره ۱۴ قانون بودجه 
۱۴۰۲، پيش بيني دولت بر واردات حدود يك ميليارد 

دلار بنزين و گازوئيل در سال جاري است.

    پيش بيني واردات 900 ميليون دلار
بنزين و گازوئيل در بودجه 1402

اين در حالي است كه مالك شريعتي با اشاره به برنامه 
دولت براي واردات س��وخت در قانون بودجه ۱۴۰۲ 
اظهار كرد: سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه در 
صحن علني مجلس اين موضوع را رسما بيان كرد كه 
دول��ت در مفروضات تبصره ۱۴ قانون بودجه ۱۴۰۲، 
واردات س��وخت به ميزان بيش از 6۰۰ ميليون دلار 
بنزين و 3۰۰ ميليون دلار گازوئيل را لحاظ كرده است.

عضو كميس��يون انرژي مجلس گفت: بدين ترتيب 
پيش بيني دولت بر واردات ح��دود يك ميليارد دلار 
بنزين و گازوئيل در سال ۱۴۰۲ است. فروش داخلي 
گازوئيل حدود 7.5 هزار ميليارد تومان براي دولت در 
سال ۱۴۰۲ درآمدزايي دارد ولي مجبور است بيش از 

۱۲ هزار ميليارد تومان صرف واردات گازوئيل كند.
وي اظهار داشت: يعني دولت بايد مبلغي بيش از ۴.5 
هزار ميليارد تومان بر درآمد حاصله بيفزايد و اين مبلغ 
را صرف واردات براي تامين نياز داخل كند. به نظرم اين 
مدل سياس��ت ورزي كاملا نادرست است و نمي توان 

اين ريل گذاري غلط در حوزه تراز انرژي را ادامه داد.

ش��ريعتي گفت: اين در حالي است كه سالانه حدود 
يك ميليارد دلار يارانه سوخت جت از جيب مردم به 
شركت هاي هواپيمايي مي دهيم تا منافعش فقط به 
5 درصد مرفه جامعه كه از هواپيما استفاده مي كنند 

برسد و 95 درصد ديگر متضرر مي شوند.
وي گفت: بنده نه به عنوان سخنگو يا نماينده مجلس 
بلكه به عنوان يك كارشناس انرژي كه سال ها در اين 
حوزه فعاليت و مطالعه كرده ام مي گويم كه ضرورت 
دارد نس��بت به وضعيت تراز بنزين و گازوئيل كشور 
هش��دار داد، ما حتما بايد ريل گذاري در حوزه توزيع 
يارانه بنزين و گازوئيل را تغيير دهيم تا هم منافع مردم 

تامين شود و هم دولت بتواند خدماتش را ادامه دهد.
عضو كميسيون انرژي مجلس گفت: تامين نياز عامه 
مردم به صورت يارانه اي حتما بايد انجام ش��ود و بنده 
جزو كساني نيستم كه نسخه مي پيچند كه يارانه بايد 
حذف ش��ود. مي توان بدون تغيير قيمت، در جامعه 
رضايت مندي ايجاد كرد اما فرق بنزين با گاز و برق اين 
است كه اين دو سوخت را همه مردم در كشور مصرف 
مي كنند و مي توان نظام افزايشي - پلكاني )IBT( را 
براي آن اعمال كرد، اما اي��ن مدل براي بنزين صدق 
نمي كند، زيرا 5۰ درصد خانوارها خودرو ندارند و بايد 
مدل توزيع يارانه بنزين را از خودرو به خانوار تغيير داد.

    استفاده از كارت سوخت خودرو
در پمپ بنزين ها 4 برابر شد

همچنين سخنگوي صنف جايگاه داران سوخت با بيان 
اينكه بيش از 9۰ درصد مردم داراي كارت س��وخت 
خودرو هستند، گفت: بعد از اجراي طرح ساماندهي 
كارت س��وخت جايگاه ه��ا و از ابتداي س��ال جاري، 
استفاده از كارت سوخت شخصي براي دريافت بنزين 

آزاد بيش از ۴ برابر شده است.
رضا نواز با اشاره به آخرين وضعيت ساماندهي كارت 
س��وخت جايگاه ها، عنوان كرد: طبق قانون بودجه 
امس��ال، وزارت نف��ت موظف به س��اماندهي كارت 
سوخت جايگاه ها و هدايت مردم به استفاده از كارت 
سوخت ش��خصي براي سوخت گيري بنزين 3۰۰۰ 
توماني است. سخنگوي صنف جايگاه داران سوخت 
گفت: اين اقدام دولت بر اساس قانون مصوب مجلس 
اس��ت، زيرا س��وخت گيري با كارت شخصي توسط 
ش��هروندان منجر به تجميع آمار صحي��ح و بهبود 
مديريت توزيع بنزين در كش��ور خواهد شد و البته 
محاسن بس��ياري دارد. وي افزود: بعد از اجراي اين 
طرح از ابتداي سال جاري، مردم همكاري مناسبي 
با پرس��نل جايگاه ها داشته اند و اس��تفاده از كارت 
سوخت ش��خصي براي دريافت بنزين آزاد بيش از 

چهار برابر شده است و اين روند در حال افزايش است 
و به خصوص در كلان شهرها استفاده مردم از كارت 

سوخت صعودي است.
نواز تاكيد كرد: بنابر اعلام مسوولان شركت هاي تابعه 
وزارت نفت، در حال حاضر بي��ش از 9۰ درصد مردم 
داراي كارت س��وخت هس��تند و در سال گذشته نيز 
بيش از 3 ميليون كارت سوخت المثني و خودروهاي 
نوشماره صادر ش��د تا مردم مشكلي براي استفاده از 
كارت سوخت شخصي براي خريد بنزين آزاد نداشته 
باشند. سخنگوي صنف جايگاه داران سوخت گفت: 
اما براي مصارف اضطراري همچنان حداقل يك كارت 
سوخت به ازاي هر س��كو وجود دارد و در استان هاي 
مرزي روندي الگوهاي بومي اجرا شده است تا در موارد 
اضطراري مثل شرايطي كه كارت سوخت المثني به 

دست صاحبان خودرو نرسيده، از آن استفاده كنند.
وي اظهار داش��ت: در صورتي كه شهروندان همانند 
گذشته بخواهند از كارت سوخت جايگاه استفاده كنند 
ترافيك ايجاد مي شود، صنف ما در اين تصميم سازي 
نقشي نداشته و صرفا مجري هستيم. البته اين موضوع 
را نيز بگويم كه استقبال مردم تا بدين جا بي نظير بوده و 
قطعا با فرهنگ سازي و اطلاع رساني رسانه ها، اين طرح 

به خوبي به انجام مي رسد.

تحليل

خبر كوتاه
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جزييات صادرات نفت ايران
به اروپاي شرقي

مدير پيش��ين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران با 
ابراز اميدواري از اينكه شرايط فراهم شود تا ما بتوانيم به 
بازارهاي قبلي مان در اروپا برگرديم، درباره جايگزيني 
نفت ايران با روسيه در اتحاديه اروپا، گفت: قاعدتا روسيه 
نمي تواند همه نياز بازارهاي اروپ��ا را حتي در بهترين 
شرايط تامين كند. محسن قمصري در گفت وگو با ايلنا، 
درباره صادرات نفت ايران به اروپا اظهار داش��ت: ايران 
در سال هاي قبل در قسمت هاي جنوبي و شرقي اروپا 
بازار داشته و صادرات انجام مي داد، اكنون هم مي تواند 
به اروپا وارد شود، زيرا برخي كشورهاي جنوبي و شرقي 
اروپا بازارهايي هستند كه مي توانند نفت ايران را مصرف 
كنند. وي با ابراز اميدواري از اينكه شرايط فراهم شود تا 
ما بتوانيم به بازارهاي قبلي مان در اروپا برگرديم، درباره 
جايگزيني نفت ايران با روسيه در اتحاديه اروپا، گفت: 
قاعدتا روسيه نمي تواند همه نياز بازارهاي اروپا را حتي در 
بهترين شرايط تامين كند، بنابراين اگر اوضاع تحريم هاي 
ايران بهتر و شرايط تسهيل شود امكان حضور ايران در 
بازار نفت كشورهاي اروپايي وجود خواهد داشت. مدير 
پيشين امور بين الملل ش��ركت ملي نفت ايران درباره 
حضور نفت روسيه در پاكس��تان و چرايي عدم حضور 
ايران در بازار اين همسايه شرقي تصريح كرد: مصرف و 
نياز پاكستان به نفت زياد نيست و تقريبا به طور سنتي هم 
هيچگاه مصرف كننده نفت ايران نبوده است، به صورت 
محدود برخي مواقع از ايران نفت وارد مي كرده اس��ت، 
ولي جداي از همسايگي ارتباطاتي كه اين كشور با ايالات 
متحده امريكا دارد؛ مانع از اين مي شود كه روابط خود را 
با ايران گسترش دهند. روسيه هم بعيد است كه بتواند 
براحتي به اين كشور نفت صادر كند. وي ادامه داد: عمده 
نفتي كه در پالايشگاه هاي پاكستان به مصرف مي رسد 
نفت امارات اس��ت و آن هم به اين دليل است كه كشور 
امارات در اين كشور سرمايه گذاري كرده است و سهام دار 
پالايشگاه هاي پاكستان هستند و قاعدتا مي توانند نفت 
خام خود را عرضه كنند، بنابراين نفت روسيه به طور مرتب 
نمي تواند وارد پاكستان شود. قمصري درباره احتمال 
صادرات نفت ايران به اروپا از مس��ير كشورهاي واسطه 
مثل عراق بيان داش��ت: احتمال اين وج��ود دارد كه از 
طريق عراق به كشورهاي اروپايي صادرات داشته باشيم، 
در زمان تحريم ممكن اس��ت كه ما از مسير كشورهاي 
واسطه اقدام به صادرات نفت خودمان كنيم. بر اساس 
اطلاعات منتشرش��ده از س��وي مركز آمار اروپا )يورو 
اس��تات( اتحاديه اروپا در سال ميلادي گذشته ۴۱۸۱ 
تن نفت خام يا فرآورده نفتي از ايران وارد كرده است. بر 
اساس اين گزارش روماني، لهستان و بلغارستان سه عضو 
اتحاديه اروپا هستند كه در سال گذشته ميلادي از ايران 
نفت خام يا فرآورده نفتي وارد كرده اند. روماني در سال 
۲۰۲۲ در مجموع ۴ هزار تن نفت خام يا فرآورده نفتي از 
ايران وارد كرده است. بلغارستان ۱6۸ تن و لهستان نيز 
۱3 تن نفت خام يا فرآورده نفتي از ايران در اين سال وارد 
كرده اند. بلغارستان جديدترين عضو اتحاديه اروپاست 
كه از زمان تحريم هاي نفتي امريكا عليه ايران در سال 
۲۰۱۸ واردات نفت يا فرآورده از ايران داش��ته اس��ت. 
نخستين محموله نفت وارداتي ايران در دسامبر ۲۰۲۲ 
به اين كشور ارسال شده است. بلغارستان در ژانويه ۲۰۲3 
نيز براي دومين ماه متوالي ۸3 تن نفت يا فرآورده نفتي از 
ايران وارد كرده است. اين گزارش مي افزايد؛ در پي جنگ 
روسيه و اوكراين و با تحريم ورود نفت روسيه به اروپا اين 
كشور بيشتر تمركز خود را به بازارهاي آسيايي معطوف 
كرده كه از جمله جديدترين اين بازارها همسايه شرقي 
ايران اس��ت. وزير نفت پاكستان در حالي از ثبت اولين 
سفارش واردات نفت خام از روسيه خبر داد كه اين كشور 
در مواجهه با چالش هاي اقتصاد كلان به دنبال واردات 
انرژي ارزان تر است.  مساديك مالك، وزير نفت پاكستان 
اعلام كرده كه بر اساس قرارداد جديد، اسلام آباد نفت 
خام را با تخفيف خريداري مي كند و انتظار مي رود در 
صورت انجام بدون مشكل اولين معامله، عرضه به ۱۰۰ 
هزار بشكه در روز برسد. بر اساس اين گزارش، پاكستان 
دو نوع نفت را وارد خواهد كرد كه شامل تركيب نفت 

پرچمدار روسيه يعني اورال و نفت سوكول مي شود.

»تعادل« گزارش مي دهد 

كابوسي به اسم بنزين!

كاهش تشريفات واگذاري توسعه ميدان هاي نفت و گاز

معاون وزير نيرو:

از ۱۵ خرداد همه نيروگاه ها وارد مدار مي شوند

معاون وزير نفت در نظارت ب��ر منابع هيدروكربوري 
گف��ت: از اين پ��س پروانه فعاليت افزون بر ش��ركت 
ملي نفت براي ش��ركت هاي اكتشاف و توليد صاحب 
صلاحيت نيز صادر مي شود و اين شركت ها با كسب 
ش��رايط مي توانند پروانه فعالي��ت در صنعت نفت را 
دريافت كنند؛ از جمل��ه مزاياي صدور پروانه فعاليت 
اي��ن خواهد بود كه در كمتر از يك س��ال كل فرآيند 
قابل انجام خواهد بود. به گزارش وزارت نفت، س��جاد 
خليلي با بيان اينكه وزارت نفت به عنوان متولي اعمال 
حاكميت و مالكيت بر منابع نفتي عهده دار ش��ماري 
مسووليت ها در حوزه هاي مختلف از جمله بين الملل، 
نظارت، برنامه ريزي و اجراست، به خبرنگار شانا گفت: 
معاونت نظارت بر مناب��ع هيدروكربوري وزارت نفت 
وظيفه صدور پروانه فعاليت براي شركت هاي صاحب 

صلاحيت را به عهده دارد.
وي ادامه داد: وزارت نفت در دولت سيزدهم به دنبال 
آن است كه همسو با تأكيد مقام معظم رهبري مبني 
بر اجراي سياست هاي ابلاغي اصل ۴۴ قانون اساسي، 
صدور پروانه فعاليت بالادستي و پايين دستي را براي 
اش��خاص حقوقي صاحب صلاحيت انج��ام دهد. به  
عبارت  ديگر از اين پس پروانه فعاليت علاوه بر شركت 
 E &( ملي نفت ايران براي شركت هاي اكتشاف و توليد
P( صاحب صلاحيت نيز صادر مي شود و اين شركت ها 
با كسب شرايط مي توانند پروانه فعاليت در صنعت نفت 
را دريافت كنند. از جمله مزاياي صدور پروانه فعاليت 
اي��ن خواهد بود كه در كمتر از يك س��ال كل فرآيند 
)فراخوان – دريافت پيش��نهاد – مذاكرات – دريافت 

مجوزها – اعطاي پروانه( قابل انجام خواهد بود.
معاون نظارت بر منابع هيدروكربوري وزير نفت گفت: 
در الگوي تازه قراردادهاي نفتي بر اساس تجربه هاي 
موجود از مرحله آغاز مذاكرات تا تنفيذ قرارداد و آغاز 

عمليات اجرايي در ميدان هاي نفت و گاز كشور فرآيند 
طولاني ۱۴ مرحله اي وجود دارد كه حدود سه تا پنج 
س��ال زمان مي برد، اين در حالي اس��ت كه با بررسي 
انجام ش��ده فرآين��د واگذاري ميدان ها در كش��وري 

همچون نروژ 9 تا ۱۱ ماه زمان مي برد.
خليل��ي تصريح ك��رد: مطابق قانون بهبود مس��تمر 
فضاي كس��ب وكار، نهادهاي متولي سياست گذاري 
بايد در مرحله تدوين يا اص��لاح مقررات از ذي نفعان 
كار نظرخواهي كنند. از اين  رو نشس��ت هم انديشي 
در خصوص ايجاد ش��رايط رقابتي صدور پروانه هاي 
اكتشاف و توليد با حضور ۱9 مديرعامل شركت هاي 
اكتشاف و توليد )E & P( صاحب صلاحيت به همت 

اين معاونت برگزار خواهد شد.
وي با اشاره به اينكه تاكنون اختيار آغاز، مذاكره، امضاي 
قرارداد و تصميم گيري درباره توس��عه و برداش��ت از 
ميدان هاي نفت و گاز كشور به عهده شركت ملي نفت 

ايران بوده است، اظهار كرد: به دليل پيچيدگي هايي 
كه هم اكنون در نحوه واگذاري قراردادهاي توس��عه 
ميدان هاي نفت و گاز، همچنين زمان بر بودن فرآيند 
جاري وجود دارد، قانون اين اج��ازه را به وزارت نفت 
داده كه خارج از چارچوب قراردادي و در قالب صدور 
پروانه هاي فعاليت و فراخوان ها بتواند درباره اكتشاف، 
توسعه و توليد منابع هيدروكربوري تصميم گيري و 

فعاليت ها را برون سپاري كند.
مع��اون نظارت بر مناب��ع هيدروكرب��وري وزير نفت 
اظهار كرد: در دو س��ال گذشته بر اساس بررسي هاي 
كارشناسي انجام شده درباره كشورهايي كه مشابه ايران 
ميدان هاي نفت و گازي آنان جزو منابع عمومي است از 
جمله نروژ و انگليس، مشخص شد كه در اين كشورها 
ساختار حاكميتي وجود دارد كه فرآيند صدور و مفاد 
پروانه صادره ازسوي اين نهادهاي حاكميتي راهبري 
مي ش��ود و به دليل مش��ابهت در مالكيت عمومي بر 

منابع نفتي امكان استفاده از تجربه هاي اين كشورها 
براي صنعت نفت ايران وجود دارد. خليلي تصريح كرد: 
از مزاياي صدور پروانه ساده سازي مراحل و به حداقل  
رساندن روند مذاكرات است و اين موضوع سبب تسريع 
در توسعه ميدان هاي نفت و گاز خواهد شد. وي گفت: 
براي ايجاد نوآوري و تكيه بر دانش و فناوري در صنعت 
نفت بايد در اين صنعت عظيم رقابت شكل بگيرد كه در 
سايه اين رقابت، كاربرد فناوري براي دستيابي به هزينه 
و زمان پايين تر و كيفيت بالاتر معنا مي يابد، كشورهايي 
كه در دنيا فضاي رقابتي تر براي بنگاه ها و تشكل هاي 
اقتصادي دارند به لحاظ دانش و فناوري پيشرفته ترند.

معاون وزير نفت در نظارت ب��ر منابع هيدروكربوري 
اظهار كرد: رويكرد وزارت نفت در سال جاري آن است 
كه فضا را تا حد ممك��ن رقابتي كند. به  عبارت  ديگر، 
تصميم بر اين است ميدان هاي نفت و گاز كه تاكنون 
امكان توسعه آنها را نداشته ايم با فناوري هاي موجود 
توسط شركت هاي خصوصي توسعه يابند. در جريان 
اين توسعه دولت هيچ گونه تعهدي براي سرمايه گذاري 
و انجام كار ندارد و اين شركت خصوصي است كه صفر 
تا ۱۰۰ كار را انج��ام مي دهد و پس از اجراي تعهدها، 
س��هم خود را از توليد ميدان نفتي ي��ا گازي دريافت 
مي كند. خليلي با بيان اينكه هم اكنون ش��ركت هاي 
اكتشاف و توليد ايراني در حوزه بالادستي صنعت نفت 
توانمندي هاي قابل قبولي دارند، افزود: به دليل اعمال 
تحريم هاي ظالمانه و ب��ه وجودآمدن محدوديت ها 
براي حضور بعضي از شركت هاي خارجي، وزارت نفت 
در مرحله نخست اعطاي پروانه فعاليت در بخش هاي 
بالادستي را با ش��ركت هاي داخلي آغاز مي كند و در 
صورت تغيير در شرايط بين المللي و حضور شركت هاي 
خارجي و تقاضاي آنها، امكان صدور پروانه براي آنها نيز 

وجود خواهد داشت.

معاون منابع انس��اني و تحقيقات وزير ني��رو گفت: از 
ابتداي پيك امسال )۱5 خرداد(، همه نيروگاه ها وارد 
مدار مي شوند و مشكلي در زمينه برق نخواهيم داشت.

به گزارش ايرنا مريم كارگر نجفي روز چهارش��نبه در 
حاش��يه آيين آغاز به كار ميز خدم��ت وزارت نيرو در 
اهواز اظهار كرد: در ميز خدمت مردمي به شكلي كاملا 
منسجم، همه شركت هاي وزارت نيرو در حوزه هاي آب 
و برق، فاضلاب، برق منطقه اي و... حاضر بوده و در اين 

زمينه اهدافي از جمله حل مشكلات مردم و گره گشايي 
مس��ائل اس��تان دنبال مي ش��ود. وي افزود: اين ميز 
خدمت ها براي اطلاع مسوولان مركز از مشكلات استان 
است و به اصلاح دستورات، بخشنامه ها و فرآيندها كمك 
مي كند لذا ميز خدمت وزارت نيرو از ساعت هشت صبح 
تا ۱۸ هر روز تا پايان روز جمعه هشت ارديبهشت ماه در 
محل گيت بوستان اهواز برقرار است. معاون وزير نيرو 
گفت: يكي از افتخارات دولت سيزدهم عملكرد وزارت 

نيرو در حوزه آب و برق بوده و خوشبختانه با همكاري 
صورت گرفته ميان ۲ بخش آب و برق، س��ال گذشته 
كه سال بسيار س��ختي بود را با مديريت بسيار خوب 
و با كمترين تنش آبي پش��ت سر گذاشتيم. وي افزود: 
همراهي مجلس شوراي اسلامي، اعضاي دولت و بخش 
صنعت و كشاورزي كشور باعث شد كه سال گذشته را 
با كمترين تنش پشت سر بگذاريم. كارگر نجفي گفت: 
امسال برنامه هاي بسيار خوبي براي گذر از تابستان انجام 

شده و با تعميرات به موقع نيروگاه ها از ابتداي پيك همه 
اين نيروگاه ها وارد مدار مي ش��وند لذا مشكلي در اين 
زمينه نخواهيم داشت. وي با اشاره به صرفه جويي سال 
گذشته در مصرف برق افزود: در تابستان امسال مشابه 
سال گذشته به همكاري و همراهي مردم نياز داريم تا 
بتوانيم سال خوبي را پشت سر بگذاريم. گفتني است ميز 
خدمت وزارت نيرو از روز چهارشنبه 6 ارديبهشت ماه 
آغاز به كار كرده و تا روز هشتم اين ماه فعاليت مي كند.

كاهش ذخاير امريكا
نفت را صعودي كرد

قيمت نفت پس از ريزش بيش از دو درصدي در شب 
گذشته، تحت تاثير آماري كه كاهش ذخاير نفت و 
بنزين امريكا را نشان داد، در معاملات روز چهارشنبه 
افزايش يافت. بهاي معاملات نفت برنت با 3۰ سنت 
مع��ادل ۰.۴ درصد افزايش، به ۸۱ دلار و 7 س��نت 
در هر بشكه رس��يد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با 39 س��نت معادل ۰.5 درصد 

افزايش، به 77 دلار و ۴6 سنت در هر بشكه رسيد.
به گفت��ه منابع ب��ازار، گزارش موسس��ه امريكن 
پتروليوم نش��ان داد ذخاير نف��ت امريكا در هفته 
منتهي ب��ه ۲۱ آوريل، حدود 6.۱ ميليون بش��كه 
كاهش پيدا كرده اس��ت در حال��ي كه تحليلگران 
كاهش اي��ن ذخاير به ميزان ح��دود ۱.5 ميليون 
بشكه را پيش بيني كرده بودند. ذخاير بنزين امريكا 
هفته گذشته، ۱.9 ميليون بشكه كاهش پيدا كرد 
اما ذخاير سوخت هاي ديگر به ميزان ۱.7 ميليون 
بش��كه افزايش داشت. آمار رس��مي ذخاير نفت و 
فرآورده هاي نفتي امريكا بعد از ظهر روز چهارشنبه 
منتشر خواهد شد. قيمت نفت روز سه شنبه بيش از 
دو درصد سقوط كرد و به نزديك سطحي بازگشت 
كه پيش از اعلام جديدترين دور كاهش توليد گروه 
اوپك پلاس در اوايل آوريل، قرار داش��ت. س��ونگ 
يانگ، تحليلگر شركت »چاينا گلكسي فيوچرز« 
در يادداشتي نوشت: نيروي صعودي كه نفت تحت 
تاثي��ر كاهش توليد اوپك پيدا ك��رده بود، تحليل 
رفته و صادرات نفت روسيه هيچ كاهش آشكاري را 
نشان نمي دهد و بخش عرضه بازار را بدون حمايت 
بيشتر گذاشته است. هر چند آمار موسسه امريكن 
پتروليوم در معاملات روز چهارش��نبه از قيمت ها 
حمايت كرد اما نگراني هاي اقتص��ادي ادامه دار و 
انتظ��ارات براي افزايش بيش��تر نرخ هاي بهره كه 
مي تواند رشد اقتصادي را از مسير خارج كند و رشد 
تقاضا براي سوخت را محدود كند، نشانه هاي بهبود 
مصرف در كوتاه مدت را تحت الش��عاع قرار دادند. 
اعتماد مصرفي امريكا در آوريل، تحت تاثير نگراني ها 
نسبت به آينده، به پايين ترين حد 9 ماهه نزول كرد 
و اين ريسك كه اقتصاد امريكا ممكن است امسال 
به ركود برگردد را تش��ديد كرد. س��رمايه گذاران 
همچنين نگران هستند افزايش جديد نرخ بهره 
توس��ط بانك هاي مركزي بزرگ جه��ان با كه با 
هدف مقابله با تورم سرس��ام آور صورت خواهد 
گرفت، ممكن است رشد اقتصادي را كند كرده و 
به تقاضا براي انرژي در امريكا، انگليس و اتحاديه 
اروپا ضربه بزند. بر اساس گزارش رويترز، انتظار 
مي رود فدرال رزرو امريكا، بانك مركزي انگليس 
و بانك مركزي اروپا در نشس��ت سياست گذاري 

آتي خود، نرخ بهره را افزايش دهند.

وابستگي هند به نفت روسيه
در حال افزايش است

تجزيه و تحليل داده هاي حم��ل و نقل كالا در ماه 
مارس نش��ان مي دهد كه اكنون 3۰ درصد از كل 
واردات نفت هند، سومين مصرف كننده بزرگ نفت 
خام جهان، از روس��يه تأمين مي ش��ود. به گزارش 
خبرگزاري تس��نيم به نقل از راش��اتودي، نشريه 
ژاپني نيكي روز يكشنبه با استناد به تجزيه و تحليل 
داده هاي حمل و نقل كالا در ماه مارس گزارش داد 
كه اكنون 3۰ درصد از كل واردات نفت هند، سومين 
مصرف كننده بزرگ نفت خام جهان، از روسيه تأمين 
مي شود. دهلي نو قبلًا به نفت خاورميانه متكي بود، 
اما بر اساس داده هايي كه توسط شركت تحقيقاتي 
بريتانيايي ريفينيتيو Refinitiv منتشر شد، هند 
در ماه مارس بيش از 6 ميليون تن نفت خام از روسيه 
خريداري كرده است. اين عدد نشان دهنده مقدار 
رديابي شده نفت خام، نفت كوره و فرآورده هاي نفتي 
تصفيه شده اي است كه تا پايان ماه گذشته ميلادي 
توسط نفتكش ها از بنادر روسيه به هند منتقل شده 
است. وابستگي 3۰ درصدي هند به نفت روسيه كه 
انتظار مي رود در اين ماه تا 5۰ درصد افزايش يابد، 
بالاترين سطح روابط تجاري بين دهلي نو و مسكو را 
نشان مي دهد. در ژانويه ۲۰۲۲، روسيه تنها ۲ درصد 
از واردات نفت هند را به خود اختصاص داده بود. در 
عين حال، چين در ماه مارس بيش از ۴.7 ميليون 
تن نفت از روسيه خريداري كرد كه پس از هند در 
رتبه دوم قرار گرفت. نيكي گزارش داد كه وابستگي 
دومين مصرف كننده بزرگ نفت جهان به روسيه به 
۱۰ درصد رسيده است. به گفته اين نشريه، تركيب 
نفت پرچمدار روس��يه موسوم به نفت »اورال« در 
حال حاضر در محدوده 6۲ دلار ق��رار دارد كه در 
مقايسه با قيمت بنچمارك بين المللي برنت درياي 
شمال تا 3۰ درصد پايين تر است. قبل از تحريم ها، 
نفت خام روس��يه با اختلاف جزيي نسبت به نفت 
برنت فروخته مي شد. از زماني كه كشورهاي غربي 
در واكنش به عمليات نظامي مسكو در اوكراين از 
خريد مستقيم نفت اين كشور خودداري كردند، 
هن��د و چين واردات نفت خام اين كش��ور را كه با 

تخفيف عرضه مي شد، افزايش دادند.

واردات گاز كشورهاي اروپايي 
از آذربايجان بالاتر مي رود

اپراتورهاي سيستم گاز ملي كش��ورهاي بلغارستان، 
روماني، مجارستان و اسلواكي توافق كردند با استفاده 
از زيرساخت فعلي كشورهايش��ان كه تا همين اواخر 
وابستگي بالايي به انرژي روس��يه داشتند، انتقال گاز 
طبيعي از جمهوري آذربايجان را افزايش دهند. به گزارش 
ايسنا، الهام علي اف، رييس جمهور آذربايجان، امضاي 
اين توافق ميان كشورهاي اروپايي و شركت نفتي دولتي 
جمهوري آذربايج��ان را اقدام به موقع خواند كه تامين 
گاز بيش��تر و مطمئن تري را براي كشورهاي بيشتري 
در اروپا به ارمغان خواهد آورد. رييس جمهور آذربايجان 
در مراسم امضاي اين توافق در صوفيه بلغارستان حضور 
داشت. پس از حمله نظامي مسكو به اوكراين، اتحاديه اروپا 
تلاش كرده است وابستگي به گاز روسيه را كاهش داده و 
منابع انرژي اروپايي را متنوع كند. اتحاديه اروپا در جولاي 
تفاهمنامه اي با جمهوري آذربايجان براي دو برابر كردن 
حجم واردات گاز از اين كشور به ۲۰ ميليارد مترمكعب 
تا س��ال ۲۰۲7 امضا كرد. رومن رادف، رييس جمهور 
بلغارس��تان گفت: جنگ در اوكراين ما را واداشت تا به 
دنبال ابعاد جديد مفهوم حسن همجواري، همكاري و 
همبستگي متقابل باشيم. ما را واداشت دنبال يك راه كار 
كارآمد كاملا جديد، مسيرهاي جديد و حالت هاي جديد 
براي طراحي نقشه لجستيك بين المللي باشيم. بر اساس 
گزارش يورونيوز، بلغارس��تان به كري��دور گاز جنوبي 
متصل اس��ت كه يك پروژه خط لوله چند جانبه براي 
انتقال گاز طبيعي از جمهوري آذربايجان به ايتالياست 
و اينتر كانكت��ور آن در يونان قرار دارد. اين نقطه اتصال 
اجازه مي دهد يك ميليارد متر مكعب گاز درياي خزر 
به بلغارستان رسانده شود كه حدود يك سوم از نيازهاي 
اين كشور را پوشش مي دهد و ظرفيت افزايش اين حجم 

به حداكثر پنج ميليارد متر مكعب در سال وجود دارد.



گروه بازارسرمايه|
اولين هفته كاري ارديبهشت ماه تنها با سه روز كاري 
به پايان رسيد و شاخص كل بورس در اين مدت رشد 
1.7 درصدي داشت كه در مقايسه با هفته هاي گذشته 
بازدهي بس��يار پاييني است اما ش��اخص كل نياز به 
استراحت دارد و بايد در تمامي مقاطع رشد تا حدودي 
استراحت داشته باشد و اين كاهش بازدهي و تا حدودي 

منفي ها ملزوم است. 
ش��اخص تقريبا يك ماه صعودي بود و براي ادامه دار 
بودن صعود آن يك اس��تراحت موقت لازم است. اگر 
شاخص دو ماه تمام صعودي باشد در نهايت ماه سوم 
سقوط را تجربه خواهد كرد؛ به طور كلي نوسان ذات 
هر بازاري اس��ت و بازارها بايد همواره رشد و سقوط را 

تجربه كنند.
بورس تا به امروز شرايط بسيار خوبي تجربه كرده است 
و اگر دوباره دخالتي در بازار سرمايه رخ ندهد، بازار سهام 
روزهاي بهتري را تجربه خواهد كرد. بازار سرمايه حدود 
سه سال از تمامي بازارهاي موازي خصوصا تورم عقب 
مانده بود و امسال زمان اين عقب ماندگي هاست و بازار 
سهام پس از اين جبران ها مي تواند رشد خوبي براي 

سهامداران به جاي بگذارد.
در يك ماه بازار س��رمايه بازدهي بيش از 18 درصدي 
داشت و با توجه به اس��تراحت بازار در اين ماه انتظار 
مي رود كه بازدهي ماه جاري نيز در حدود ماه گذشته 
باشد. نكته اساسي اينجاس��ت كه اگر شاخص رشد 
بسيار سنگيني را تجربه كند احتمالا در ماه هاي آينده 
با نزول مواجه بشود؛ اما اگر شرايط تا حدودي در اين 
ماه نزولي ش��ود تا بازار به ثبات برس��د، بورس تهران 
امسال بيشترين بازدهي را نسبت به بازارهاي موازي 

خواهد داشت.

    شيب تضمين دهنده صعود بازار
ميثم محمدي، كارش��ناس بازارس��رمايه در رابطه با 
وضعيت بازار س��رمايه و چش��م انداز پيش روي آن به 
بازار گفت: همانطور كه انتظار داش��تيم سال 1۴۰۲ 
سال بورس مي باشد چنانكه اين بازار روند بسيار خوب 
و بيش از انتظار در فروردين ماه داشت همچنين رشد 
بسيار خوبي كه بس��ياري از سهام داشتند باعث شد 
قسمت مهمي از زيان سرمايه گذاران كه از سال 1۳۹۹ 
متحمل شده بودند جبران و بعضاً در بعضي سهام به 

سودآوري برسند.
اين كارشناس بازار سرمايه با فرض هميشگي ثبات در 
متغيرهاي اساسي اقتصاد، تشريح كرد: بازار سرمايه 
در ش��رايط فعلي نه بازار ارزاني است و نه گران، ارزان 
نيست از اين جهت كه در يك ماه اخير روند صعودي 

خيلي خوبي در كليت بازار داشتيم و از اين جهت گران 
نيس��ت چرا كه با توجه به متغيرها و چشم اندازي كه 
براي سهام و ش��ركت ها متصور هستيم انتظار داريم 
اين بازار همچنان بتواند بازدهي مناسبي داشته باشد.

محمدي همچني��ن در ادامه اظهار داش��ت: اميدوار 
هستيم كه اين بازدهي مانند اتفاقات گذشته نباشد و 
معقول حركت كند و همچنين فرصت هايي را به وجود 
بياورد كه همه افراد بتوانند از آن استفاده كنند و به اين 
صورت نباشد كه بازار بدون اصلاح و استراحت بخواهد 

به روند صعودي خود ادامه دهد.
اين تحليلگر بازارهاي مالي ضمن تأكيد بر اينكه بازار 
بايد روند منطقي داشته باشد، بيان كرد: چنانچه بازار 
بتواند روند منطقي داشته باشد و با سرعت آهسته و 
شيب ملايمي رو به بالا حركت كند طبيعتاً مي تواند 
اين روند صعودي بلندمدت تر باش��د اما اگر قرار باشد 
با همين س��رعت و شيب تند حركت كند بايد انتظار 
داشته باش��يم در آينده نه چندان دور، مجدد شاهد 

فشار فروش و ريزش قيمت ها باشيم.
محمدي با اشاره به مقاومت پيش روي شاخص افزود: 
به نظر مي آي��د در محدوده فعلي ب��ازار )مقاومت دو 
ميليون و ۳۰۰ هزار واحدي( ش��اهد اصلاح مقطعي 
باش��يم و اگر اين اتفاق بيافتد قطعاً به نفع بازار است و 

سپس مجدداً به روند صعودي خود ادامه دهد.
وي گفت: چنانچه بخواهيم در آينده اتفاقات سال هاي 
گذشته تكرار نشود پيشنهاد مي كنم حتماً افرادي كه 
آشنايي با بازار و تحليل ندارند يا فرصت كافي جهت 
رصد كردن بازار ندارند سرمايه خود را در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري قرار دهند و مطمئن باشند عملكرد 

اين صندوق ها در بلندمدت همچنان كه در گذش��ته 
نيز ثابت ش��ده، به مراتب بهتر از سهام مي تواند باشد. 
ميثم محمدي در نهايت چشم اندازي مثبت براي بازار 
سرمايه متصور شد و خاطرنشان كرد: بعد از هر رشد، 
افتي را خواهيم داش��ت و اميدوار هستيم در روزهاي 
مثبت و منفي ش��اهد رفتار هيجاني نباشيم و بازار با 
رفتار منطقي به روند صعودي خود ادامه دهد، چنانچه 
اين روند منطقي باش��د مي توانيم بهترين بازار را در 
سال 1۴۰۲ در بين همه بازارها داشته باشم و انتظاري 
كه داريم صرفاً اين است كه مقداري در خريد و انتخاب 

سهام دقت شود تا اتفاقات قبلي تكرار نشود.

    شاخص منفي شد
شاخص كل بورس تهران در پايان معاملات آخرين روز 
كاري هفته يعني چهارشنبه، ۶ ارديبهشت با سه هزار 
و ۴۲۲ واحد كاه��ش در ارتفاع ۲ ميليون و ۳۶۵ هزار 
واحدي ايس��تاد. براساس آمار ايرنا شاخص هم وزن با 
پنج هزار و ۵8 واحد افزايش به 78۶ هزار و ۴۹۵ واحد 
و ش��اخص قيمت با ۲ هزار و ۹8۲ واحد رشد به ۴۶۳ 

هزار و 7۶8 واحد رسيد.
روز اخير در معاملات بورس تهران، بيش از ۲۰ ميليارد 
و ۴۵1 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
1۴۵ هزار و ۶۴۲ ميليارد ريال معامله شد. بررسي آمار 
مالكيت افراد حقيقي حكايت از ورود سرمايه حقيقي ها 
به بازار سهام دارد. ش��اخص ورود و خروج سرمايه در 
پايان بورس روز اخير، خبر از ورود ۵۳8 ميليارد توماني 

پول به بورس مي دهد.
بيش��ترين خالص خري��د حقيقي نيز به س��هم هاي 

پترول، تملت و فخوز تعلق گرفت. همچنين سهم هاي 
پترول، افران و خس��اپا نيز در جري��ان معاملات ورود 
پول هوشمند داش��تند. در س��وي ديگر، فيلترهاي 
بورسي نشان مي دهند كه نمادهاي خساپا، خودرو و 
شاراك خروج پول هوشمند داشتند.لازم به ذكر است 
بيشترين سرانه خريد حقيقي در سهم هاي شساخت، 
كقزوي و شمواد رقم خورد. همچنين وپست در جريان 
معاملات ديروز بيشترين فشار تقاضا را ثبت كرد. در 

مقابل، بيشترين فشار عرضه نيز در نماد شگويا بود.
پتروشيمي نوري )نوري( با يك هزار و ۵۵۲ واحد، فولاد 
خوزستان )فخوز( با يك هزار و ۲۴7 واحد، پتروشيمي 
بوعلي سينا )بوعلي( با 7۹۰ واحد و پتروشيمي خارك 
)شخارك( با ۶۶۰ واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس 

داشتند.
همچنين در مقابل ملي صنايع مس ايران )فملي( با 
يك هزار و ۴۶۴ واحد، ايران خودرو )خودرو( با يك هزار 
و ۳۴۹ واحد، شركت سرمايه گذاري غدير )وغدير( با 
يك هزار و ۲۶۹ واحد، بانك ملت )وبملت( با 88۰ واحد 
و توسعه معادن و صنايع معدني خاورميانه )ميدكو( 

با 87۳ واحد تاثير منفي بر شاخص بورس داشتند.
بر پايه اين گزارش، در آخرين روزكاري هفته پرداخت 
الكترونيك پاس��ارگاد )پي پاد(، سايپا )خساپا(، ايران 
خودرو )خودرو(، گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو 
)خگس��تر(، گروه س��رمايه گذاري و توسعه صنعتي 
پتروشيمي خليج فارس )پترول(، شركت بين المللي 
توس��عه صنايع و معادن غدير )وكغدير( و ش��ركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا( در نمادهاي 

پُرتراكنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معاملات اين روز صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت شد و در اين گروه چهار ميليارد و ۵۶ 
ميليون برگه س��هم به ارزش 1۹ هزار و ۳۲۶ ميليارد 

ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز روز چهارشنبه بيش از ۲۲۵ واحد 
افزايش داشت و به ۲۹ هزار و 7۴۳ واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از 11 ميليارد و ۹8۹ ميليون برگه س��هم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات ديروز 

فرابورس بيش از ۶۰۰ هزار و ۹۵۲ نوبت بود.
پتروشيمي مارون )مارون(، گروه انتخاب الكترونيك 
آرمان )انتخاب(، پتروشيمي تندگويان )شگويا(، فولاد 
هرمزگان جنوب )هرمز(، ش��ركت آهن و فولاد ارفع 
)ارفع( و بانك دي )دي( تاثير مثبت بر شاخص فرابورس 
داش��تند. همچنين  مجتمع جهان فولاد س��يرجان 
)فجهان(، پليمر آرياساس��ول )آريا(، بيمه پاسارگاد 
)بپ��اس(، ايران خودرو ديزل )خ��اور( و پالايش نفت 
لاوان )شاوان( با تاثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.
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نگران كاهش حدنصاب 
صندوق هاي بورسي باشيم؟

فرداي اقتصاد| ديروز مرك��ز نظارت بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري سازمان بورس در ابلاغيه اي از اصلاح حد 
نصاب سرمايه گذاري »صندوق هاي سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار با درآمد ثابت« خبر داد. بر اساس اين ابلاغيه 
سقف سرمايه گذاري در »سهام، حق تقدم سهام، واحدهاي 
سرمايه گذاري در صندوق هاي سرمايه گذاري و گواهي 
سپرده كالايي« توسط صندوق هاي سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار با درآمد ثابت از 1۵ درصد به حداكثر 1۰ درصد 
از ارزش كل دارايي هاي صندوق كاهش يافت و مقرر شد 
صندوق ها ظرف حداكثر سه ماه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه 
به صورت تدريجي و مستمر نسبت به رعايت نصاب هاي 
مذكور اقدام كنند. در حال حاضر 1۲8 صندوق با درآمد 
ثابت با مجموع ارزش دارايي ح��دود ۴77 هزار ميليارد 
تومان در حال فعاليت هستند كه حدود ۵۶ همت از اين 
دارايي ها مربوط به سهام است. در واقع 1۲ درصد از دارايي 
اين صندوق ها در سهام است. در اين ميان بررسي ها نشان 
مي دهد دارايي ۶۹ صندوق با درآمد ثابت در سهام بيش از 
1۰ درصد است كه ارزشي بالغ بر ۴۶ همت دارد. در واقع 
كل ميزان فروش صندوق ها براي رسيدن به حد نصاب 
1۰ درصد تعيين شده حدود 1۶ همت است. ضمن آنكه 
به صندوق هاي بادرآمد ثابت سه ماه فرصت داده شده تا 
به اين حدنصاب برسند و از آنجايي كه 1۶ همت محاسبه 
شده در حدود ارزش معاملات يك روز بورس است، به نظر 
نمي رسد از اين محل فشار فروشي به بازار سهام تحميل 
شود. در آن سو بر اساس محاسبات ۵۹ صندوق با درآمد 
ثابت، سهام كمتري نسبت به حد نصاب تعيين شده در 
پرتفوي خود دارند و مي تواند حدود 7 همت ديگر سهام 
خريداري كنند كه با توجه به شرايط اين روزهاي بازار سهام 
و اعتقاد بسياري از مديران دارايي به ارزندگي قيمت ها و 
احتمال تداوم روزهاي صعودي بازار مي توان اميدوار بود 
كه طي روزهاي آينده نه تنها فشار فروش چنداني به بازار 
تحميل نشود بلكه ش��اهد افزايش خريداران بورسي از 

جنش صندوق هاي بادرآمد ثابت باشيم.

صنايع طلايي بورس
در ارديبهشت ماه

تجارت نيوز| آخرين ماه هاي سال گذشته بود كه روند 
صعودي بورس آغاز شد. اين روند تا امروز ادامه داشته و باعث 
شده است پرتفوي سهامداران تا حدود زيادي سبز شود. 
تمامي شاخص ها و اغلب صنايع و سهام موجود در بازار نيز 
رشد بسيار خوبي را تجربه كردند و اكنون درحال جبران 
زيان هاي گذشته خود هس��تند. بازار سهام در فروردين 
ماه توانس��ت ركوردش��كني خوبي برجاي بگذارد؛ براي 
نمونه شركت سرمايه  گذاري شاهد با نماد ثشاهد بيش 
از 1۳۰ بازدهي مثبت به دست آورد. همچنين بيشترين 
ارزش بازار به صنعت مخابرات و پس از آن به حمل و نقل، 
انبارداري و ارتباطات رسيد. نكته قابل توجه اينجاست كه 
در فروردين ماه هيچ صنعتي بازدهي منفي نداشت و تنها 
صنعت خرده فروشي بود كه با رسيدن به عدد 11 كمترين 
بازدهي را تجربه كرد. به طور كلي در اين ماه صنايع بازار 
روند صعودي داشتند؛ اما برخي از تك سهم ها منفي بودند 
كه انتظار مي رود در ارديبهشت ماه با كاهش زيان مواجه 
باشند. بازار يك ماه تمام روي مدار رشد بوده است و با اين 
شرايط به نظر مي رسد ماه جاري نيز وضعيت بدين شكل 
باش��د؛ اما انتظار مي رود كه ش��اخص در برخي از روزها 
كمي استراحت داشته باشد. ولي بازدهي صنايع همچنان 
مثبت باقي مي ماند. اين صعود باعث افزايش اعتماد و ورود 
نقدينگي خواهد شد؛ اما نكته اساسي اينجاست كه اگر 
دولت دوباره در بورس دخالت كند شاهد تغيير شرايط در 
روند معاملات و سرخ پوش شدن صنايع بازار خواهيم بود. 
علي مولايي، مديرعامل كارگزاري بانك مسكن گفت: بازار 
س��رمايه در اين مدت برخلاف اتفاقات سال 1۳۹۹ رشد 
متوازني را پشت سر گذاشته است. وي اظهار كرد: برخلاف 
سال 1۳۹۹كه يك باره برخي از سهام شاخص ساز شدند 
و رش��دهاي بيش از 1۰۰ درصدي و سهام كوچك تر نيز 
رشد 1۰ و هفت برابري داشتند، اكنون بازار سهام به صورت 
متوازن رشد مي كند. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: 
از نيمه دوم سال 1۴۰1 و ابتداي سال 1۴۰۲ ديگر آن مدل 
رشد هيجاني در بازار ديده نمي شود. وضعيت رشد متوازن 
بورس خبر از هوشمند شدن آن مي دهد. مولايي تشريح 
كرد: اگر معاملات چند روز اخير را بررسي كنيم مي بينيم 
كه شاخص هم وزن راه متفاوتي را نسبت به شاخص كل 
در پيش گرفته و همه اين موارد نشان دهنده رشد متوازن 
بازار سرمايه است. اين بدان معناست كه سهام كوچك تر 
كه نسبت به سهام بزرگ بازار عقب مانده بودند اين چند 
روز در حال جبران هس��تند. اين تحليلگر بازار س��رمايه 
تاكيد كرد: در اين دوره رشد بايد سهامداران دقت كنند 
كه اتفاقات سال ۹۹ تكرار نشود. در نتيجه سبد سهامي 
سودساز و با ارزش سرمايه گذاري تشكيل دهند و به ديد 
نوسان گيري به بازار و سبد س��رمايه گذاري نگاه نكنند. 
مديرعامل كارگزاري بانك مسكن در پاسخ به سوال اينكه 
كدام صنايع در ارديبهشت ماه پيشرو خواهند بود گفت: اگر 
بحث خودرو و عرضه محصولات خودورسازان در بورس 
كالا و افزايش قيمت آنها تعيين تكليف شود، اين صنعت 
مي تواند وضعيت خوبي داشته باشد. وي ادامه داد: به طور 
كلي مي توان گفت كه در اين ماه گروه خودرويي، پالايشي و 
پتروشيمي ها به ترتيب مي توانند ليدر رشد شاخص باشند. 
مولايي در پيش بيني معاملات تالار شيشه اي گفت: پس از 
اينكه بازار رشد خوبي را در فروردين ماه پشت سر گذاشت، 
شاخص كل نياز به يك استراحت دارد. اين استراحت باعث 
مي شود كه سهم ها تا حدودي جابه جا شوند و سهامدار 
جديد و تازه نفس وارد بازار شود.« به گفته اين كارشناس 
بازار سرمايه اين استراحت باعث مي شود كه شاخص نيز 
تثبيت شود. اين كارشناس بازار سرمايه در نهايت گفت: 
اگر شاخص در محدوده دو ميليون و ۲۰۰ هزار واحدي 
تا دو ميليون و ۳۰۰ هزار واحدي چند روزي استراحت 
كند، قطعا رشد شاخص ادامه دار خواهد بود. بازار امسال 
تا محدوده سه ميليون و ۵۰۰ هزار الي ۶۰۰ هزار واحدي 
رشد خواهد كرد. بورس تهران در دو سال و نيم گذشته 
عقب ماندگي هاي بسيار زيادي نسبت به بازارهاي موازي 
و تورم داشت و به نظر مي رسد كه اكنون زمان جبران  
فرا رسيده است. بازار سهام امسال بيشترين بازدهي را 

نسبت به بازارهاي موازي و تورم خواهد داشت.

نحوه واگذاري سهام عدالت 
جديد تصويب شد

ايسنا| شوراي عالي اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ 
قانون اساسي در بيست و چهارمين نشست خود كه در 1۶ 
اسفند سال گذشته برگزار شد، به استناد ماده ۴۲ قانون 
اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي مواردي 
تصويب كرد كه به شرح زير اس��ت:  افراد تحت پوشش 
و ميزان و س��هام شركت ها: س��ازمان خصوصي سازي 
مكلف است از محل باقيمانده سهام متعلق به دولت در 
شركت هاي قابل واگذاري نس��بت به تخصيص سهام 
به افراد فاقد س��هام عدالت كه تا تاريخ ابلاغ اين مصوبه 
تحت پوش��ش كميته امداد امام خميني)ره( س��ازمان 
بهزيستي كل كشور و ايثارگران مشمول سه دهك اول 
قرار گرفته اند؛ اقدام كند. ميزان و سهام شركت هاي مورد 
واگذاري صرفاً از ش��ركت هاي پذيرفته شده در بورس و 
فرابورس با پيشنهاد سازمان خصوصي سازي به تصويب 
هيات واگذاري خواهد رسيد قيمت سهام مورد واگذاري 
مطابق با آيين نامه جزو )۳( بند )الف( ماده ۴۰ قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل ۴۴ توسط هيات مذكور تعيين 
مي شود. افراد مشمول بند )1-1( اين تصويب نامه توسط 
نهادهاي ذيربط شناسايي و معرفي خواهند شد؛ احراز عدم 
تخصيص سهام عدالت به آنان در طرح توزيع سهام عدالت 
1۳8۵ لغايت 1۳۹۵ بر عهده س��ازمان خصوصي سازي 
خواهد بود. مبلغ سهام مورد واگذاري: مبلغ سهام مورد 
واگذاري به هريك از مشمولين تحت پوشش كميته امداد 
امام خميني )ره( سازمان بهزيستي كل كشور و دو دهك 
اول درآمدي ايثارگران تحت پوشش بنياد شهيد با اعمال 
۵۰ درصد تخفيف و به مش��مولين دهك سوم درآمدي 
ايثارگران تحت پوشش بنياد شهيد بدون اعمال تخفيف 
معادل حداكثر يك صد ميليون ريال به صورت اقس��اط 
س��الانه و به مدت 1۰ سال است كه از محل سود سالانه 
شركت هاي سرمايه پذير تسويه خواهد شد. شركت هاي 
موضوع بند - )1-۲( اين تصويبنامه مكلفند در طول مدت 
قرارداد و به منظور تسويه اقساط سود سهام واگذار شده 
را به حساب سازمان خصوصي سازي نزد خزانه داري كل 
كشور واريز كنند. همچنين نحوه اعمال حقوق مالكانه 
سهام واگذار شده از تاريخ ابلاغ تصويب نامه تا پايان فرآيند 
آزادسازي توسط وزارت امور اقتصادي و دارايي و پس از آن 
از طريق كانون شركت هاي سرمايه گذاري سهام عدالت يا 
هر ساز و كار ديگري كه با پيشنهاد وزارت امور اقتصادي و 
دارايي به تصويب شوراي عالي بورس خواهد رسيد تعيين 
خواهد شد. مجموع سهام واگذار شده تا پايان مدت اقساط 
در كد واسط سازمان خصوصي سازي و به حالت وثيقه قرار 
خواهد گرفت آزادسازي سهام موصوف پس از تسويه كامل 
اقساط و به صورت مرحله اي طي سه مرحله انجام خواهد 
شد. سازمان خصوصي سازي مكلف است پس از تصويب 
الگوي نهايي ساماندهي واگذاري سهام عدالت واگذاري 
سال 1۳8۵ نسبت به پيشنهاد ساز و كار لازم براي واگذاري 
نهايي س��هام عدالت جديد به روش غير مستقيم به اين 
شورا اقدام كند. سازمان خصوصي سازي مكلف است پس 
از تصويب الگوي نهايي ساماندهي واگذاري سهام عدالت 
نسبت به پيشنهاد س��از و كار لازم براي واگذاري نهايي 
سهام عدالت جديد به روش غيرمستقيم اقدام كند. در 
صورت عدم تسويه بهاي سهام واگذار شده در پايان مدت 
اقساط، هر يك از س��هامداران موظفند باقي مانده بهام 
سهام را طي مهلت حداكثر شش ماه پس از پايان مهلت 
مقرر نقدا به حس��اب دولت وايز كند. در غير اين صورت 
سازمان خصوصي سازي مجاز است پس از پايان مهلت 
فوق به ميزان سهام تسويه شده سهام در حالت وثيقه را به 
ترتيب مقرر در اين تصويب نامه آزاد و مابقي را به مالكيت 
دولت برگرداند. ش��وراي عالي بورس مكلف است در 
اجراي اين تصويب نامه و به درخواس��ت س��ازمان 
خصوصي سازي نس��بت به تدوين و اصلاح مقررات 
مورد نظر از  اركان بازار سرمايه اقدام كند. نقل و انتقال 
سهام موضوع اين مصوبه خارج از ساعت معاملات و 
خارج از اتاق پاياپاي انجام خواهد گرفت. اين نقل و 
انتقال از پرداخت كليه هزينه ها و ماليات معاف است.

الزام صندوق هاي با درآمد ثابت 
به كاهش وزن سهام به ۱۰ درصد

بورس  نيوز| اميرمهدي صبايي، مدير نظارت بر بورس ها 
اظهار كرد: تصميم در خصوص الزام صندوق هاي با درآمد 
ثابت به كاهش وزن سهام در پرتفوي خود به 1۰ درصد، 
با هدف كاهش ريسك س��رمايه گذاري در بازار سرمايه 
و جلوگيري از تسري ريس��ك بالقوه نوسانات سهام به 
صندوق هاي با درآم��د ثابت اتخاذ ش��د. وي ادامه داد: 
پيش تر در چند مرحله اقداماتي با هدف مشابه صورت 
پذيرفته بود. در نخس��تين مرحله و در شرايط پرفشار 
بازار در آبان ماه سال گذش��ته، بالغ بر ۳۰ هزار ميليارد 
تومان اوراق اختيار فروش تبعي با هدف پوشش ريسك 
صندوق هاي با درآمد ثابت در برابر نوسانات بازار و كاهش 
فشار فروش احتمالي از سوي اين صندوق ها منتشر شد 
كه منجر به نتايج و آثار مطلوبي گرديد و در كنار س��اير 
راهكارها، اجازه افت هيجاني و بيش واكنشي را به بازار 
نداد. صبايي خاطرنشان كرد: سپس با بهبود شرايط بازار، 
در يك مرحله خريد و نگهداري سهام براي صندوق ها 
اختياري ش��د، و در مرحله بعد س��قف سرمايه گذاري 
در س��هام از ۲۵ درصد به 1۵ درصد كاهش يافت؛ البته 
ضرب الاجلي براي فروش سهام تعيين نشد، و صندوق ها 
مخير به نگهداري س��هام بالاي 1۵ درص��د بودند، اما 
امكان اضافه نمودن سهام به ميزان بيش از 1۵ درصد را 
نداشتند؛ و نهايتا در تصميم اخير نسبت 1۵ درصد به 1۰ 
درصد كاهش يافت، و ضرب الاجل سه ماهه براي اجراي 
آن تعيين شد. مدير نظارت بر بورس ها در اين باره بيان 
كرد: براي تحليل آثار اين تصميم بايد ابتدا بايد برآوردي 
از مازاد سهام قابل عرضه در نتيجه اين تصميم داشت و 
همچنين به بررسي رفتار اين صندوق ها در هفته هاي 
اخير پرداخت. ارزش روز برآوردي سهام قابل عرضه در 
اثر اين تصميم، بالغ بر 1۰ هزار ميليارد تومان است كه 
بايد ظرف مهلت سه ماهه در بازار عرضه بشود؛ از طرفي 
خالص فروش سهام توسط صندوق هاي با درآمد ثابت از 
ابتداي سال جاري تاكنون، بيش از ۴ هزار ميليارد تومان 
بوده، در حالي كه در همين بازه زماني شاخص كل ۲۰.8 
درصد و شاخص هم وزن ۳۳.۵ درصد رشد داشته است. 

»تعادل«بررسيميكند

رشدبازاربهكمكمنفيها

افزايش دامنه نوسان در سال جاري
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس گفت: افرادي كه 
در صندوق هاي درآمد ثابت سرمايه گذاري مي كنند، 
به دنبال دريافت سود با مقدار مشخص و ثابتي هستند 
و اين نوع از سرمايه گذاري قابل مقايسه با سپرده هاي 
بانكي است. رييس س��ازمان بورس خاطرنشان كرد: 
صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت در سال ۹۹ با 
توجه به شرايط نامساعدي كه براي بازار سهام به وجود 
آمد، ناچار ش��دند حداقل 1۵ درصد و حداكثر تا ۲۵ 
درصد سهام خريداري كنند. به همين واسطه ريسك 

فيكس اينكام ها به شدت افزايش پيدا كرد.
وي اضافه كرد: در مقاطع زماني مختلف اين صندوق ها 
)به خصوص در آبان ماه سال گذشته و همچنين برخي 
از ماه هاي سال 1۴۰۰( ميزان زيان اين صندوق ها از 
محل سهام بسيار افزايش پيدا كرده بود و اين مساله 

بازار را با تهديد جدي روبرو مي كرد.
مجيد عشقي با اشاره به كاهش ريسك سرمايه گذاري  
در صندوق هاي درآمد ثابت، با كاهش حدنصاب خريد 
سهام عنوان كرد: س��ازمان بورس بايد طي فرآيندي 
صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت را به صورت 
تدريجي به شرايط عادي و ايده ال مي رساند. از اين رو 
در گام نخست »حداقل« خريد 1۵ درصد سهام را به 
»حداكثر« 1۵ درصد رسانديم و الزام خريد حداقلي 
را حذف كرديم. وي ادامه داد: اكنون نيز اين حداكثر 
تقليل پيدا كرده و حدنصاب خريد سهام صندوق هاي 
س��رمايه گذاري درآمد ثابت به حداكث��ر 1۰ درصد 
رس��يده اس��ت تا در آينده ديگر با نگراني و تهديدي 

مواجه نشوند.

    ميانگين فروش روزانه
 ۱۰۰ تا ۱۵۰ ميليارد تومان

مجيد عش��قي در برنامه رهيافت راديو اقتصاد گفت: 
ابلاغيه امروز سازمان بورس و كاهش حداكثر خريد 
صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت از 1۵ به 1۰ 
درصد، متناس��ب با به بررسي هاي كارشناسي بوده و 
فرصت س��ه ماه هاي براي اجراي اين مصوبه در نظر 

گرفته شده است.
وي اضافه كرد: اين صندوق ها كمتر از 1۰ هزار ميليارد 
تومان مازاد دارايي دارند و با تبديل اين مقدار به فروش 
روزانه خواهيم دريافت كه حدود 1۰۰ الي 1۵۰ ميليارد 
تومان روزانه سهام بفروشند تا به اين حدنصاب برسند.

عش��قي گفت: بايد توجه داش��ت كه مي��زان فروش 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري درآمد ثاب��ت طي دو 
ماهه گذشته حدود ۲۰۰ ميليارد تومان بوده و مقدار 
بيشتري از مبلغ مذكور است؛ بنابراين مقدار فروشي كه 
صندوق ها بايد طي بازه زماني سه ماهه داشته باشند، 

به ميزاني نيست كه بر روند بازار تاثيري بگذارد.
وي اف��زود: از طرفي صندوق هاي س��هامي جديد 

به بازار س��رمايه ورود كرده اند ك��ه اين صندوق ها 
در مقابل فيكس اينكام ها، خريد خواهند داش��ت؛ 

بنابراين خروج منابع رخ نخواهد داد.

    سرمايه گذاران تازه وارد
 به سراغ سهم هاي بازار پايه نروند

مجيد عشقي در توصيه به سرمايه گذاران اظهار كرد: با 
توجه به توسعه اي كه در صندوق هاي سرمايه گذاري 
داشته ايم، به عموم افراد سرمايه گذاري غيرمستقيم را 
پيشنهاد مي كنيم. عشقي گفت: افرادي كه به تازگي 
وارد بازار سرمايه شده اند بايد متناسب با سطح ريسك 
خود صندوق هاي س��رمايه گذاري را انتخاب  كنند، 
چراكه تك سهم ش��دن، مخاطرات زيادي دارد. وي 
تاكيد كرد: نمادهايي كه در بازار پايه فرابورس معامله 
مي شوند، ريسك بسيار زيادي دارند و سرمايه گذاران 

بايد نسبت به اين موضوع توجه كافي داشته باشند.

    نبايدها براي ورود به بازارها
رييس سازمان بورس تصريح كرد: سرمايه گذاران تازه 
ورود نباي��د نمادهاي پايه نارنج��ي و قرمز را خريداري 
كنند، چراكه اين نمادها ريسك زيادي دارد؛ متاسفانه 
برخي از كانال هاي متخلف كه به اصطلاح سيگنال دهي 
مي كنند، به سراغ اينگونه نمادها مي روند. رييس سازمان 
بورس با اشاره به وضعيت بازار سرمايه در دو سال گذشته 
عنوان كرد: بازار س��رمايه با توجه به اقدامات سال ۹۹، 
نسبت به ساير بازارهاي موازي دچار عقب ماندگي شده 
بود و در حقيقت رشد چند ماهه اخير بازار سهام نتيجه 
عقب افتادگي  دو سال و نيم گذشته است. وي اضافه كرد: 
همچنين در اين دو سال، درآمد و سودآوري شركت ها 
رشد چشمگيري داش��ته است و از نظر بنيادي نگراني 

جدي براي قيمت س��هام و بازار س��رمايه وجود ندارد. 
عش��قي تاكيد كرد: اقداماتي كه طي يك سال گذشته 
انجام شده، اطميناني به وجود مي آورد كه بازار به شرايط 
سال ۹۹ و تشكيل حباب سوق پيدا نكند. رييس سازمان 
بورس همچنين گفت: حضور مردم در بازار سرمايه به 
ميزان اوج سال ۹۹ بازگشته است؛ علي رغم اينكه ارزش 
و حجم معاملات رشد قابل توجهي داشته و روزانه ۵۰۰ 
هزار نفر معاملات انجام مي دهند و نزديك به ۲۰ هزار 
معامله خرد صورت مي گيرد، اما سامانه هاي معاملاتي با 
چالشي مواجه نشدند؛ اين در حالي بوده كه در سال ۹۹ 

بازار به شدت با مشكلات اينچنيني روبرو بود.
وي افزود: چالش هاي زيرساختي در سال ۹۹ باعث شد 
كه معاملات نمادها در دو نوبت انجام ش��ود، به طوري 
كه برخي از نمادها در بعد از ظهر معاملات آنها ش��كل 
مي گرفت و اين مس��اله باعث س��ردرگمي و كلافگي 
سرمايه گذاران شده بود. خوشبختانه ديگر با چالش هاي 

زيرساختي رو به رو نمي شويم.
عش��قي در ادامه ضمن تاكيد بر افزايش نقدشوندگي 
بازار، اعلام كرد: نقدش��وندگي در بازار سرمايه افزايش 
پيدا كرده و ديگر با صف خريد و فروش مستمري مواجه 
نمي شويم. اگر س��هامي با صف خريد و فروش رو به رو 
بشود در بازه زماني كوتاهي به معاملات روان باز خواهد 
گشت. وي اضافه كرد: همچنين در سال گذشته دامنه 
نوسان در دو نوبت افزايش پيدا كرده و اين مساله موجب 
افزايش نقدشوندگي  بازار سرمايه شده است، بنابراين 
س��رمايه گذاران ديگر در قفل هاي صف گير نخواهند 
كرد. وي افزود: البته حذف و برداشتن دامنه نوسان براي 
بازار سرمايه معنايي ندارد و در بورس هاي دنيا نيز حذف 
كامل دامنه نوسان وجود ندارد و معمولا دامنه نوسان ها 
پويا بوده و در بازه مشخصي نوسان خواهد داشت و اگر 

از آن بازه خارج بشود، براي مدت زمان كوتاهي با توقف 
معاملاتي مواجه مي شود.  عشقي اضافه كرد: در بورس 
ايران باتوجه به چالش هاي زيرساختي هنوز امكان ايجاد 
دامنه نوسان پويا وجود ندارد؛ البته در سال جاري مجددا 
دامنه نوسان افزايش پيدا خواهد كرد تا نقدشوندگي به 
حد اعلا برس��د. رييس س��ازمان بورس در ادامه گفت: 
توسعه سرمايه گذاري غيرمستقيم و تعريف صندوق هاي 
س��رمايه گذاري نيز به عن��وان لنگرگاه بازار س��رمايه 
عمل مي كنن��د. ارزش صندوق هاي س��رمايه گذاري 
س��هامي  به حدود ١٠٠ هزار ميليارد تومان رس��يده و 
انواع صندوق هاي س��رمايه گذاري براي افراد با سطح 
ريسك پذيري و سليقه سرمايه گذاري مختلف تعبيه 
وطراحي شده كه خوشبختانه با عملكرد خوبي نيز همراه 
بوده اس��ت. صندوق هاي سرمايه گذاري به علت وجود 
مديريت حرفه اي موجب مي شود كه نگراني هاي سال 
۹۹ تكرار نشود. وجود صندوق هاي حمايتي )صندوق 
توسعه و تثبيت بازار سرمايه، صندوق هاي بازارگرداني( 

مانع از تكرار تجربيات سال ۹۹ مي شود.
رييس سازمان بورس خاطرنشان كرد؛ در راستاي تحقق 
شعار سال، هدف سازمان بورس استفاده بهينه از استقبال 
عموم سرمايه گذاران و هدايت منابع موجود بازار به سوي 
بازار اوليه و تزريق منابع به طرح هاي سودآور است. وي 
ادامه داد: به منظور ورود منابع به چرخه توليد به دنبال 
انتش��ار ابزار بدهي نوين، سهام ش��ركت هاي جديد، و 
شركت هاي سهامي عام پروژه هستيم؛ اين اقدام علاوه 
بر اينكه موجب تقويت توليد خواهد شد، به سودآوري 
بلندمدت بازارسرمايه نيز منجر خواهد شد. در سال ۹۹ 
تمام منابع در بازار ثانويه دست به دست شده بود و همين 
مساله باعث ايجاد حباب شد. عشقي همچنين گفت: 
باتوجه به اينكه سيگنال فروشي در فضاهاي غير رسمي 
انجام مي شود، شناس��ايي آنها دشوار است اما سازمان 
بورس با همراهي سامانه هاي نظارتي و رصد شبكه هاي 
اجتماعي، سعي در ممانعت فعاليت هاي غيرمجاز دارد.

وي اضاف��ه ك��رد: كانال ه��اي فض��اي مج��ازي كه 
فعاليت هاي غيرمج��از اين چنيني دارن��د، به دنبال 
كلاه برداري هس��تند و ش��يوه كار آنها معمولا به اين 
شكل بوده كه پس از انجام خريدهاي خود، نماد را در 
كانال هاي مختلف تبليغ مي كنند. اين اقدام آنها باعث 
ايجاد تقاضا ش��ده و طبيعتا قيمت س��هام را نيز رشد 
خواهند داد، اما پس از آن به دور از هياهو از نماد خارج 
مي شود و در نهايت مردم با نمادي در ابهام و به دور از 
ارزش هاي بنيادي باقي مي مانند. عش��قي در خاتمه 
اظهار كرد: خوشبختانه بحث انحصارزدايي در نهادهاي 
مالي كليد خورده است و مراكز قابل اعتماد بسياري 
وجود دارد كه ليست آنها در وب سايت سازمان بورس 
موجود است. به افراد توصيه مي شود كه تنها از افراد 
حقيقي و حقوقي داراي مجوز مشاوره دريافت كنند.



مجيد اعزازي|
پ��س از 7 ماه پياپ��ي ركود در صنعت س��اختمان، 
سرانجام در اسفند سال گذشته اين صنعت توانست 
چند پله از مرز رونق و ركود بالاتر بايستد و از ركود 
خارج ش��ود. اما به نظر مي رس��د اين رونق نسبي، 
دس��تكم در فروردين س��ال جاري دوباره به ركود 
تبديل ش��ود، چه آنكه فروردين نيمه تعطيل است 
و از همين رو، فعالان و مديران 92 ش��ركت بزرگ 
ساختماني كه در نظرسنجي شامخ كل ساختمان 
براي اسفند 1401 شركت كرده بودند، پيش بيني 
كردند كه به دليل همين تعطيلي، ساخت و ساز در 
فروردين دچار افت شود و عدد آن به 32 برسد. در 
عين حال، به نظر نمي رس��د كه صنعت ساختمان 
در مس��ير پيش روي خود در سال جاري نيز رونق 
پايداري را تجربه كند، چه آنكه نوس��ان مكرر نرخ 
دلار در س��ال گذش��ته و تثبيت تقريبي آن حول و 
حوش 50 هزار تومان در س��ال جاري، قيمت مواد 
اوليه و مصالح س��اختماني را به شدت افزايش داده 
است و به همين دليل نگراني هايي را در ميان فعالان 
س��اختمان برانگيخته اس��ت به گونه اي كه به زعم 
آنها، اين افزايش قيمت ها »سد بزرگي« را در برابر 

مسير ساخت و ساز ايجاد كرده است.
به گ��زارش »تعادل«، به نقل از ات��اق تعاون ايران، 
شامخ كل ساختمان در اسفند 1401 پس از رشد 6 
واحدي به رقم 55.43 رسيد كه بالاتر از مرز رونق 
و ركود )عدد 50( اس��ت. از اي��ن رو، اين صنعت در 

اسفندماه 1401، از ركود خارج شد.
اتاق تعاون ايران با استناد به مجموع اظهارات فعالان 
ساختماني 92 شركت بزرگ در گروه هاي ساخت بنا، 
مهندسي عمران و فعاليت هاي ساخت و ساز تخصصي 
ساختمان همچنين اعلام كرده است، در اسفند ماه 
1401 كاهش قابل توجه »موجودي محصول نهايي 
در انبار يا كارهاي معوق و ناتمام« و افزايش مولفه هاي 
»س��رعت انجام و تحويل س��فارش يا فرآيند كار« و 
»ميزان ف��روش كالاها و خدمات« در نتيجه افزايش 
»ميزان سفارشات جديد مشتريان« همچون بهمن 
1401 بيانگر افزاي��ش تقاضاي عموم��ي، ادامه دار 
بودن تلاش فعالان اين صنعت براي تكميل و تحويل 
پروژه هاي باقي مانده در ماه هاي پاياني سال و نيز به 
دليل عدم تناسب ضرايب تعديل تعييني قراردادها 
در سال 1402 با افزايش هزينه هاي مورد انتظار است.

    سد بزرگ
 در مسير تامين مصالح و لوازم ساختماني

بر اس��اس نتايج حاصل از نظرسنجي از 92 فعال و 
مدير شاغل در صنعت س��اختمان، مولفه »قيمت 
خريد مواد اوليه يا لوازم مورد نياز« براي چهارمين 
ماه پياپي بالاترين رقم را در ميان ساير مولفه ها به 
خود اختصاص داده و اين افزايش بي سابقه قيمت ها 
س��د بزرگي در مسير تامين مواد اوليه و لوازم مورد 
ني��از براي فعالان اين صنع��ت و مانعي جدي براي 
ادامه فعاليت ها محسوب مي شود. مولفه »انتظارات 
توليد در ماه آينده« نيز با ثبت رقم 32.61 وضعيت 
ركود ناش��ي از افزايش مكرر قيمت ها و تعطيلات 
ايام نوروز را براي فروردين ماه پيش بيني مي كند.

   تكاپوي ساخت و ساز در محدوده ركود
بر اساس اين گزارش، شامخ كل ساختمان دربهمن 

1401، ب��راي هفتمين ماه پياپي، زير مرز عدد 50 
قرار گرفته و فاز ركودي توليد س��اختمان را تداوم 
بخشيده بود. با اين حال، عدد شامخ كل ساختمان 
در بهمن ماه ب��ا حدود 7 واحد افزايش نس��بت به 
دي ماه، به عدد 48.98 رس��يده بود كه نش��انه اي 
ضعيف از رونق فصلي صنعت ساختمان در دو ماهه 
پاياني سال ارزيابي شده بود. فعالان ساختماني در 
بهمن ماه پيش بيني كرده بودند، صنعت ساختمان 
در اسفند ماه 1401 از مرز )عدد 50( ركود و رونق 
عبور كرده و با لمس عدد 58.67 به رونق برس��د و 
در واقع رونق فصلي را تكميل كند. اگر چه اين عدد 
تحقق نيافت اما پيش فعالان ساختماني درست از 

آب درآمد.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، در ط��رح ش��امخ، از 
پاس��خ دهندگان خواسته مي ش��ود به 12 پرسش 
مطرح شده در قالب سه معيار وضعيت نسبت به ماه 
پيش )بهتر شده، بدتر شده يا تغييري نكرده است( 
پاسخ دهند. در صورت انتخاب گزينه بيشتر از ماه 
قبل: ع��دد 1، گزينه بدون تغيير: عدد 0.5 و گزينه 
كمت��ر از ماه قبل: عدد صفر براي آن پرس��ش ثبت 
مي شود. مجموع حاصل ضرب درصد پاسخگويان 
به هر يك از گزينه هاي در عدد همان گزينه، مبين 
عدد ش��امخ درآن پرسش اس��ت. در نهايت، معيار 
سنجش اين شاخص عددي بين صفر و 100 است 
كه به ترتيب به معناي آن اس��ت ك��ه 100 درصد 
پاسخگويان گزينه »بدتر شده است« و »بهتر شده 
است« را انتخاب كرده اند. عدد 50 نشان دهنده عدم 
تغيير وضعيت نس��بت به ماه قبل، بالاي 50 نشانه 
بهبود وضعيت نسبت به ماه قبل و زير 50 به معناي 

بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است.

    وضعيت بازار معاملاتي ملك
اگر چه تاكنون دو مرجع آماري بانك مركزي و مركز 

آمار ايران، تحولات ب��ازار معاملاتي ملك تهران در 
بهمن، اس��فند 1401 و فروردين 1402 را گزارش 
نكرده اند اما برخي برآوردهاي اوليه حاكي از تداوم 
رشد قيمت ملك در طي ماه هاي مورد اشاره است.

 در اس��فند ماه س��ال گذش��ته، برآورد يك سايت 
تخصصي نش��ان داد، متوس��ط قيمت مس��كن در 
تهران طي بهمن ماه با رشدي در حدود 10 درصد، 
نسبت به ديماه 5 ميليون تومان افزايش يافت و به 

58 ميليون تومان رسيد.
به گ��زارش »تعادل«، بر اس��اس آخرين داده هاي 
رسمي منتش��ر شده از بازار مسكن تهران، متوسط 
قيمت هر متر مربع آپارتمان در دي ماه سال 1401 
با ثبت رشد ماهانه 10 درصدي 54 ميليون تومان 
بوده است. از اين رو، اگر فرض كنيم همين رشد 10 
درصدي در ماه هاي بهمن و اس��فند سال گذشته 
تكرار ش��ده باش��د، متوس��ط قيمت هر متر مربع 
آپارتمان در پايتخت در پايان سال 1401 به حدود 
66 ميليون تومان بالغ شده است. اين در حالي است 
كه بر اساس آمارهاي رسمي بانك مركزي، متوسط 
قيمت مسكن در پايان اسفند 1400 كمي بيش از 
35 ميليون تومان بوده اس��ت كه نش��ان مي دهد، 
قيمت مس��كن در تهران، طي نخستين سال قرن 
پانزدهم هجري شمسي، بيش از 88 درصد جهش 

داشته است.

    رشد نرخ دلار نفس سازندگان را گرفت
نوسان هاي شديد نرخ دلار در ماه هاي پاياني سال 
گذش��ته به بازار ساخت و ساز مس��كن نيز سرايت 
كرد. اگر تا پيش از اين، در بررسي هاي ميداني بازار 
معاملاتي مس��كن از زبان مشاوران املاك، نوسان 
لحظه اي قيمت معاملاتي واحدهاي مسكوني را در 
كنار خروج فروشندگان از بازار شب عيد را شنيده 
بوديم، حالا فعالان صنعت ساختمان و انبوه سازان 

از بازت��اب اث��رات لحظه اي نوس��ان قيمت مصالح 
ساختماني تحت تاثير نوسان شديد نرخ دلار روي 
بازار ساخت و ساز خبر مي دهند. اين مساله سرمايه 
در گردش س��ازندگان را به ش��دت تحت تاثير قرار 
داده و منج��ر به خروج برخي از س��ازندگان از بازار 
ساخت و ساز يا تعطيلي موقت برخي از پروژه هاي 
ساختماني ش��ده است. همه اين موارد، شرايطي را 
براي بازار ساخت و ساز ايجاد كرده است كه به گفته 
انبوه س��ازان مي توان »وضعيت اورژانسي« را بر آن 
نام نهاد. وضعيتي كه بازار مسكن با تنفس مصنوعي 

زنده است.
از نظر فعالان اقتصادي در ص��ورت ادامه دار بودن 
عدم ثبات نرخ ارز، كاهش تقاضا در بازار مس��كن و 
همچنين محدوديت دسترسي به حامل هاي انرژي، 
ش��اهد ركود فزاينده و تش��ديد روند از بين رفتن 
پايداري اش��تغال و تعطيلي واحدهاي توليدي در 

ماه هاي آتي خواهيم بود.
پيش از اين، فرش��يد پورحاجت، عضو هيات مديره 
كانون انبوه سازان گفته بود، بخش خصوصي فعال 
در حوزه ساخت و س��از مسكن از افزايش قيمت ها 
خوشحال نيست و با افزايش قيمت دلار در كشور، 
س��ازندگان نيز در قيمت ها تجديدنظر مي كنند و 

قيمت ها را افزايش مي دهند.
به گفته او، وضعيتي كه بازار مسكن كشور در شرايط 
كنوني دارد هيچ تفاوتي با وضعيت موجود در حوزه 
اقتصاد كلان كش��ور ندارد و هر اتفاق��ي كه در اثر 
نوسانات نرخ ارز در حوزه اقتصاد كلان رخ مي دهد 
بر بازار مس��كن نيز اثرگذار اس��ت. آنچه كه بديهي 
اس��ت در ماه هاي اخير افزايش قيمت چشمگيري 
در مصالح ساختماني رخ داده است. به شكلي كه اگر 
شبانه نرخ دلار بالا رفته، قيمت مصالح ساختماني 
نيز مثل فولاد و باقي محصولات در همان زمان بالا 

رفته است.
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رونمايي از نقشه حريم
تدقيق شده گسل هاي تهران

مصوبه شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران با موضوع 
تدقيق حريم گس��ل هاي متداخل با كلانش��هر تهران 
و تعيين پارامترهاي مهندس��ي آن به رييس مديريت 
بحران، استاندار، ش��هردار و رييس شوراي شهر تهران 
ابلاغ شد. به گزارش ايرنا، دبير شوراي  عالي شهرسازي 
و معماري ايران در مكاتبه با اس��تاندار، رييس سازمان 
مديريت بحران، ش��هردار و رييس شوراي شهر استان 
تهران مصوبه شورا را با موضوع تدقيق حريم گسل هاي 
متداخل با كلانشهر تهران و تعيين پارامترهاي مهندسي 
آن ابلاغ كرد. در اين مصوبه تاكيد شده است كه شوراي 
عالي شهرس��ازي و معماري ايران در جلسه 22 اسفند 
1401 پيرو مصوبه 21 مهر 1399 خود، گزارش مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي در خصوص تدقيق 
حريم گسل هاي متداخل با كلانشهر تهران و شعاع 30 
كيلومتري آن و تعيين پارامترهاي مهندس��ي مربوطه 
را ارايه كرد و نظر ش��وراي عال��ي را در 6 بند به تصويب 
رساند. در بند 2 اين مصوبه نيز شهرداري تهران موظف 
است در اسرع وقت ضمن بارگذاري حريم تدقيق شده 
گسل در سامانه طرح تفصيلي، صدور پروانه ساخت در 
قطعات واقع در حريم گسل را صرفا براساس دستورالعمل 
ساخت و ساز در پهنه هاي گسل )موضوع مصوبه مورخ 
يكم بهمن 1399 شوراي عالي( انجام دهد و محدوديت 
ارتفاعي ناشي از دس��تورالعمل مذكور بر ضوابط پهنه 
ارجحي��ت دارد. بند 3 اين مصوبه نيز ه��دف از تدقيق 
حريم گس��ل و به تبع آن دستورالعمل احداث بنا در آن 
را ايجاد تسهيل لازم براي استفاده شهروندان از حقوق 
مالكانه در بافت هاي موجود و متداخل با حريم گسل در 
عين رعايت ملاحظات فني عن��وان و تاكيد كرده طرح 
درخواس��ت هاي مربوط به افزايش تراكم س��اختماني 
يا افزاي��ش بارگذاري قطعات واقع در حريم گس��ل، در 
كميس��يون ماده 5 به هيچ وجه موضوعيت نداش��ته و 
ممنوع است. طبق بند 4 مصوبه شوراي عالي شهرسازي 
و معماري اران، وزارت كشور )سازمان مديريت بحران( 
از طريق استانداري هاي سراسركشور اتخاذ تدابير لازم 
براي رفع خطر از س��اختمان هاي موض��وع فراز »الف« 
مصوبه مورخ 21 مهر 1399را كه في الحال برروي پهنه 
گسل واقع شده اند در اولويت اقدام قرار دهد. همچنين 
مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي مكلف شده تا با 
برگزاري كارگاه هاي آموزشي نسبت به تبيين پارامترهاي 
مهندسي طراحي سازه در پهنه هاي گسلي براي جامعه 
مهندس��ان اقدام كند. در بند 6 اين مصوبه تصريح شده 
اس��ت: با توجه به ض��رورت تس��ريع در فرآيند تدقيق 
گسل هاي ساير شهرها و محدوديت هاي اعتباري موجود، 
وزارت كشور و سازمان شهرداري ها و دهياري هاي كشور 
در قالب ظرفيت هاي قانوني موجود زمينه اس��تفاده از 
كمك مالي شهرداري ها به وزارت راه و شهرسازي )مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرس��ازي( به منظور تدقيق 

گسل هاي شهرهاي مربوطه را فراهم كند.
در پايان مصوبه آمده اس��ت: در اجراي مصوبه ش��وراي 
عالي، به پيوست يك نس��خه نقشه حريم تدقيق شده 
گسل هاي تهران و ش��عاع 30 كيلومتري آن در استان 
تهران و همچنين پارامترهاي مهندسي آن به همراه لوح 
فشرده حاوي نقشه هاي رقومي گسل هاي اصلي و حرائم 

آنها جهت اجرا ابلاغ مي شود.

افزايش قيمت بليت هواپيما 
قانوني نيست

سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري درباره افزايش 
غيررس��مي قيمت بلي��ت هواپيما از س��وي برخي از 
شركت هاي هواپيمايي گفت: تا زماني كه ستاد تنظيم 
بازار اعلام نكند، هيچ افزايش قيمتي را قانوني نمي دانيم 
و به ش��دت با آن برخورد خواهيم كرد. جعفر يازرلو در 
گفت وگو با ايسنا در پاسخ به اينكه چرا برخي از ايرلاين ها 
به فروش بليت ه��اي گران تر از قيمت مص��وب اقدام 
كرده اند، گفت: مبناي قانوني در بحث قيمت بليت ها، 
دستورالعمل و قيمت هاي مصوب دي ماه 1400 است 
و از آن زمان تاكنون هيچ افزايش قيمتي صورت نگرفته 
است؛ حتي در حالي كه بنا بود 30 درصد افزايش قيمت 
اتفاق بيفتد كه به تاييد س��ازمان حمايت هم رس��يده 
بود، اين تغيير اتفاق نيفت��اد. وي با بيان اينكه افزايش 
قيمت خودسرانه شركت هاي هواپيمايي خلاف قانون 
است، ادامه داد: مادامي كه ستاد تنظيم بازار نسبت به 
قيمت هاي جديد ابلاغيه يا دستورالعملي صادر نكند، 
هي��چ وجاهت قانوني ندارد و به عن��وان يك امر خلاف 
قانون و تخلف گرانفروشي محسوب مي شود. بنابراين 
اگر شركت ها در سيستم افزايش قيمت را اعمال كرده 
باش��ند، خلاف قانون عمل كرده اند؛ البته احتمال دارد 
برخي از شركت هاي فروشنده بليت از قبيل موتورهاي 
جست وجو و ربات ها و سايت هاي نامعتبر اقدام به فروش 
بليت ها خارج از قيمت مصوب كرده  باشند. سخنگوي 
سازمان هواپيمايي كشوري اظهار كرد: همه امور مربوط 
به قيمت، پيشنهادها و تخفيف ها، گلايه ها و شكايات 
از سوي صعنت هوايي تمام ش��ده است. شوراي عالي 
هواپيمايي قيمتي را كه از شركت هاي هواپيمايي گرفته 
تعديل كرده اس��ت، شركت هاي هواپيمايي يك مبلغ 
دلاري روي هر صندلي داشتند و ما خواسته شركت ها 
را را با وجود شاخص هاي تورمي تعديل كرديم؛ وزارت 
راه هم نام��ه اي را تنظيم كرده و به س��تاد تنظيم بازار 
ارس��ال كرده و همه چيز منوط به تصميم و ابلاغ ستاد 
تنظيم بازار اس��ت. يازرلو اظهار كرد: در اين بازه زماني 
و تا پيش از تصويب از س��وي ستاد تنظيم بازار، مبناي 
قانوني قيمت بليت هواپيما همان قيمت هاي مصوب 
س��ال 1400 خواهد بود. ما در تعطي��لات نوروزي هم 
شركت هاي متخلف را به مراجع قانوني و قضايي ارجاع 
دادي��م. درايت مدت هم هر ش��كايت از طرف مردم دو 
جهت گيري داشت، يكي پيگيري و معرفي متخلف به 
دستگاه قضايي و سازمان تعزيرات حكومتي و ديگري 
تلاش براي برگرداندن اضافه قيمت بليت. وي ادامه داد: 
بعضي از شركت هاي هواپيمايي هم رسما اعلام كردند 
كه اگر كسي از ايرلاين  بليتي خريده و اضافه پرداختي 

داشته، آن مبلغ اضافه بازگردانده مي شود.

وعده تسويه نيمي از بدهي
70 »همتي« شهرداري

زاكاني با بي��ان اينكه ش��هرداري ته��ران 70 همت 
بدهي داشته است، گفت: س��ال قبل 10 همت از اين 
رقم را تس��ويه كرديم و 2600 ميليارد تومان از طلب 
پيمانكاران را پرداخت كرديم، همچنين هدفگذاري 
كرده ايم امسال نيمي از بدهي هاي شهر را بدهيم. به 
گزارش ايلنا، اولين گردهمايي شهرداران نواحي تهران 
صبح چهارشنبه 6ارديبهشت 1402 با حضور عليرضا 
زاكاني شهردار تهران در ايوان شمس برگزار شد. زاكاني 
در ابتداي اين گردهمايي گفت: 20 ماه از مسووليت مان 
در شهرداري مي گذرد. در اين 20 ماه توفيقاتي داشتيم، 
به عنوان مثال همان روزهاي اول توانس��تيم از تنش 
مالي كه دو سال و نيم در شهرداري وجود داشت، خارج 
شويم؛ س��ال 1400 بودجه ما 99 درصد محقق شد و 
سال 1401 با وجود همه چالش هايي كه كشور و به تبع 
آن شهر تهران با آن روبرو بود با 143 منبع بودجه ريزي 
نزديك به 72 هزار ميليارد تومان محقق شد. شهردار 
پايتخت تاكيد كرد: امس��ال اقتضائاتي وجود دارد در 
شهر كه پيش بيني مي شود با تكيه بر آن 300 درصد 

بودجه را محقق كنيم.
ش��هردار تهران با بيان اينكه ما افقي 10 ساله داريم؛ 
به طوري كه بايد تا س��ال 1410 هم��ه اجزاي تهران 
متحول ش��ود، افزود: »تهران كلانشهر الگوي جهان 
اسلام« يك شعار نيست بلكه يك چشم انداز است زيرا 
اكنون تهران وضعيت مناسبي براي الگو بودن ندارد. 
زاكاني در بخش ديگري از سخنان خود گفت: در سال 
قبل تا خرداد ماه دو و نيم همت درآمد براي شهرداري 
توانستيم كسب كنيم. امسال در همين ماه نخست 4.5 
همت درآمد داش��ته ايم با اين وجود در مديريت شهر 
تنها تكيه بر منابع بودجه نداريم و به دنبال مشاركت 
با مجموعه هاي مختلف هستيم به عنوان مثال امروز 
400 همت پروژه مشاركتي تعريف كرده ايم. وي افزود: 
شهرداري تهران 70 همت بدهي داشته است. سال قبل 
10 همت از اين رقم را تسويه كرديم و 2600 ميليارد 
تومان از طلب پيمانكاران را پرداخت كرديم، همچنين 
هدفگذاري كرده ايم امسال نيمي از بدهي هاي شهر را 
بدهيم. شهردار تهران پيرامون تلاش هاي صورت گرفته 
در حوزه نوسازي تهران هم گفت: سال قبل 68 درصد 
نوسازي در بافت فرسوده تهران داشتيم. همچنين روند 
صدور پروانه هاي س��اخت نيز بعد از گذشت سال ها با 
صدور 10 هزار و 400 پروانه صعودي شد. اين اتفاق در 
حالي صورت پذيرفت كه ابتداي سال گذشته برخي از 
زيرساخت هاي ما براي صدور پروانه آسيب ديد. زاكاني 
تاكيد كرد: در حل مشكلات شهر تهران نگاه تك وجهي 
نداريم و سعي داريم به تمامي مسائل مرتبط با تهران 
ورود كنيم. به عنوان مثال، با استفاده از اهرم كميسيون 
ماده 5 برخي از پرونده هاي چند ده ساله شهر تهران را 
بستيم. در كميسيون پرونده هاي كن، نفرآباد، اسلام آباد 
و … مورد بررسي قرار گرفت و فرآيند اصلاحي آن در 
مسير ابلاغ است. شهردار تهران افزود: تمامي پروژه هاي 
شهري اكنون فعال است و كارهاي بزرگ تري نيز در 
راه هس��ت. در همين رابطه، نيمه ارديبهش��ت پيش 
مقدمه طرح تونل شهيد متوسليان )با سه خروجي در 
مسير اتوبان صياد تا بزرگراه آزادگان( آماده مي شود و 
در همين سال جاري عمليات اجرايي آن آغاز مي شود. 
زاكاني پيرامون ساخت شهرك هاي الگو در تهران نيز 
گفت: با برگزاري مسابقه و جمع بندي نهايي نخستين 
ش��هرك الگو در منطقه 19 با مس��احت 12.9 هكتار 
ساخته مي شود. جذابيت س��اخت اين شهرك باعث 
شده دس��تگاه هاي ديگر نيز پاي كار بيايند. به عنوان 
مثال بناست وزارت راه نيز در منطقه 21 در مساحت 
60 هكتار شهرك سازي كند يا در منطقه 4 بانك سپه 

در زميني به وسعت 25 هكتار اين كار را انجام دهد.

تصويب سند طرح جامع 
مديريت پسماند در تهران

معاون خدمات شهري شهرداري تهران از تصويب 
س��ند طرح جامع مديريت پس��ماند در كارگروه 
مديريت پسماند استان تهران خبر داد. به گزارش 
ايلنا، حسين نظري در تشريح اين سند گفت: طرح 
جامع مديريت پسماند شهر تهران به عنوان نقشه 
راه مديريت پسماند شهر تهران با الزام به كارگيري 
فناوري هاي نوين و رعايت الزامات زيست محيطي 

در چشم انداز 1420 خواهد بود.
تهران طي بيش از دو دهه گذش��ته، فاقد طرحي 
منس��جم و همه جانبه در حوزه مديريت پسماند 
بوده است. معاون خدمات شهري شهرداري تهران 
ادامه داد: سيس��تم موجود مديريت پسماند شهر 
تهران علي رغم بهبود عملكرد نسبي در بخش هاي 
تكنولوژيكي و توجه جدي به فرايندهاي پردازش و 
بازيافت، به منظور ارتقاي بهره وري و بهبود عملكرد 
در بلندمدت و رفع نواقص و نارسايي هاي موجود، 
نيازمند نگاهي جامع نگ��ر در ابعاد مختلف بود كه 
همين امر، ضرورت تدوين اين طرح را بيش از پيش 
نمايان ساخت. وي با ابراز رضايت از تصويب طرح 
جامع مديريت پس��ماند در كارگروه ويژه مديريت 
پس��ماند اس��تانداري تهران گف��ت: از مهم ترين 
دستاوردهاي اين طرح مي توان به افزايش مشاركت 
ش��هروندان در كاهش توليد پس��ماند، تفكيك از 
مبدای، حذف زباله گردي، بازيابي حداكثري منابع، 
كاهش دفن پس��ماند و كاهش خس��ارات زيست 
محيطي اشاره كرد. ديروز كارگروه مديريت پسماند 
اس��تان تهران با حضور مه��دي پيرهادي، رييس 
كميسيون خدمات شهري و محيط زيست شوراي 
اسلامي شهر تهران، حسين نظري، معاون خدمات 
شهري ش��هرداري تهران، رضا شرفي، مديرعامل 
س��ازمان مديريت پسماند ش��هر تهران، عليرضا 
مزيناني، مديركل حفاظت محيط زيست تهران و 
جمعي از معاونين و مديران كل استانداري تهران 
تشكيل شد كه پس از بحث و تبادل نظر تمامی اعضا 

به تصويب رسيد.

صنعت ساختمان در اسفند 1401 نفس تازه كرد 

نيمي از جمعيت تهران اجاره نشين شدند

»سد بزرگ« در برابر ساخت مسكن

نجات مستاجران در گروي بهبود اقتصاد كلان 
گروه راه و شهرسازي|

تحليل هاي پيشين »تعادل« از اثرپذيري بي چون 
و چراي بازار مسكن طي چند ساله اخير از تحولات 
اقتصاد كلان كش��ور تاييد ش��د. آنگونه كه فردين 
يزداني، كارشناس اقتصاد مسكن گفته است، كشور 
گرفتار يك وضعيت حادي اس��ت و قفل شدگي در 
تمام ابعاد كش��ور و اقتصاد از جمله بازار مس��كن و 
اجاره ديده مي شود و مشهود است، در اين شرايط 

چه راهكاري مي تواند مستاجران را نجات دهد؟
يزداني، كارش��ناس ارش��د ب��ازار مس��كن درباره 
راهكارهاي كمك به مس��تاجران از جمله افزايش 
عرضه مسكن يا افزايش س��قف وام وديعه، تمديد 
ق��رارداد اج��اره و... اظهار كرد: واقعيت اين اس��ت 
كه هيچ ي��ك از راهكارهايي مانند افزايش س��قف 
وام وديعه يا وعده افزايش توليد مس��كن و افزايش 
عرضه، هيچ كمكي به تقاضا و نياز امروز مستاجران 

نمي كند.
وي در گفت وگ��و با ايلنا با تاكي��د بر اينكه وضعيت 
اقتصادي كشورمان ترسناك است، ادامه داد: كشور 
گرفتار يك وضعيت حادي اس��ت و قفل شدگي در 
تمام ابعاد كش��ور و اقتصاد از جمله بازار مس��كن و 
اجاره ديده مي شود و مشهود است، در اين شرايط 

چه راهكاري مي تواند مس��تاجران را نجات دهد؟ 
وي درباره افزايش جمعيت مستاجران در سال هاي 
گذش��ته و ادعاي عده اي مبني بر اينكه عدم توليد 
مس��كن در دولت گذش��ته باعث افزايش جمعيت 
مستاجران شده، گفت: اين ادعاي درستي نيست، 
در يك فرآيندي به ويژه از سال 97 به بعد كه درآمد 
واقعي خانوار كاهش پيدا كرد. بنابراين قدرت ورود 
به بازار مس��كن بين مردم و متقاضيان كم شد. اين 
كارش��ناس اقتصاد مس��كن افزود: در اين سال ها 
عرضه مسكن از لحاظ توليد متناسب تقاضا بود اما 
از لحاظ قيمت فاصله زي��ادي با قدرت خريد و نياز 
واقعي داشت. بخشي از اقشار مرفه كه درآمد مكفي 
دارند، براي حف��ظ ارزش پول، به دارايي مختلف از 

جمله مسكن رو آوردند. 
همي��ن تبديل پول ب��ه دارايي ب��راي حفظ ارزش 
پول تورمي را ايج��اد مي كند. البته كه مردم مقصر 
نيس��تند، مقصر شرايطي اس��ت كه به جاي اينكه 
پول را به سمت توليد كالا و خدمات هدايت كند، به 

سمت دارايي ها روانه مي كند.
يزداني با بي��ان اينكه در اين ش��رايط در حالي كه 
قيمت افزايش پيدا كرده، درآمد خانوار هم كاهش 
پيدا كرده است، تاكيد كرد: نتيجه و برآيند اين دو 

اين بوده كه قدرت ورود به بازار ملكي هر روز كمتر 
مي شود و با كاهش آن، ورود به بازار اجاره افزايش 
پيدا كرده و تقاضا براي ملك استيجاري بالا مي رود. 
بنابراين نتيجه آن ش��ده كه امروز بيش��تر از نصف 

جمعيت تهران مستاجر هستند.
وي گفت: از آنجايي كه قيمت ها همچنان در حال 
صعود اس��ت، نمي توان منافع حاصل از اين دارايي 
را در يك س��طح پايين فريز كرد. بايد يك تناسبي 
ايجاد شود كه متاس��فانه اين تناسب باعث افزايش 

اجاره بها مي شود.
اين كارش��ناس اقتصاد مس��كن درباره اثرگذاري 
افزايش وام وديعه مسكن در بازار اجاره اظهار كرد: 
واقعيت اين اس��ت كه اثرگذاري افزايش وام وديعه 
براي بهبود ش��رايط مستاجران بسيار كم است. هر 
چند شايد افزايش سقف وام مستاجران اثر تورمي 
نداشته باشد اما با توجه به قيمت ها افزايش رقم وام، 
در واقع مس��ابقه اي بين قيمت ها و وام خواهد شد. 
از آنجايي كه جريان عمومي تورم در كش��ور وجود 
دارد، هر چند كه س��قف وام وديعه مس��كن را بالا 
مي برند اما از س��وي ديگر نرخ اجاره هم تحت تاثير 
اقتصاد كلان كشور بالا مي رود و در نتيجه وام وديعه 

با افزايش سقف هم جوابگو نخواهد بود.

وي ادامه داد: نكته مهم اين اس��ت كه با آب شدن 
درآمد خانوار، بازپرداخت اين وام به سيستم بانكي 
كشور هم س��خت مي ش��ود و در بخش بانكي هم 

مشكلاتي را ايجاد مي كند.
يزداني تاكيد كرد: شاه كليد رفع مشكل مستاجران 
و نجات آنها و بازار مس��كن و اج��اره، اقتصاد كلان 
كش��ور اس��ت و تا زماني كه روابط ب��ا دنياي خارج 
عادي نشود و تحريم ها رفع نشود، رشد اقتصادي به 
سطح نرمال نرسد و درآمد خانوار حركت نكند، هيچ 

راهكار درون بخشي جواب نخواهد داد.
اي��ن كارش��ناس اقتصاد مس��كن گف��ت: هر چند 
كشورهايي بوده اند كه با ساز و كار و اقداماتي بحران 
مسكن و بازار اجاره را رفع كرده اند اما از آنجايي كه 
اقتصاد ايران و شرايط كشورمان، ديگر شبيه به هيچ 
كشوري نيست، نمي توان از آن كشورها الگو برداري 
كرد. اگر شرايط در ايران نرمال بود و اگر دهه 80 و 
90 بوديم، مي توانستيم از الگوهاي خارجي استفاده 
كنيم و راهكار آن اجراي مدل مسكن اجتماعي بود 
اما همين الگو با توجه به مخارج دولت و كشور ديگر 
امكان اجرايي ندارد و اساس��ا دول��ت اولويت هاي 
ديگري غير از رف��ع نيازهاي م��ردم دارد و بودجه 

كشور را بايد صرف پوشاندن ساير مخارج كند.



پروژه فيبرنوري منازل و كسب و كارها )FTTH(، به 
زعم وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات، مهم ترين 
پروژه زيرساخت ارتباطي كشور در دهه هاي آينده 
بوده و همه بايد براي تحقق آن تلاش كنيم؛ با وجود 
اين در حالي كه با گذشت بيش از يك سال و نيم از 
دولت سيزدهم و آن هم در حالي كه يك ميليون و 
803 هزار پورت فيبر نوري ايجاد ش��ده، تنها 367 
هزار نفر از اين س��رويس اس��تفاده مي كنند كه از 
اين مي��ان بالغ بر 200 هزار نفر از آنها از س��رويس 
FTTH  و 167 هزار نف��ر از VDSL بهره مي برند. 
بر اس��اس مصوبه ش��وراي عالي فض��اي مجازي تا 
سال 1۴0۴ بايد 80 درصد خانوارها و 100 درصد 
كسب وكارها با متوسط سرعت 2۵ مگابيت برثانيه 
به پهن باند ثابت دسترسي داشته باشند و دسترسي 
20 ميليون خانوار و پنج ميليون كسب وكار تا سال 
1۴0۴ به اينترنت پهن باند ثابت بايد بر بس��تر فيبر 
نوري ش��كل گيرد. همچنين از زمان شروع دولت 
س��يزدهم هم عيس��ي زارع پور - وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات - به موضوع توسعه اينترنت ثابت 
تاكيد كرده و گفته بود كه براي توس��عه ارتباطات 
ثابت و دسترس��ي عموم مردم در سراسر كشور به 
شبكه امن، پايدار، پرسرعت و ارزان بايد يك عزم و 
اراده ملي شكل بگيرد و نهضت فيبركشي در كشور 
راه بيفتد. »پوش��ش 20 ميليوني فيبرنوري منازل 
كسب وكارها تا پايان دولت« عنواني است كه عيسي 
زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات تقريباً در 
تمامي برنامه هاي خبري اش از آن سخن مي گويد. 
رسيدن به 20 ميليون پوشش، در حالي كه حدوداً 
دو س��ال و نيم تا پايان عمر دولت سيزدهم مانده و 
2.۵ ميليون پوشش ايجاد ش��ده است شايد كمي 
بلندپروازانه به نظر برس��د اما زارع پور و همكارانش 
در وزارت ارتباطات تاكيد دارند با به كارگيري توان 
اپراتورهاي بخش خصوص��ي و همكاري نهادهاي 
حاكميتي شدني اس��ت. نگاهي به آمارهاي سايت 
Iranfttx كه تقريب��اً به روز آمارهاي پيش��رفت 
پروژه فيبرنوري در كشور را ارايه مي دهد، مشخص 
مي كند روند افزايش تعداد خانوارهاي تحت پوشش 
فيبرن��وري در مدت زم��ان وزارت زارع پ��ور ادامه 
داشته، هرچند شيب اين نمودار براي تحقق هدف 

20 ميليون پوش��ش، ملايم اس��ت. اين آمار نشان 
مي دهد كه تاكنون يك ميليون و 803 هزار پورت 
منصوبه ايجاد ش��ده كه ازاين ميان، يك ميليون و 
۴۵0 هزار پورت فيبر نوري نصب شده و بالغ بر 3۵۴ 
هزار سرويس VDSL آماده خدمت رساني است؛ در 
حالي كه تنها 367 هزار نفر از اين سرويس استفاده 
مي كنند كه بالغ بر 200 هزار نفر از آنها از سرويس 
FTTH و 167 ه��زار نفر از VDSL بهره مي برند. از 
آنجا كه فيبرنوري از تعرفه گذاري معاف است شايد 
كاربران  چندان ضرورتي براي دريافت اين سرويس 
نسبتاً پرهزينه  نمي بينند و اينترنت ADSL و همراه 
را به فيبر ترجيح مي دهند. با همه اين مسائل توسعه 
فيبرنوري در كش��ور اگر چه آغاز ش��ده است اما به 
كندي پيش مي رود و مس��ير پيش روي اپراتورها و 
دولت براي فيبركشي و ترغيب مردم به نشان دادن 

اقبال به اين تكنولوژي، خالي از چالش نيست.

   الزام اتصال 80 درصدي خانوارها 
به سرعت 25 مگابيت برثانيه

فيبر نوري اكنون بخش مهمي از تجهيزات ارتباطي 
زيرس��اختي در جهان را تشكيل داده است؛ فناوري 

اصلي كه طي سال هاي گذشته در بخش ارتباطات 
ثابت اي��ران كمتر به كار گرفته ش��ده بود، ش��بكه 
زيرس��اخت كش��ور با س��رمايه گذاري دولت، بيش 
از 70 ه��زار كيلومتر فيبر را براي اتصال ش��هرهاي 
مختلف كش��ور به يكديگر فراهم كرده، اما در داخل 
شهرها هنوز شبكه دسترسي يا آخرين لايه اتصال به 
ساختمان هاي مسكوني و تجاري كشور با تجهيزات 
قديمي هم وجود دارد كه به ش��بكه مس��ي مشهور 
است؛ اين ش��بكه به رغم گس��تردگي زياد، توانايي 
كمي براي سازگاري با فناوري هاي جديد و استفاده از 
خدمات پهن باند دارد. اين در حالي است كه بر اساس 
مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي تا سال 1۴0۴ بايد 
80 درص��د خانوارها و 100 درصد كس��ب وكارها با 
متوسط سرعت 2۵ مگابيت  برثانيه به پهن باند ثابت 
دسترسي داشته باشند و دسترسي 20 ميليون خانوار 
و پنج ميليون كس��ب وكار تا سال 1۴0۴ به اينترنت 

پهن باند ثابت بايد بر بستر فيبر نوري شكل گيرد.

  ۱0ميليون خانوار و كسب و كار 
تحت پوشش فيبرنوري قرار مي گيرند

در اين راس��تا عيس��ي زارع پور - وزير ارتباطات و 

فناوري اطلاعات - در نشست با مديران اپراتورهاي 
فعال در پ��روژه فيبرنوري منازل و كس��ب و كارها 
)FTTH(، با اش��اره به اينكه اين پ��روژه مهم ترين 
پروژه زيرس��اخت ارتباطي كشور است، گفت: اين 
پروژه زيرساخت توس��عه كشور در دهه هاي آينده 
اس��ت و همه بايد براي تحقق آن تلاش كنيم. وي 
با اشاره به اينكه اين پروژه اولويت نخست سازمان 
تنظيم مقررات و وزارت ارتباطات اس��ت، افزود: هر 
مشكل و نارسايي در مس��ير انجام اين پروژه باشد 
به ص��ورت روزانه از طريق مج��ري طرح و مديران 
سازمان تنظيم مقررات و در صورت نياز اينجانب به 
عنوان وزير ارتباطات پيگيري و رفع مي شود. وزير 
ارتباطات به تبصره هاي قان��ون بودجه و مصوبات 
كميسيون تنظيم مقررات براي مشوق هاي اجراي 
اين پروژه اش��اره كرد و گفت: بر همين اساس وزير 
كش��ور نيز به تمامي اس��تانداران و شهرداري هاي 
كش��ور براي همكاري با اين پروژه دستورالعملي را 

ابلاغ كرده است. 
وي به عدم اطلاع مردم نسبت به انجام اين پروژه و 
مزاياي آن اش��اره كرد و افزود: اپراتورهاي فعال در 
اين پروژه بايد نسبت به اطلاع رساني انجام اين پروژه 

و مزاياي آن براي مردم اقدام كنند. 
زارع پور در پاسخ به موضوع تامين مالي كه از طرف 
برخي از مديران اپراتورها مطرح شد نيز با اشاره به 
راه اندازي صندوق اين پروژه بر اساس قانون بودجه 
سال جاري، گفت: با تصويب آيين نامه اين حساب 
و واريز س��هم هزار ميليارد توماني وزارت ارتباطات 
و بخش��ي از حق الس��هم دولت از درآمد اپراتورها، 
مش��كلي از نظر تامين مال��ي اين پروژه در س��ال 
جاري وجود ندارد و با اين مكانيزم ها اين مش��كل 

حل مي شود. 
وي تاكيد كرد كه بايد با ي��ك كار جهادي تا پايان 
س��ال جاري 10 ميليون خانوار و كسب و كار تحت 

پوشش فيبرنوري قرار گيرند. 
وزير ارتباطات از مدي��ران اپراتورهاي فعال در اين 
پروژه خواس��ت برنامه خود ب��راي اتصال مدارس 
و دانشگاه ها به ش��بكه فيبرنوري را ارايه و تا پايان 
ش��هريور ماه اين كار در ش��هرهاي تحت پوش��ش 

انجام شود.
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قيمت خدمات ابري علي بابا 
نصف شد

ش��ركت علي بابا هولدينگ براي دور كردن كاربران از 
رقبايي نظير تنسنت هولدينگز، قيمت خدمات ابري 
خ��ود را حداكثر ۵0 درصد كاهش مي دهد. به گزارش 
ايسنا، علي بابا و تنسنت براي فراهم كردن نيروي رايانشي 
مورد نياز ب��راي آموزش مدل ه��اي هوش مصنوعي 
مولد مانن��د چت جي پي تي ش��ركت OpenAI، در 
رقابت هستند. س��خنگوي علي بابا اعلام كرد: قيمت 
محصولات اصل��ي Aliyun  كه زيرمجموعه علي بابا 
است، از هفتم ماه مه، بين 1۵ تا ۵0 درصد كاهش پيدا 
خواهد كرد. اين شركت متعهد است كسب و كار ابري 
خود كه اكنون توس��ط دانيل ژانگ، مديرعامل گروه 
هدايت مي شود را گسترش دهد. مدل هوش مصنوعي 
Tongyi Qianwen علي بابا كه اوايل ماه ميلادي 
جاري معرفي شد، با استقبال شركت هاي چيني روبرو 
شده است. اين ش��ركت بيش از 200 هزار درخواست 
از سوي شركت هايي در صنايع مختلف نظير فناوري 
مالي، الكترونيكس، حمل و نقل، فش��ن و دامپروري 
دريافت كرده كه مايل هس��تند به برنامه آزمايشي بتا 
بپيوندند. اين شركت ارايه دست به دست خدمات ابري 
و هوش مصنوعي را يك فرمول برنده براي جذب بخش 
بزرگي از ب��ازار داخلي مي بيند. علي بابا با رقيبان ابري 
مانند خدمات ابري مرتبط با دولت كه سهم بازارشان را 
افزايش داده اند، بايد مبارزه كند و همزمان با تصميم براي 
تجزيه امپراتوري 21۴ ميليارد دلاري خود، رشد خود 
را تقويت كند. واحد ابري، يكي از بخش هاي برخوردار از 
رشد پرشتاب در علي بابا است و گزينه اصلي براي عرضه 
اوليه عمومي در آينده به شمار مي رود. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، هيج��ان بالايي كه س��رمايه گذاران پس از 
معرفي هوش مصنوعي Tongyi Qianwen علي بابا 
پيدا كرده بودند، دوام نيافت و قيمت سهام اين شركت 
رشدي كه پس از معرفي محصول جديد خود داشت را از 
دست داد و اكنون بايد ثابت كند مي تواند افزايش رشدي 

كه انتظار دارد مشاهده كند را محقق كند.

محدوديت ويژگي هاي خاص 
iOS اپل بر مبناي مكان كاربران

اپل سرگرم تست سيستم مخفي جديد و مدرن تري در 
iOS 16 است كه ويژگي هاي خاص را بر مبناي مكان 
كاربر، محدود مي كند. به گزارش ايسنا، كاربران تقريبا 
در همه جاي جهان مي توانند از آيفون يا آي پد استفاده 
كنند اما بعضي از ويژگي هاي iOS تنها در مكان هاي 
خاصي قابل دس��ترس اس��ت. در بعضي از موارد، اين 
محدوديت ها مربوط به مقررات محلي هستند مانند 
فيس تايم كه نبايد در امارات متحده عربي قابل دسترس 
 16 iOS باشد اما اطلاعات جديد وب س��ايت فناوري
نش��ان مي دهد اپل س��رگرم تس��ت سيستم مخفي 
جديد و مدرن تري در iOS 16 است كه ويژگي ها را بر 
مبناي مكان كاربر، محدود مي كند. اپل در حال حاضر 
از تكنيك هاي كدنويس��ي سخت براي محدود كردن 
ويژگي هاي iOS در مكان هاي خاص استفاده مي كند. 
اين به معناي آن اس��ت كه اكثر محدوديتها مرتبط به 
منطقه يك دستگاه هستند؛ خواه از طريق تنظيمات 
نرم افزاري باشد يا منطقه اي كه سخت افزار از آن مي آيد. 
اما اين ش��ركت روي راه جديد و هوشمندانه تري براي 
تعيين دقيق مكان كاربر كار مي كند. سيستم جديد 
در داخل اپل با نام  countryd ش��ناخته مي ش��ود و 
بي سر و صدا به iOS 16.2 اضافه شده است اما تاكنون 
براي كاري استفاده نشده است. اين سيستم، داده هاي 
متعدد مانند مكان جي پي اس، كد كشور بر اساس روتر 
واي فاي و اطلاعات به دست آمده از سيم كارت را يكجا 
گرد مي آورد تا مشخص كند كاربر در چه كشوري است. 
با همه اين اطلاعات، دور زدن محدوديت ها براي كاربران 
دشوارتر خواهد شد اما همزمان وقتي به منطقه ديگري 
سفر كنند، ناديده گرفتن محدوديت هاي مذكور براي 
دستگاه راحت تر مي شود. اين سيستم طراحي شده تا 
محدوديت هايي را اعمال كند كه توسط رگولاتورهاي 
دولتي تعيين مي شوند. اما اينكه چرا اپل، اين سيستم 
را طراحي كرده، اكنون روشن شده است. بلومبرگ در 
دسامبر گزارش كرده بود اپل تحت فشار اتحاديه اروپا، 
مشغول برنامه ريزي است تا براي نخستين بار اجازه دهد 
امكان سايد لودينگ در iOS وجود داشته باشد. سايد 
لودينگ، فرآيند نصب اپليكيشن هاي شخص ثالث از 

منابع ديگري به جز فروشگاه اپ  استور است. 

رقيب جديد توييتر 
از متا مي آيد

پس از شايعاتي كه مدتي قبل سر زبان ها افتاد، شركت 
متا تاييد كرد سرگرم ساخت شبكه اجتماعي جديدي 
است. به گزارش ايسنا، حدود يك ماه پيش اين شايعه 
پيچيد كه شركت متا، رقيبي براي توييتر راه اندازي 
خواهد كرد و اكنون متا، ش��ايعه مذكور را تاييد كرده 
است. متا اعلام كرد سرگرم بررسي ساخت يك شبكه 
اجتماعي غيرمتمركز براي اشتراك گذاري متن است. 
ما ب��ر اين باوريم كه فرصت ب��راي فضاي جداگانه اي 
وجود دارد كه در آن، توليدكنندگان محتوا و چهره هاي 
عمومي مي توانند به روزرساني هاي به موقع از علايق 
خود را به اشتراك بگذارند. اگر خيلي شبيه توييتر به 
نظر مي رسد، به دليل اين است كه خيلي شبيه توييتر 
است. الساندرو پالوسي، محقق اپليكيشن، تصاويري 
از پلتفرم در دس��ت طراحي را در توييتر به اش��تراك 
گذاشت و شبكه اجتماعي جديد را مانند »اينستاگرامي 
براي افكار ش��ما« ناميد كه البته مثل توييتر خواهد 
بود. متا آش��كارا نگفته اس��ت كه اين شركت، تلاش 
مي كند توييتر را به چالش بكشد اما اين مقصود، كاملا 
منطقي به نظر مي رسد. به خصوص با در نظر گرفتن 
اينكه اكوسيستم ش��بكه اجتماعي متا، فيس بوك و 
اينستاگرام را در كنترل دارد. اگر متا بتواند پلتفرمي 
ش��بيه توييتر عرضه كن��د، به خوبي ب��ا پلتفرم هاي 
ديگر اين برند، جور مي شود. اينكه متا چطور با شبكه 
اجتماعي جديد، به رقابت خواهد برخاس��ت، معلوم 
نيس��ت. تاكنون، فعلا همه چيز در روزهاي اول است. 
ايده اوليه اين اس��ت كه كاربران قادر ش��وند تفكرات 
خود را از طريق پست هاي متني به اشتراك بگذارند 
و كاربران ديگر را براي در جري��ان ماندن از تحولات 
جديد، دنبال كنند. پلتفرم متا مانند توييتر، محدوديت 
كاراكتر خواهد داش��ت كه فعلا گفته مي شود حدود 
۵00 كاراكتر اس��ت. بر اس��اس گزارش وب س��ايت 
تراستد ريويو، اگرچه بزرگ تر شدن و قدرتمندتر شدن 
شركت هاي شبكه هاي اجتماعي، دقيقا بهترين خبر 
نيست اما به نظر مي رسد توييتر براي مدتي همچنان 
در آشوب خواهد بود و اگر كاربران بتوانند به سرويس 
مشابهي از داخل اينستاگرام، دسترسي داشته باشيد، 

يقينا عده زيادي به استفاده از آن روي خواهند آورد.

۱۹ شركت ملزم به رعايت قوانين 
سرويس هاي ديجيتال اروپا شدند

به گفته يك مقام عالي اتحاديه اروپا ۵ زيرمجموعه 
آلفابت، 2 واحد متا، 2 واحد مايكروسافت، توييتر 
جزو 1۹ شركتي هس��تند كه بايد قوانين مربوط 
به محتواي آنلاين اين منطق��ه را رعايت كنند. به 
گزارش مهر به نقل از رويترز، به گفته تيري برتون 
كميس��يونر اتحاديه اروپا در امور بازارهاي داخلي، 
قوانين سرويس هاي ديجيتال )DSA( شركت هاي 
فن��اوري را ملزم مي كن��د تا ماه آگوس��ت 2023 
ميلادي ريسك مديريتي را قبول كنند، بررسي هاي 
خارجي و مستقل از كسب وكارشان انجام دهند، 
داده ها  را با مقامات و محققان به اشتراك بگذارند و 
دستورالعملي به كار گيرند. 1۹ شركت گوگل مپس، 
گوگل پلي، گوگل سرچ، گوگل شاپينگ و يوتيوب 
)متعلق به آلفابت(، اينستاگرام و فيس بوك )متعلق 
به متا( و ماركت پليس آمازون و اپ اس��تور اپل را 
شامل مي شود. ديگر ش��ركت هاي ملزم به رعايت 
قانون اتحاديه اروپا لينكدين و موتور جست وجوي 
بينگ )متعلق به مايكروسافت(، پينترست، اسنپ 
چت، تيك تاك، توئيتر، ويكي پديا، زالاندو و علي 
اكس��پرس )متعلق به علي بابا( هستند. برتون به 
خبرنگاران گفت: »ما 1۹ پلتف��رم آنلاين و موتور 
جست وجو را در نظر گرفتيم كه به طور سيستماتيك 
مرتبط هستند و مسووليت هاي خاصي براي ايمن 
نگه داشتن اينترنت دارند.« شركت هاي مذكور بايد 
اقدامات بيشتري براي مقابله با اخبار جعلي انجام 
دهند و اقدامات حفاظتي و گزينه هاي بيش��تري 
در اختيار كاربران ق��رار دهند. آنها همچنين بايد 
از ك��ودكان محافظت كنن��د و در غيراينصورت با 
جريمه هايي سنگين تا سقف 6 درصد درآمد جهاني 
شركت مواجه مي شوند. برتون اعلام كرد مشغول 
بررسي است تا ۴ يا ۵ شركت ديگر را ملزم به رعايت 
قانون DSA كند. تصميم نهايي در اين باره در چند 

هفته آينده اعلام مي شود.

وزيرارتباطات،FTTHرامهمترينپروژهزيرساختارتباطيكشورميداند

فيبرنوري؛مهمامابيتقاضا

وزيرارتباطاتوفناورياطلاعات:

وزيرميراثفرهنگي،گردشگريوصنايعدستي:

احدي حق دسترسي به اطلاعات مردم در پيام رسان هاي داخلي را ندارد

سيمكارتبدونفيلتربرايگردشگرانخارجيدرآستانهتصويباست

وزير ارتباطات در پاسخ به نگراني برخي كاربران از به 
خطر افتادن امنيت داده ها با هم رساني پيام رسان هاي 
داخلي گفت: احدي حق دسترسي به اطلاعات مردم 
در فضاي مجازي و حريم خصوصي را ندارد. عيس��ي 
زارع پور چهارشنبه )6 ارديبهشت( در حاشيه جلسه 
هيات دولت گفت: ما هم قانون داريم هم فتواي مقام 
معظم رهبري موجود اس��ت كه اطلاع��ات مردم در 
فضاي مجازي حريم خصوصي اس��ت و دسترسي به 
آن هم قانوناً و هم شرعاً اشكال دارد. وزارت ارتباطات 

ضوابطي وضع كرده است و بر آنها نظارت دارد كه به 
هيچ وجه احدي حق دسترس��ي ب��ه اطلاعات مردم 
در پيام رس��ان هاي داخلي را ندارد و مش��مول اصل 
2۵ قانون اساس��ي اس��ت. خيال م��ردم از اين بابت 
راحت باشد. اصل 2۵ قانون اساسي مي گويد بازرسي 
و نرس��اندن نامه ه��ا، ضبط و فاش ك��ردن مكالمات 
تلفني، افش��اي مخابرات تلگرافي و تلكس، سانسور، 
عدم مخابره و نرساندن آنها، استراق سمع و هر گونه 
تجس��س ممنوع اس��ت مگر به حكم قانون. زارع پور 

در ادامه س��خنان خود گفت: ش��ائبه اي مطرح شد 
كه اتصال پيام رس��ان هاي ايراني به يكديگر به حريم 
خصوصي و رقابت در پيام رسان ها ضربه مي زند. اين 
كار جهت گيري كلي در فضاي بازار ديجيتال جهاني 
است و باعث افزايش رقابت مي شود. دنيا دارد به اين 
س��مت حركت مي كند. وزير ارتباطات يادآور ش��د: 
قانون ب��ازار ديجيتال اتحاديه اروپ��ا كه روحش رفع 
انحصار است، تمام پيام رس��ان هاي اروپايي را از اول 
ژانويه 202۴ مكلف به ارايه اتصال متقابل پيام رسان ها 

كرده است. جرايم بسيار سختي هم براي اجرانشدن 
اين قانون وضع شده اس��ت. مايه افتخار است كه در 
جمهوري اس��لامي ايران ه��م اين اتفاق افت��اد. او با 
بيان اينكه بيش از 70 درصد مردم از پيام رسان هاي 
داخلي استفاده مي كنند درباره استقبال از همرساني 
پيام رسان ها گفت: در 2۴ ساعت اولي كه شرايط براي 
اجرايي ش��دن طرح اتصال پيام رسان هاي ايراني به 
يكديگر فراهم شد بيش از 300 هزار نفر اين قابليت 

جديد را در گوشي هاي خود فعال كردند.

وزير ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي 
از تصويب ش��دن س��يم كارت ب��دون فيلت��ر براي 
گردش��گران خارجي در روزهاي آين��ده خبر داد. 
سيدعزت الله ضرغامي اعلام كرد به جز گردشگران، 
اين سيم كارت براي شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
مسافري نيز بايد در دسترس قرار بگيرد.  وي در اين 
باره گفت: ما هم چنان معتقديم كه بايد سيم كارت 
مناسب براي رفع نياز گردشگران تامين شود و اين 
كار اس��تدلال دارد نه تنها براي آنها )گردش��گران 
خارجي( بلكه براي مجموعه هاي اصلي در كش��ور 

كه خدمات مس��افري مي دهند باي��د اين ظرفيت 
براي آنها فراهم شود. بعد از پيشنهادي كه من دادم 
در كميته هاي مربوطه كه مسوول رسيدگي به اين 
موضوع هستند مس��اله بررسي شده و تا حد زيادي 
مورد تصويب ق��رار گرفته و امي��دوارم در چند روز 
آينده كه نتيجه اعلام مي شود بتوانيم اين امكان را 

براي گردشگران فراهم كنيم.« 
ضرغام��ي همچني��ن اعلام ك��رد: »م��ا مي توانيم 
پيام رس��ان هاي داخلي را ب��راي ايرانياني كه خارج 
از كش��ور مي رون��د يا ب��راي گردش��گران خارجي 

توجيه و توصيه كنيم؛ ولي تا زماني كه اين برنامه ها 
تعميم پيدا كند و عادت ش��ود نياز به زمان داريم و 
اينها حداقل خدمات اوليه اس��ت كه بايد در اختيار 
گردش��گر خارجي قرار گي��رد و اگر فراهم نش��ود 
نمي توانيم انتظار رونق گردشگري را داشته باشيم.«  
در  ماه ه��اي گذش��ته بحث ارايه اينترنت با س��طح 
دسترسي متفاوت )كه به اينترنت طبقاتي شهرت 
يافته اس��ت( به گردش��گران خارجي با انتقادهاي 
جدي از سوي عموم جامعه روبرو شده بود. پيش تر 
وزير ارتباطات گفته بود اي��ن موضوع صرفاً در حد 

پيش��نهاد بوده و تصميم جديد درب��اره آن گرفته 
نشده اس��ت.  وزير ارتباطات اعلام كرده بود: »براي 
گردش��گران خارجي ك��ه مدت كوتاهي ب��ه ايران 
س��فر مي كنند و دايره ارتباطات آنه��ا با هموطنان 
خودش��ان در سكوهايي اس��ت كه مطابق مقررات 
داخلي ما، آن سكوها دچار محدوديت هايي هستند، 
درخواست هايي مطرح شده است كه سيم كارت هاي 
گردشگري زمان دار كه تفاوت آن دسترسي به چند 
سكوي خاص است، اختصاص داده و پس از خروج 

گردشگر، آن سيم كارت منقضي شود.«

سازمان حمل و نقل و ترافيک شهرداری قزوین در نظر دارد مناقصه تهيه 
مصالح و اجراي رنگ دوجزئي و رنگ گرم در پروژه کمربندی شرق را به 
مدت سه ماه به واجدین شرایط واگذار نماید ، لذا متقاضيان می  توانند از 
ساعت 15 مورخه 1402/02/05 الی ساعت 19 مورخه 1402/02/07 جهت 
دریافت اسناد مناقصه به سایت اینترنتی www.setadiran.ir   مراجعه 
و جهت کسب اطلاعات بيشتر به واحد امور قراردادها ، واقع در قزوین ، 
خيابان فردوسی شمالی ، مابين پمپ بنزین شهيد بابایی و پارک بانوان ، 
مراجعه نموده و پس از مطالعه دقيق اسناد مناقصه ،تا ساعت 08:00 صبح 
روز چهارشنبه مورخه 1402/02/20 مدارک مورد نياز جهت شرکت در 
این مناقصه )طبق ش�رایط مندرج در اس�ناد( را در سامانه ستاد آپلود 
کرده و پاکت الف )ضمانتنامه( را به دبيرخانه این سازمان تحویل نمایند.

* هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
* تلفن تماس در ساعات اداری 33356481~ 028 الی 83  )داخلی 113(

)آگهی مناقصه(

سازمان حمل و نقل و ترافيک
شهرداری قزوین

شناسه آگهي : 1484490
نوبت دوم

سازمان حمل و نقل و ترافيک شهرداری قزوین در نظر دارد مناقصه خرید 
کنترلر هوشمند س�ازگار با سيستم اس�کتز جهت پروژه کمربندی شرق 
 قزوی�ن را به مدت یکماه به واجدین ش�رایط واگذار نمای�د ، لذا متقاضيان

 می  توانند از ساعت 15 مورخه 1402/02/05 الی ساعت 19 مورخه 1402/02/07 
   www.setadiran.irجهت دریافت اس�ناد مناقصه به س�ایت اینترنتی
مراجعه و جهت کسب اطلاعات بيشتر به واحد امور قراردادها ، واقع در قزوین 
، خيابان فردوسی ش�مالی ، مابين پمپ بنزین شهيد بابایی و پارک بانوان ، 
مراجعه نموده و پس از مطالعه دقيق اس�ناد مناقصه ،تا ساعت 08:00 صبح 
روز چهارشنبه مورخه 1402/02/20 مدارک مورد نياز جهت شرکت در این 
مناقصه )طبق شرایط مندرج در اسناد( را در سامانه ستاد آپلود کرده و پاکت 

الف )ضمانتنامه( را به دبيرخانه این سازمان تحویل نمایند.
* هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

* تلفن تماس در ساعات اداری 33356481~ 028 الی 83  )داخلی 113(

)آگهی مناقصه(

سازمان حمل و نقل و ترافيک
شهرداری قزوین

شناسه آگهي : 1484484
نوبت دوم

آگهی  مناقصه عمومی يک مرحله ای 
) چاپ: در دو نوبت به شماره 200200۱۱۱۱000026 (

٭ کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
٭موضوع مناقصه : پروژه بهسازی وآسفالت راه های روستايی)پالان نرگس،چشم زرشک،ميدان طفلی،کلاش نهنگ، انجير بوس، کانی ره ش ، چشم ژالان( وساير محورهای 

روستايی و فرعی شهرستان ثلاث باباجانی سال 1۴02
٭ مدت اجرا: 2۴ ماه شمسی.

٭مبلغ برآورد:  1۵7.۵3۴.3۴۴.28۵ ريال 
٭ مبلغ تضمين شرکت در مناقصه :   7.876.718.000 ريال 

تاريخ درج در سامانه ستاد جهت دريافت اسناد مناقصه مورخ 1۴02/02/07  می باشد.
٭ شرایط مناقصه گر : کليه شرکت کنندگان می بايستی دارای گواهينامه حداقل پايه ۵ راه و ترابری از سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور باشند.

٭ مهلت دریافت اسناد : متقاضيان می توانند حداکثر تا روز دوشنبه مورخ 1۴02/02/11  ساعت13:00 جهت دريافت اسنادمناقصه به نشانی سامانه تدارکات الکترونيکی 
دولت )س��تاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه کنند. ) لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام درسايت مذکور و دريافت گواهی 
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اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشاه



ادامه از صفحه اول|
 او عنوان كرده كه استيضاح با 10 امضا نيز انجام مي شود 
و نياز به لشكركشي براي امضا گرفتن نيست؛ يك عده 
موافق اس��تيضاح هس��تند اما بنا به دلايلي آن را امضا 
نمي كنن��د و راي مخالف خ��ود را در روزي راي گيري 
بيان مي كند؛ به نظر مي رس��د فض��اي غالب مجلس 
مخالف فاطمي امين و همراه با استيضاح كنندگان است. 
رسولي نژاد با تاكيد بركنارگذاشتن بداخلاقي ها از سوي 
رس��انه هاي وابس��ته به دولت، گفت: در روزهاي اخير 
اين رس��انه ها با تعدادي از نمايندگان مردم مصاحبه و 
نظرات آنها را برخلاف واقع جل��وه دادند؛ به عبارتي در 
گفته هاي آنها تحريف و دروغ منتشر كردند. اين موضوع 
باعث انزجار نمايندگان و مردم ش��ده اس��ت و يكي از 
نمايندگان از وزير ارشاد درخواست كردند كه تذكر جدي 
به رس��انه هاي دولتي بدهد. احتمالا برخي از رسانه ها 
نياز به حمايت هاي مالي وزارت صمت داشته باشد اما 
نبايد خلاف واقع خبرس��ازي كند. او همچنين با اشاره 
به اس��تخدام كارمند صدا و سيما به عنوان سخنگوي 
وزارت صمت، گفت: سخنگو وزارت صمت به دليل كم  
تجربه گي رفتاري خلاف شان اين جايگاه را از خود نشان 
مي دهد. اما نمايندگان مردم تحت تاثير اين جوسازي ها 
قرار نمي گيرند؛ اتفاقاتي در مدت اس��تيضاح رخ داده 
كه بعد از پايان جلس��ه استيضاح من در مصاحبه اي به 

رفتارهايي برخي عوامل دولت اشاره خواهم كرد. 

فاطميامين:يكشنبهپاسخميدهم!
در اين ميان، وزير صمت در حاشيه جلسه هيات دولت، 
درباره اس��تيضاحش در مجلس به خبرنگاران گفته 
است: استيضاح حق مجلس است و ما هم روز يكشنبه 
مي رويم و پاس��خ ميدهيم و معتقديم فرصت خوبي 
است براي عموم مردم و مجلس كه ابهاماتي كه هست 
برطرف شود. رضا فاطمي امين، همچنين در پاسخ به 
اينكه از سوي يك نماينده گفته شده بابت منتفي شدن 
استيضاح قبلي شما به برخي نمايندگان خودرو داده 
شده است؟ اينطور گفت: اگر يك مورد بود بگوييد تا 

خودم پيگيري كنم چنين چيزي صحت ندارد. 

سناريويجديدفرارازاستيضاح:
بازگشاييپروندهتفكيك

اواخر فروردين ماه و با كليد خوردن جريان استيضاح 
وزير صم��ت، لايح��ه دو فوريت��ي واردات خودروي 
كاركرده در دولت تصويب ش��د. براساس اين لايحه 
پيش��نهادي وزارت صمت قصد دارد ام��كان واردات 
خودرو هاي سواري دست دوم را براي هر فرد حقيقي 
كه فاقد كارت بازرگاني اس��ت فراهم كند. در تحليل 
اين موضوع گفته ش��د كه پش��ت اين اي��ده اهداف 
سياس��ي پنهان اس��ت؛ چراكه وزير صمت چند روز 
ديگر بايد در دومين جلسه استيضاح خود شركت كند. 
بنابراين تلاش مي كند با پيش كشيدن بحث واردات 
خودروهاي كاركرده دل نمايندگان را به دست بياورد. 
از آنجايي كه بيم آن مي رفت اين طرح نيز نتواند منجي 
فاطمي امين در روز اس��تيضاح ش��ود، روز گذشته با 

تصوي��ب لايحه تاس��يس وزارت بازرگاني در دولت و 
ارسال آن به مجلس، اس��تيضاح وزير صمت وارد فاز 
جديدي ش��د.   البته اين درخواست رييس مجلس از 
ابراهيم رييس��ي بود. محمد باقر قاليب��اف در نامه اي 
به رييسي پيشنهاد كرده كه لايحه تشكيل »وزارت 
بازرگاني داخلي و تنظيم بازار« را به مجلس ارسال كند. 
لايحه اي با قيد دو فوريت كه مجلس را مجبور مي كند 
ظرف مدت 48 س��اعت بعد از تصويب، در دستور كار 
مجلس قرار بگيرد. نكته قابل توجه اين است كه شنبه 
9 ارديبهش��ت ماه مجلس بايد تاسيس دوباره وزارت 
بازرگاني را بررسي كند و روز يكشنبه 10 ارديبهشت 
ماه، جلسه استيضاح فاطمي امين بررسي مي شود. اگر 
در اين روز مجلس به تاسيس دوباره وزارت بازرگاني 
راي بده��د، احتمالا فاطمي امين از تيغ اس��تيضاح 
رها مي ش��ود يا مهلت جديدي براي ماندن در كابينه 

مي گيرد. 
اين سناريو، س��ال گذشته هم تكرار شد. تير ماه سال 
قبل هم يك بار استيضاح فاطمي امين مطرح شد. آن 
زمان توضيح دولت اين بود كه مشكلات اين وزارتخانه 
ساختاري است و به جاي استيضاح وزير بايد مشكل 
س��اختاري را حل كرد و اين اصلاح هم به گفته دولت 
فقط با تفكيك وزارت صنعت، معدن و تجارت شدني 
است. براي همين مجلس دو ماه به دولت براي تفكيك 
وزارت صمت و تاسيس وزارتخانه بازرگاني فرصت داد و 
البته استيضاح وزير صمت هم به تعويق افتاد. اما دولت 
در آن مدت نه به سراغ تشكيل وزارتخانه جديد رفت 
و نه لايحه اي به مجلس فرستاد اما فاطمي امين در آن 

بازه زماني استيضاح نشد. با بازگشايي پرونده تفكيك 
وزارتخانه آن هم در آستانه استيضاح وزير صمت، اين 
ش��ائبه را ايجاد كرده كه دولت ومجلس برگ ديگري 
براي حفظ فاطمي امين در دولت رو كرده اند. مساله 
اينجاس��ت كه پيشنهاد ارس��ال لايحه دو فوريتي به 
مجلس پيش��نهاد محمد باقر قاليباف بوده اس��ت. با 
اين حس��اب احتمالا دولت براي تاسيس وزارتخانه 
جديد، همراهي رييس مجلس را هم به همراه دارد. با 
اين حساب، اين دومين باري است كه قاليباف، مانع 
استيضاح وزير مي شود.  لطف     الله سياهكلي نماينده 
مجلس و از موافقان مجلس در اين باره تشكيل وزارت 
بازرگاني گفته اس��ت: دولت تصور مي كند چون اين 
وزارتخانه بزرگ اس��ت و ش��خص متولي آن قادر به 
اداره كردنش نيست، مي خواهد آن را دو قسمت كند 
و بخشي از آن را به فاطمي     امين واگذار كند و بخشي 
را به شخصي ديگر. سياهكلي همچنين تصريح كرد: 
اعتقاد ما اين اس��ت كه اين كار زمانبر است و چنين 
اتفاقي نمي افتد، اما همين كه دولت متوجه شده است 
كه وزير صمت نمي تواند وزارتخانه را اداره كند خوب 
است، بنابراين درخواست ما اين است كه كمك كند ما 
وزير را جابه     جا كرده، شخص توانمندتري را جايگزين 
كنيم. تحليلگران هم مي گويند: باز شدن مجدد پرونده 
تفكيك در آستانه استيضاح سكان دار وزارت صمت 
مي تواند مسير استيضاح را منحرف كند. البته دولت 
پيش��تر در يك ابتكار جديد، طرح تش��كيل سازمان 
بازرگاني را به مجلس برد، اما تشكيل اين سازمان هم 

مخالفت برخي نمايندگان مجلس را به دنبال داشت.

بركناريقائممقامبيمهمركزي
پسازاظهاراتيدربارهخودروسازان

س��خنگوي بيمه مركزي بعد از اظهاراتش در ارتباط با 
وزارت صمت و بدهكاري خودروس��از ها به شركت هاي 
بيمه، با حك��م رييس كل بيمه مركزي بركنار ش��د. به 
گزارش تسنيم، مجيد مشعلچي، قائم مقام بيمه مركزي 
كه حكم س��خنگويي بيمه مركزي را نيز داش��ت بعد از 
اظهاراتش درباره وزير صمت و بدهكاري خودروس��از ها 
به صنعت بيمه از سمت س��خنگويي بركنار شد. گفته 
مي ش��ود قائم مقام بيمه مركزي مورد توبيخ شديد وزير 
اقتصاد هم قرار گرفته اس��ت. مشعلچي دو روز پيش در 
جمع خبرنگاران گفته بود: صنعت بيمه بايد درخواست 
اس��تيضاح وزير صمت را به خاطر بدهي خودروس��ازان 
مطرح كند. مجيد بهزادپور بعد از اظهارات مشعلچي طي 
سخناني درباره وضعيت بدهي خودروساز ها به صنعت 
بيمه گفت: بحث مطالبات از صنعت خودروسازي مطلب 
جديدي نيس��ت و بيش از نيمي از اين رقم اعلام ش��ده 
يعني 4 هزار ميليارد توماني جزو مطالبات جاري صنعت 
بيمه از صنعت خودروسازي است كه بخش عمده اي از آن 
مطالبات سررسيد نشده اي است كه مطابق با روال همه 
ساله در زمينه فروش بيمه نامه هاي شخص ثالث ناشي 
از فروش قسطي ايجاد مي شود. رييس كل بيمه مركزي 
گفت: مطالبات غيرجاري صنعت بيمه از خودروسازان 
نيز عمدتا مربوط به س��ال 1400 و ماقبل آن اس��ت كه 
در جلس��اتي كه با خودروس��ازان داريم، اين مطالبات با 

پيگيري هاي انجام شده در حال تسويه است.
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ركورددارشدنوارداتبرنج
تكذيبشد

دبير انجمن تامين كنندگان و توليدكنندگان برنج 
در واكنش به مباحث مطرح شده مبني بر شكسته 
شدن ركورد واردات برنج، اين مساله را تكذيب كرد. 
گمرك اعلام كرده كه در 1۲ ماهه سال گذشته بالغ 
بر يك ميليون و ۷۷9 ه��زار و 119 تن برنج از پنج 
كش��ور به ارزش بالغ بر دو ميليارد و 1۳۶ ميليون 
و ۵99 ه��زار دلار معادل بي��ش از 41 هزار و 8۳۳ 
ميليارد و 100 ميليون تومان به ايران وارد ش��ده 
است. به گزارش ايسنا، اين آمار 101 درصد از نظر 
وزني و بي��ش از 194 درصد از نظ��ر ارزش دلاري 
بيشتر از ميزان و ارزش برنج وارداتي در سال 1400 
بوده اس��ت كه ركوردشكني قابل توجهي به شمار 
مي رود. چرا كه در س��ال 1400 حدود 88۵ هزار 
تن برنج به ارزش ۷۲۶ ميليون دلار وارد ش��ده بود 
كه با آمار سال گذشته فاصله بس��يار زيادي دارد. 
امارات، پاكستان، تايلند، تركيه و هند پنج كشوري 
هستند كه برنج در 1۲ ماهه س��ال گذشته از اين 
مبادي به كش��ور وارد شده است.در اين ميان هند 
با واردات 88۵ ه��زار تن به ارزش ي��ك ميليارد و 
1۶1 ميليون دلار در رتبه نخست اين فهرست قرار 
گرفته و سهمي معادل ۵4.۳4 درصد را در اين بازار 
از آن خود كرده است. در آمارها آمده است: پس از 
هند، پاكس��تان با واردات بيش از ۶۲8 هزار تن به 
ارزش بيش از ۷۲1 ميليون دلار، ۳۳.۷8 درصد از 
سهم بازار برنج وارداتي به ايران را به خود اختصاص 
داده و دومين رتبه را به نام خود ثبت كرده اس��ت. 
امارات، تايلند و تركيه نيز در جايگاه هاي بعدي قرار 
مي گيرند. البته نام مناطق آزاد و ويژه نيز در فهرست 
واردات برنج ثبت شده است كه حجم اندكي هم از 
اين طريق به كش��ور وارد شده است اما مبدأ اصلي 

آن مشخص نيست.
مس��يح كش��اورز، دبير انجمن تامين كنندگان و 
توليدكنندگان برنج در واكنش به مباحث مطرح 
شده مبني بر شكسته ش��دن ركورد واردات برنج، 
اين مساله را تكذيب كرد و گفت: سال گذشته يك 
ميليون و ۷8۳ هزار تن برنج وارد كشور شده كه از 
اين ميزان يك ميليون و ۳۶۳ هزار تن سهم بخش 
خصوصي بوده است. وي با بيان اينكه 400 هزار تن 
از واردات توسط بخش دولتي براي ذخاير احتياطي 
انجام گرفته است، افزود: درباره افزايش واردات در 
سال 1401 نسبت به سال 1400 بايد به اين نكته 
توجه داش��ت كه واردات برنج در فصل برداش��ت 
محصول داخلي در سال 1400 ممنوع بوده اما اين 
ممنوعيت در سال گذشته لحاظ نشد. كشاورز عنوان 
كرد كه همچنين گراني بيش از اندازه برنج ايراني 
و ش��رايط اقتصادي و معيشتي مردم باعث شد كه 

تمايل به مصرف برنج خارجي افزايش يابد.

پيشنيازشناسايي
بازارهايهدفچيست؟

عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه واردكنن��دگان 
نهاده هاي دام وطيور ايران گفت: س��الانه مقدار 
قابل توجهي غلات و روغن وارد ايران مي ش��ود 
و م��ا ب��راي تامين اي��ن كالاها نيازمن��د نگاهي 
استراتژيك هس��تيم. به گزارش روابط عمومي 
اتحاديه واردكنن��دگان نهاده ه��اي دام وطيور 
ايران )اوندا(، سيد جلال طيبا در نشست هيات 
تجاري قزاقستان با اعضاي اتحاديه واردكنندگان 
نهاده ه��اي دام وطي��ور اي��ران گف��ت: هدف از 
برگزاري اين جلسه آش��نايي ميان شركت هاي 

تجاري ايران و قزاقستان است.
وي افزود: در اين نشس��ت، ش��ركت ها به تبادل 
اطلاعات تخصصي با يكديگ��ر در حوزه واردات 
غلات، روغن و گوشت وغيره پرداختند.همچنين 
بح��ث ص��ادرات كالا از جمله شيرخش��ك نيز 
مطرح ش��د كه اميدواريم در آين��ده نزديك به 

نتيجه برسد.
عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه واردكنن��دگان 
نهاده هاي دام وطيور ايران برگزاري اين جلس��ه 
را براي طرفين مثبت ارزياب��ي كرد و گفت: اگر 
مش��كلات انتقال ارز و تخصيص برطرف ش��ود 
هم��كاري تجاري مي��ان ش��ركت هاي ايراني و 
قزاقس��تاني مي تواند گس��ترش قاب��ل توجهي 

پيدا كند.
اي��ن مقام مس��وول صنفي با تاكي��د بر ضرورت 
برگزاري نشست هاي مشترك ميان تجار ايراني 
با ساير كشورها اظهار كرد: برگزاري اين جلسات 
باعث مي شود آشنايي كافي و بهتري ميان تجار 
كش��ورها صورت بگيرد و با تب��ادل نكات فني و 
ظرفيت هاي طرفين به نيازسنجي دقيق تري از 
بازارهاي هدف دست پيدا كنيم. طيبا طيبا با بيان 
اين مطلب كه در سال هاي اخير به دليل تحريم، 
شيوع ويروس كرونا، افزايش هزينه ها و ... بيشتر 
تعاملات ميان تجار از طريق فضاي مجازي انجام 
مي ش��ده، تصريح كرد: آش��نايي و تعامل ميان 
تجار از طريق فضاي مجازي زيان هاي بس��ياري 
را ب��ه فعالان اقتصادي وارد كرده و تجار ايراني از 
اين ش��يوه تعامل متضرر ش��ده اند زيرا برخي از 

شركت ها صوري و غيرواقعي هستند.
وي با بيان اينكه اطمينان��ي به تعامل تجاري از 
طريق فضاي مجازي نيس��ت، خاطرنشان كرد: 
اگر مش��كلات ناش��ي از تحريم ها و نقل و انتقال 
ارز برطرف شود بدون ترديد با تبادل هيات هاي 
تجاري مي توان س��طح م��راودات تجاري ميان 

ايران با ساير كشورها را گسترش مطلوبي داد.
عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه واردكنن��دگان 
نهاده ه��اي دام وطيور ايران اظه��ار كرد: بدون 
تردي��د با اع��زام هيات هاي تج��اري و برگزاري 
مذاكرات B۲B است كه فعالان تجاري مي توانند 
به ارزيابي دقيقي از عملكرد شركت ها و وضعيت 

بازارهاي هدف دست پيدا كنند.

قيمتتخممرغاصلاحشد
رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران نرخ جديد 
تخم مرغ را اعلام كرد كه بر اس��اس آن هر قيمت 
هر كيلو تخ��م مرغ براي مصرف كنن��ده ۵۶ هزار 
تومان است. حميد كاش��اني در گفت وگو با ايسنا 
با بيان اينكه با وزارت جهادكشاورزي براي اصلاح 
قيمت  تخم مرغ توافقاتي حاصل شد، گفت: پس از 
بررسي هاي انجام شده، اتحاديه مرغداران ميهن و 
وزرات جهادكشاورزي بر سر قيمت جديد تخم مرغ 
به توافق رسيدند. وي ادامه داد: بر اين اساس قيمت 
هر كيلو تخم م��رغ درب مرغداري 4۷هزار و ۳00 
تومان و ب��راي مصرف كننده ني��ز ۵۶ هزار تومان 
تعيين ش��د. به گفته وي قيمت هر كيلو تخم مرغ 
سال گذشته درب مرغداري ۳9 هزار و ۵00 تومان 
بود. رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران ميهن 
افزود: قيمت هر شانه ۳0 عددي تخم مرغ به وزن 

1800 گرم، حدود 100 هزار تومان مي شود.

احتمالتغييركرايه
تاكسيهاياينترنتي

سخنگوي ش��وراي رقابت گفت: در مورد تعرفه هاي 
تاكسي اينترنتي، مس��ائل در حال بررسي است، اگر 
نتايج به اين شكل باش��د كه بازار نياز به تنظيم گري 
مناسب دارد، دستورالعمل قيمت را مشخص مي كنيم. 
اسماعيل شجاعي در برنامه تهران ۲0 درباره شكايت 
يكي از ش��ركت هاي تاكس��ي اينترنتي از ش��ركتي 
ديگر، اظهار داشت : موضوع ميزان تعرفه هاي تاكسي 
اينترنتي تا به الان در دستور كار ما قرار نگرفته است. 
سخنگوي شوراي رقابت افزود: با توجه به اينكه اين بازار 
جانشيني هاي مناسب خودش و تعرفه هاي خودجوش 
داشته است )به ش��كلي كه پورسانت ها و تعرفه هاي 
پرداخت تنظيم كرايه متناسب با شرايط بازار مثلًا ايام 
تعطيلي لحاظ مي شد(، شوراي رقابت تا به حال در اين 
مساله ورود نكرده بود، اما اكنون در حال مطالعه بازار 
هستيم و شكايتي كه شركت تپسي از اسنپ داشت را 
بررسي كرديم. شجاعي اضافه كرد: اما در مورد تعرفه ها 
مسائل در حال بررسي است؛ اگر نتايج به اين شكل باشد 
كه بازار نياز به تنظيم گري مناسب دارد، دستورالعمل 
قيمت را مشخص مي كنيم و در اختيار نهادهاي مختلف 
مانند شهرداري ها مي گذاريم و شورا موظف به مشخص 
كردن چارچوب ها مي شود. درواقع اطلاعات و داده ها را 
نهادها مطرح مي كنند و در نهايت ممكن است ما را به 
اين نتيجه برساند كه از نظر قيمت گذاري به بازار تاكسي 
اينترنتي ورود كنيم. وي با بيان اينكه تاكنون نه از سمت 
راننده و نه مسافران شكايتي از اين شركت ها نداشتيم، 
اظهار كرد: البته گاهي مطالب انتقادي در رسانه ها مطرح 
مي شود، مثل اينكه تاكسي هاي اينترنتي گزينه اي 
تحت عنوان »عجله دارم« را در سامانه طراحي كردند و 
به واسطه آن نرخ را بالاتر مي برند و ممكن است در حق 
مسافر اجحاف بشود.شجاعي با تاكيد بر اينكه شوراي 
رقابت به عنوان تنظيم گر كلان اين موضوع را بررسي 
مي كند و براي بررس��ي و ورود نياز به شكايت ندارد، 
عنوان كرد: تصميمات ش��وراي رقابت قطعي است و 
بي جهت اعلام نظر نمي كند. اين تصميمات در كار 
گروه تخصصي بازار بررسي مي شود و در صورت نياز 
شورا ورود مي كند، اگر كسي شكايتي دارد مي تواند 
در سامانه شوراي رقابت شكايتش را ثبت كند.وي 
با بيان اينكه اعلام نظر نهايي درباره شكايت شركت 
تپسي از اسنپ كمي طول مي كشد، گفت: ظرف دو 
ماه آينده نظر نهايي اعلام خواهد شد. سال گذشته 
۲۳ ميليون سفر انجام شده است كه حدود ۷ ميليون 
سهم سفرهاي اينترنتي بوده اس��ت، اين بازار ۷0 
متقاضي ديگر نيز دارد، در نهايت شورا اگر احساس 

كند بازاري دچار انحطاط شده ورود خواهد كرد.

بلاتكليفيكاهشنرخعوارض
كالاهاياساسي

رييس كل گمرك در مكاتبه اي با سازمان برنامه و 
بودجه خواس��تار تعيين تكليف فهرست كالاهاي 
اساس��ي مش��مول كاهش حقوق ورودي ش��د. به 
گزارش خبرگزاري تسنيم، رييس كل گمرك اخيراً 
در مكاتبه با رييس سازمان برنامه و بودجه خواستار 
اقدام س��ازمان برنامه در خصوص تهيه فهرس��ت 
كالاهاي مشمول كاهش حقوق گمركي جهت اجرا 
و وصول عايدات صحيح دولت و جلوگيري از تشكيل 
پرونده هاي اختلافي شد. در اين مكاتبه آمده است: 
با توجه به ابلاغ قانون بودجه سال 140۲ طي نامه 
شماره ۲4۳۲۳۷ مورخ1401/1۲/۲8  توسط رييس 
محترم جمهور؛ همان گونه كه مستحضريد حكم 
جزو )۲( بند )ه( تبصره )۷( قانون بودجه سال 1401 
موضوع تقليل حقوق گمركي كالاهاي اساسي، دارو، 
تجهيزات و ملزومات مصرفي پزشكي و نهاده هاي 
كش��اورزي و دامي تا پايان سال مزبور داراي اعتبار 
بوده است. ليكن مجدداً در بند )ب( تبصره )۷( قانون 
بودجه سال 140۲ نرخ چهار درصد مذكور در بند 
)د( ماده يك قانون امور گمركي مصوب1۳90/8/۲۲  
براي كالاهاي اساسي، دارو و شيرخشك مخصوص 
اطفال با مجوز وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي به يك درصد كاهش يافته است. با عنايت به 
اينكه قانونگذار مقرر نموده است فهرست كالاهاي 
مش��مول كاهش حقوق گمركي با پيش��نهاد آن 
س��ازمان به تصويب هيات محترم وزيران برسد و 
نظر به اينكه طبق تجارب س��ال گذش��ته احتمال 
عدم اظهار و ترخيص كالاهاي اساسي وارده توسط 
برخي از واردكنندگان تا ابلاغ فهرس��ت مورد نظر 
وجود داشته و اين موضوع ضمن رسوب كالاهاي 
وارده در اماكن گمركي عدم تأمين به موقع كالاهاي 
اساس��ي و احتمال افزايش قيمت آنها را نيز در پي 
خواهد داشت لذا موجب امتنان است دستور فرماييد 
اقدامات لازم صورت پذيرفته و نتيجه را جهت اجرا و 
وصول عايدات صحيح دولت و جلوگيري از تشكيل 

پرونده هاي اختلافي به اين سازمان ابلاغ نمايند.

برگ جديد دولت براي ماندن فاطمي امين؛ تاسيس وزارتخانه جديد؟

پشت پرده استيضاح وزير پرحاشيه

 5 يادداشت تفاهم و يك توافقنامه همكاري 
با حضور مخبر و اسماعيلف امضا شد

همكاريهايايرانوقزاقستان
افزايشمييابد

به منظور توس��عه و تحكيم روابط و گسترش مناسبات 
ميان جمهوري اسلامي ايران و قزاقستان، پنج يادداشت 
تفاهم و يك توافقنامه همكاري ميان دو كشور به امضا 
رسيد. مراسم امضاي اين اسناد ميان ايران و قزاقستان 
در زمينه ه��اي ورزش، گمرك، مناط��ق آزاد، جوانان و 
گردش��گري عصر چهارش��نبه و پس از پايان مذاكرات 
مشترك هيات هاي عاليرتبه دو كشور با حضور محمد 
مخب��ر مع��اون اول ريس جمه��ور اي��ران و علي خان 
اسماعيلف، نخست وزير قزاقس��تان برگزار شد. در اين 
مراسم يادداشت تفاهم همكاري در زمينه مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي از سوي سرپرست وزارت جهاد كشاورزي 
ايران به عنوان رييس كميسيون مشترك همكاري هاي 
دو كش��ور و وزير صنعت و توسعه زيرساخت جمهوري 

قزاقستان به امضا رسيد.
همچنين يادداش��ت تفاهم متقابل همكاري در زمينه 

ورزش و يادداشت تفاهم همكاري در زمينه جوانان ميان 
وزارت ورزش و جوان��ان ايران با وزارت فرهنگ و ورزش 
جمهوري قزاقستان از سوي معاون توسعه و منابع وزارت 

ورزش و سفير قزاقستان در ايران امضا شد.
يادداش��ت تفاهم همكاري هاي گردش��گري نيز ميان 
وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي ايران 
و وزارت فرهنگ و ورزش جمهوري قزاقس��تان از سوي 
معاون وزارت ميراث ايران و س��فير قزاقستان در ايران 

به امضا رسيد.
همچنين رييس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران و 
سفير قزاقستان در ايران نيز يادداشت تفاهم همكاري در 
امور آموزش كاركنان ميان گمرك ايران با وزارت دارايي 

قزاقستان را امضا كردند.
توافقنامه همكاري ميان دو شركت ايراني و قزاقستاني 
نيز از سوي مديران عامل اين دو شركت به امضا رسيد. 

براس��اس آمار گم��رك ايران، مب��ادلات تجاري با 
قزاقس��تان در س��ال 1401، از ۲۶۶ ميليون دلار 
در س��ال 1400 به رقم ۳۲0 ميليون دلار رس��يده 
است كه نشان از رش��د ۲1 درصدي دارد و در بين 
كالاهاي وارداتي مهم ترين كالا ش��امل گندم و جو 
بوده اس��ت. به گزارش خبرگزاري تسنيم، با توجه 
به گزارش تحليلي گمرك ايران، مجموع مبادلات 
تجاري ايران )مجموع صادرات غيرنفتي و واردات( 
با كشور همسايه، قزاقستان طي سال 1401 بالغ بر 
۷۵1هزارتن و به ارزش ۳۲0 ميليون دلار بوده است. 
همچنين تراز تجاري با اين كشور در سال 1401، 
به ميزان ۷1 ميليون دلار، مثبت بوده است. ده قلم 

كالاي نخست صادراتي به لحاظ ارزشي طي سال 
1401 به كشور قزاقستان شامل خرما مضافتي تازه 
 يا خشك كرده تيزابي بي دانه )انگور خشك كرده(،

 پل��ي اتيلن گريد لوله ب��ا وزن مخصوص )چگالي( 
94 يا بيش��تر، خرما كلوته، پس��ته، س��اير سيمان 
س��فيد، پلياتيلن خط��ي، پلي اس��تيرن غيرقابل 
انبس��اط معمول��ي و پوش��ش و رنگ ها براس��اس 
پل��ي اس��ترها اس��ت. ده قل��م كالاي صادراتي در 
مجم��وع، 48 درص��د از وزن و ۳۷ درصد از ارزش 
كل صادرات به قزاقس��تان را از آن خود ساخته اند. 
سه كالاي نخس��ت صادراتي كه به آنها اشاره شد، 
18 درص��د از ارزش كل صادرات به قزاقس��تان را 

به خ��ود اختصاص داده اند. ده گمرك نخس��ت در 
صادرات كالا به قزاقس��تان به لحاظ ارزش��ي طي 
س��ال 1401 در مجموع 80 درص��د از وزن و ۷۶ 
درصد از ارزش كل كالاهاي صادراتي به قزاقستان 
طي سال 1401 را شامل مي ش��وند. اي گمركات 
به ترتيب ميزان حجم صادرات انجام ش��ده از آنها، 
گمركات اينچه برون، مش��هد، منطقه آزاد تجاري 
انزل��ي، منطقه ويژه اقتصادي ان��رژي پارس، غرب 
تهران، منطقه ويژه اقتصادي اميرآباد، منطقه ويژه 
اقتصادي نوشهر، اراك، آستارا و لطف آباد هستند. 
ده قل��م كالاي نخس��ت وارداتي به لحاظ ارزش��ي 
طي سال 1401 از كش��ور قزاقستان شامل گندم، 

جو، تراكتورهاي جاده اي، روغن دانه آفتابگردان، 
تراكتورها فقط با موتور پيستوني درونسوز، كنجاله 
و ساير آخال هاي جامد، واحدهاي داخلي يا خارجي 
دس��تگاه هاي تهيوه مطبوع از هر نوع، مولدگازي 
توليد همزمان برق و گرما داراي موتور پيس��توني 
جرقه اي-احتراق��ي، ماش��ين هاي ت��راش و تفاله 
نشاسته سازي مي ش��ود. ده قلم كالاي وارداتي در 
مجموع، ۳0 درصد از وزن و ۵۲ درصد از ارزش كل 
واردات از قزاقستان را از آن خود ساخته است. سه 
قلم نخست كالاهاي وارداتي از قزاقستان حدود 8۶ 
درصد از ارزش كل واردات از قزاقس��تان را به خود 

اختصاص داده اند.

گندموجو؛اقلامعمدهوارداتيازقزاقستان
آمار گمرك ايران نشان مي دهد
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خبرروز

۱۷ هموطن ديگر بر اثر كرونا جان باختند
روابط عمومي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: كرونا جان ۱۷ نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور را گرفت و مجموع 
 جان باختگان اين بيماري به ۱۴۶ هزار و ۵۸ رسيد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۳۴۱ بيمار جديد مبتلا به كوويد ۱۹ 
در كشور شناسايي و ۱۸۵ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به هفت ميليون و ۶۰۷ هزار و ۷۴۴ نفر 
رسيد. تاكنون هفت ميليون ۳۵۷ هزار و ۴۸۹ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند.۶۵۲ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. اكنون چهار شهرستان وضعيت قرمز، 

۳۹ شهر در وضعيت نارنجي، ۲۳۵ شهر در وضعيت زرد و ۱۷۰ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويخطخبر

آغاز ثبت سفارش كتب درسي از ۹ ارديبهشت
ثبت سفارش اينترنتي كتب درسي 
سال تحصيلي ۱۴۰۳-۱۴۰۲ از روز 
ش��نبه ۹ ارديبهش��ت آغاز مي شود. 
محم��د علوي تب��ار معاون توس��عه 
منابع و پش��تيباني سازمان پژوهش 
و برنامه ريزي آموزش��ي با اش��اره به 
تاخير چند روزه اي كه در آغاز برنامه 
ثبت نام كتب درس��ي اتف��اق افتاده 

بود، از فراهم ش��دن امكان ثبت س��فارش كتب 
درس��ي دانش آموزان ميان پايه از ۹ ارديبهشت 
خبر داد و گفت: ثبت نام ميان پايه ها تا ۲۶ خرداد 

ادامه دارد. او افزود: ثبت نام پايه هاي 
ورودي )اول، هفت��م و ده��م( نيز از 
پنج��م تيرماه آغاز مي ش��ود و تا ۱۸ 
ش��هريور ادامه دارد. معاون سازمان 
پژوهش و برنامه ريزي آموزش��ي از 
افزاي��ش ۳۰ درص��دي قيمت كتب 
درسي خبر داد و گفت: ثبت سفارش 
و توزيع كتاب هاي درسي سال تحصيلي 
 ۱۴۰۳-۱۴۰۲ تمامي دوره هاي تحصيلي از طريق سامانه
ي��ا  w w w . i r t e x t b o o k . i r   
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اخبار خوب براي معلمان در راه است
سرپرس��ت وزارت آموزش و پرورش با 
اش��اره به فرا رس��يدن روز معلم گفت: 
معلمان در هفته معلم خبرهاي خوبي 
خواهند ش��نيد. رضامراد صحرايي در 
حاشيه نشس��ت هيات بيان كرد: هفته 
آينده كل كش��ور وارد فضاي روز معلم 
خواهد ش��د. ۱۲ ارديبهش��ت معلمان 
از سراس��ر كش��ور به ديدار مقام معظم 

رهبري خواهند رف��ت و خبرهاي خوب را روز معلم 
خواهند ش��نيد. او با بيان اينكه موضوع رتبه بندي 
معلم��ان را پيگيري كرده اي��م، ادام��ه داد: فرآيند 
رتبه بندي معلمان هنوز تمام نشده است. رتبه بندي 
مهم تري��ن و بزرگ ترين تح��ول تاري��خ آموزش و 
پرورش كشور اس��ت كه از س��ال ۱۳۸۶ تا به امروز 
چنين اتفاقي رخ نداده است. صحرايي در ادامه با بيان 
اينكه رتبه بندي معلمان وجوه مثبت فراواني دارد و 
نبايد چند خطا منجر شود كه وجوه مثبت رتبه بندي 
ديده نشود، اظهار كرد: رتبه بندي معلمان كار بزرگي 
بود و اين دولت بار سنگيني را برداشته است. اجراي 

رتبه بندي بس��يار هم به اه��داف خود 
نزديك ش��ده اس��ت. اما اشكالاتي هم 
دارد كه در تلاش هستيم آن را برطرف 
كنيم. از آنجا كه بار اول است كه اجرايي 
مي شود و كار سنگيني هم بوده اشكالات 
اجرايي آن قابل پي��ش بيني بود. همه 
اهتمام ما اين است كه همه اعتراضات 
معلمان را كاملا عادلانه بررسي كنيم تا 
هر همكاري به رتبه استحقاقي خود برسد. از طرف 
ديگر برخي افراد شائبه هايي ايجاد مي كنند كه برخي 
از رتبه ها بالا داده شده است. سرپرست وزارت آموزش 
و پرورش در ادامه تصريح ك��رد: همه اين پرونده ها 
طبق قانون بررسي خواهند شد. بعد از اتمام فرآيند 
رتبه بندي و اتمام فرآيند بررس��ي اعتراضات، بحث 
بازنگري نيز انجام خواهد ش��د. او در ادامه در پاسخ 
به پرسشي مبني بر اينكه آيا برنامه اي براي تقويت 
آموزش زبان فارس��ي در مدارس داريد يا خير؟ بيان 
كرد: زبان فارس��ي نخ تسبيح اتحاد و انسجام ملي ما 

است و قطعا براي تقويت اين زبان برنامه داريم.

بهره برداري سالانه ۴۰۰ هزار بيمار از محصولات بانك سلول
رييس سازمان پزشكي قانوني كشور 
اعلام كرد كه سالانه ۴۰۰ هزار بيمار 
از محص��ولات بانك س��لول، بافت و 
اعضاي اين سازمان بهره مند مي شوند. 
عب��اس مس��جدي گف��ت: زمين��ه 
همكاري هاي مش��ترك براي توسعه 
فعاليت ها و ساخت تجهيزات جديد 
پزش��كي قانوني وجود دارد. بررسي 

ظرفيت هاي صندوق نوآوري در راس��تاي توسعه 
 فعاليت هاي تحقيقاتي و تولي��دات دانش بنيان 
س��ازمان ني��ز از ديگر اه��داف اين ديدار اس��ت. 
مسجدي آراني توضيحاتي در خصوص وظايف و 
خدمات سازمان پزشكي قانوني ارايه كرد و گفت: 
در سال هاي اخير پيشرفت هاي قابل توجهي در 

حوزه هاي سخت افزاري و نرم افزاري، 
تهيه و توليد تجهيزات و دستگاه هايي 
همچون كيت هاي ژنتيك، هموژنايزر 
و اتوسمپلر داش��ته ايم.  او با اشاره به 
اقدامات س��ازمان در جهت فرآوري 
بافت، بر اهميت اي��ن موضوع تأكيد 
كرد و گف��ت: با توجه به فعاليت بانك 
س��لول، بافت و عضو مركز تحقيقات 
پزشكي قانوني و بهره برداري سالانه حدود ۴۰۰ 
هزار بيمار از بافت و اعضاي تهيه شده در اين بانك، 
حركت در مسير راه اندازي واحد فرآوري بافت نيز 
در مركز تحقيقات آغاز شده كه اميدواريم با رفع 
برخي موانع به زودي ش��اهد ارايه اولين محصول 

فراوري بافت سازمان به بازار باشيم.

نيازهاي كارگران با شعار مسوولان برآورده نمي شود

بدعت بي سابقه دولت در مساله مزد و حقوق
امنيت شغلي و معيشت در صدر خواست هاي كارگران

 اين روزها كه هفته كارگر ش��روع شده 
از يك طرف مس��وولان س��عي دارند با 
برگزاري نشست ها و سخنراني و عنوان 
وعده هايي كه البته اجرايي ك��ردن آنها به طور كامل 
بعي��د به نظر مي رس��د، دورنماي كارگري كش��ور را 
روش��ن و باشكوه نش��ان دهند. اما وقتي از نزديك به 
ماجرا نگاه مي كني مي بيني كه مش��كلات كارگران 
بيشتر از آن چيزي است كه بتوان در طول يك هفته 
و با شعارهاي آذين بندي ش��ده حل و فصلشان كرد. 
در واقع مدت هاي مديدي اس��ت ك��ه دغدغه اصلي 
كارگران از سوي مسوولان به طوركامل ناديده گرفته 
ش��ده. دغدغه اي كه به زبان ساده كارگري »غم نان« 
است. بسياري از كارگران با مشكلات معيشتي دست 
و پنجه نرم مي كنند، افزايش حقوق ها كفاف رويارويي 
با تورمي را كه در جامعه جريان داده نمي دهد. از سوي 
ديگر دولت و كارفرما پشت به پشت هم كاري كرده اند 
تا حقوق كارگران در بس��ياري از موارد ناديده گرفته 
شود. در واقع افزايش حقوق كارگران هيچ همخواني با 
تورم جاري در جامعه ندارد. از سوي ديگر مساله امنيت 
شغلي اس��ت كه آن هم فرقي نمي كند براي كارگران 
زن و مرد وجود ندارد و البته طبق آمارها هميشه وقتي 
پاي تعديل نيرو به ميان مي آيد كارفرما ترجيح مي دهد 
كارگران زن را از كار اخراج كند با اين بهانه كه آنها نان آور 
خانواده نيستند. اينكه بحث حقوق كارگري در كشور 
تبديل به يك بحث مردانه شده و حتي در هيات هاي 
تصميم گيرنده هم خبري از نمايندگان زن نيس��ت 
خود بحث ديگري است كه بايد به آن پرداخته شود. اما 
بي توجهي به نيازهاي كارگران و درخواست هايي كه 
آنها از دولت دارند نشان مي دهد كه بحث كارگري در 
كشور خوب پيش نمي رود. ما نمي توانيم اقتصادي با 
تورم بين ۴۰ تا ۷۰ درصد داش��ته باشيم اما در نهايت 
۲۰ تا ۳۰ درصد افزايش حقوق كارگري را به تصويب 
برس��انيم. ما نمي توانيم وقتي اجاره ه��اي منزل در 
ش��هرهاي كوچك و بزرگ سر به فلك گذاشته توقع 
داشته باشيم كارگر با دريافت حقوق ماهانه ۸ ميليون و 
۲۰۰ هزار تومان هم از پس هزينه هاي اجاره بها مسكن 

بر بيايد و هم بتواند هزينه هاي سفره معيشت خود 
را تامين كند و هم به فكر افزايش جمعيت باشد. 

    افزايش حقوق كارگران
 عامل افزايش تورم نيست

گيسو وفايي، كارشناس اقتصادي در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: متاسفانه بحث معيشت كارگران سال هاست 
كه به حاش��يه رانده شده است و در حال حاضر به دليل 
شرايط نامساعد اقتصادي بيش از پيش رخ نمايي كرده 
است. كارگران هميش��ه جزو اقشار آسيب پذير جامعه 
بوده اند. آنها با مشكلات اقتصادي بسياري دست و پنجه 
نرم مي كردند و هر بار هم در اعتراض به كمي دستمزدها 
مس��وولان بهانه افزايش دس��تمزد افزايش تورم را به 
دنبال دارد، عنوان مي كردند.  او مي افزايد: برخلاف آن 
چيزي كه از سوي مسوولان عنوان مي شود در شرايط 
كنوني اقتصاد نمي توان گفت كه افزايش دس��تمزدها 
مي تواند به افزايش تورم در كشور منتهي شود. در واقع 
اين س��وداگري و بنگاه داري در عرصه بانك هاست كه 
باعث مي شود با رشد بي محاباي نقدينگي در كشور تورم 
ايجاد شود. اين كارشناس اقتصادي در بخش ديگري از 
سخنانش مي گويد: دولت آدرس اشتباه و مسير اشتباهي 
را براي كنترل تورم طي مي كند و همين موضوع باعث 
ش��ده كه خود را در مقابل كارگران و حقوق بگيران در 
كش��ور قرار دهد. اين در حالي است كه براساس قانون 
اساس��ي و فسلفه سياسي تشكيل دولت كه مسووليت 
اصلي اش حمايت از مردم و تامين معيشت و رفاه براي 

مردم است را فراموش كرده است.

    سه حوزه اصلي مطالبات جامعه كارگري
از س��وي ديگر علي خدايي، نماين��ده كارگري و عضو 
ش��وراي عالي كار در اظهارنظري بي��ان كرد: مطالبات 
جامعه كارگري كش��ور را در س��ه حوزه اصلي مي توان 
دسته بندي كرد. كارگران در سه عرصه امنيت شغلي، 
تشكل يابي و معيش��ت كارگري مطالبات جدي دارند. 
خدايي تصريح كرد: در بحث امنيت ش��غلي مطالبات 
كارگران روشن اس��ت. ما به دنبال ابطال دادنامه ۱۷۹ 

ديوان عدالت اداري در زمينه قراردادهاي كار هستيم. 
امروز در اثر اين دادنامه بيش از ۹۷ درصد كارگران كشور 
قراردادي و موقت شده اند و تنها ۳ درصد از كل كارگران 

كشور رسمي محسوب مي شوند. 
عضو كانون هماهنگي ش��وراهاي اسلامي كار كشور با 
اشاره به بحث آزادي تشكل يابي و حق تشكل مستقل 
اظهار كرد: در بحث تش��كل يابي متاس��فانه نگاه هاي 
سياسي وزارت كار به تشكل ها در دولت هاي مختلف و 
عدم به رسميت شناختن تشكل ها در تصميم گيري ها و 
امور مربوط به روابط كار باعث شده تا آسيب هاي زيادي 
به تشكل ها وارد آمده و تشكل هاي قانوني به مرور زمان 

وجهه خود را نزد كارگران از دست بدهند. 

    بدعت بي سابقه 
در مساله مزد و حقوق كارگران

نماينده كارگران در شوراي عالي كار اضافه كرد: در بحث 
معيشتي كارگران و مساله مزد و حقوق كارگر متاسفانه 
امسال با بدعت بي سابقه اي كه در تصميم شوراي عالي 
كار گرفته شد، دستمزد كمتر به ميزان قابل ملاحظه اي 
كمتر از نرخ تورم افزايش يافت. به هرحال در ش��وراي 
عالي كار متاس��فانه با اهرم قدرت ط��رف كارفرمايي و 
دولت كه همان داشتن اكثريت آراء است، طرف مقابل 
توانس��ت مزد مدنظر خ��ود را در اين ش��ورا به تصويب 
برس��اند. به اين ترتيب عملا بايد گفت ك��ه حال و روز 
جامعه كارگري خوب نيس��ت. علي خدايي با اشاره به 
بحث برخي اعتراضات كارگران پيمانكاري و پروژه اي 
در جنوب كشور در اين ايام، به مشكل فقدان نمايندگي 
و تش��كل يابي كارگران در چنين شرايطي اشاره كرد و 
گفت: موضوعي كه اخيرا بخشي از جامعه كارگري در 
جنوب كشور در حوزه نفت، گاز و پتروشيمي در بخش 
پروژه اي با آن مواجه است، ناشي از برخي كج انديشي ها 

در بدنه تصميم گير دولت است.

    تريبوني كه به كارگران داده نشد
او تصريح كرد: نمونه امروز وضعيت جامعه كارگري را از 
مراسم تجديد ميثاق جامعه كارگري با آرمان هاي امام 

مي توان ديد. علاوه بر اينكه كارگران نتوانستند در اين 
مراس��م مطالبات واحدهاي خود را به وزير كار بگويند، 
شاهد آن بوديم كه تنها سخنران اين مراسم شخص وزير 
بود و هيچ كدام از نمايندگان جامعه كارگري، تشكل هاي 
رس��مي و احزاب منتس��ب به كارگران در هفته كارگر 
نتوانستند در اين مراسم سخنراني كرده و از اين تريبون 

براي طرح مطالبات خود استفاده لازم را ببرند. 
خدايي ادامه داد: به نظر مي رس��د دولت خودش در 
هفته دولت مي تواند از خدمات خويش رونمايي و با 
تريبون هاي گسترده خود از اقدامات خويش بگويد، 
ام��ا دقيقا در همين هفته و به مناس��بت روز كارگر، 
جامعه كارگري نتوانست ديدگاه ها و مطالبات خود را 
مطرح كند. به نظر مي رسد در چنين ايامي برگزاري 
مراسمات بايد توس��ط خود كارگران و تشكل هاي 
رسمي آنان برگزار شود تا آنچه مطرح مي شود، مسائل 

و مشكلات جامعه كارگري باشد. 

    كج انديشي در بدنه تصميم گير دولت
او با اشاره به بحث برخي اعتراضات كارگران پيمانكاري 
و پ��روژه اي در جنوب كش��ور در اين ايام، به مش��كل 

فقدان نمايندگي و تش��كل يابي كارگ��ران در چنين 
شرايطي اشاره كرد و گفت: موضوعي كه اخيرا بخشي 
از جامعه كارگري در جنوب كشور در حوزه نفت، گاز و 
پتروشيمي در بخش پروژه اي با آن مواجه است، ناشي 
از برخي كج انديشي ها در بدنه تصميم گير دولت است. 
عليرغم اينكه سال ها اس��ت كه نمايندگان مجلس و 
نمايندگان كارگري پيگي��ر تبديل وضعيت كاركنان 
پيماني و قراردادي دولت و خواهان حذف شركت هاي 
واسطه گر و ش��ركت هاي تامين نيرو هستند، در طي 
اين س��ال ها مطالبات ما در اين حوزه پيگيري نشده 
است. خدايي تصريح كرد: پس از تصويب طرح مربوط 
به حذف شركت هاي تامين نيرو توسط مجلس و طرح 
بحث ساماندهي پيمانكاران، شاهد سنگ اندازي ها در 
مسير به رسميت شناخته ش��دن و اجراي اين قانون 
بوديم. بنابراين ما نمايندگان جامعه كارگري اعتراضات 
اخير اين كارگران را به رس��ميت مي شناس��يم و ما به 
عنوان بخشي از نمايندگان قانوني كارگران معتقديم 
كه وقتي دولت نمايندگان قانوني كارگران را به رسميت 
بشناسد، تازه مي توانيم انتظار توقف اعتراضات را داشته 
باشيم، اما وقتي در واحدها مي بينيم كه كوچك ترين 

حق تشكل يابي از سوي دولت و كارفرما به كارگران داده 
نمي ش��ود، اتفاقي كه در اين چند هفته رخ داده كاملا 

طبيعي و قابل پيش بيني به نظر مي رسد. 

    عدم اراده بر اجراي قانون
نماينده كارگران در شوراي عالي كار در پايان در پاسخ 
به س��والي درباره اينكه آيا ايران ب��ه مقاوله نامه هاي 
بنيادين س��ازمان جهاني كار درباره حق تشكل يابي 
و مطالبه گري كارگران خواهد پيوس��ت، جواب داد: 
مش��كل اصلي در اين حوزه  ع��دم اراده براي اجراي 
قانون است. ما در ايران پيش از مقاوله نامه هاي سازمان 
جهاني كار، بحث اصل ۲۷ قانون اساسي را داريم كه 
بسيار روشن تر و جلوتر به اين حق اشاره كرده است. 
ما مادام كه پايبند به قانون نباشيم، پيوستن به هيچ 
مقاوله نامه اي مشكل را حل نمي كند. قانون اساسي 
ركن نظام ما محسوب مي شود و مشكل ما ريشه اي تر 
از آن است كه طرف خود را سازمان جهاني كار ببينيم. 
ايراد ما به اعتقادات و تفك��رات افراد در زمينه اجراي 
قانون برمي گردد. مادام كه برخي خود را برتر از قانون 
بدانند، مشكلات ما در اين زمينه ادامه خواهد داشت.

گزارش

جوابیه

احتراما پيوست درج مطلبي با عنوان » از مهار كرونا تا 
وعده اجراي نظام ارجاع« در روزنامه تعادل مورخ ۳۱ 
فروردين ماه ۱۴۰۲ لطفا نسبت به درج توضيح پيوست 
وفق ماده ۲۳ قانون مطبوعات در همان صفحه و همان 
ستون و با همان حروف كه اصل مطلب منتشر شده 

است، اقدام لازم را معمول فرماييد.

    از مهار كرونا تا سلامت براي همه
از ابتداي ش��يوع بيم��اري كرونا تاكن��ون آمارهاي 
ابتلا، فوت و بهبوديافتگان كرونا ب��ه صورت روزانه و 
اصول و مباني پيش��گيري و پروتكل هاي بهداشتي 
سازمان جهاني بهداش��ت به همراه هشدارهاي لازم 
اطلاع رساني شده و كماكان اين امر از طريق رسانه هاي 
مختلف در جريان است. نكته حائز اهميت طبيعت، 
سير عود كننده اين بيماري است كه ساير كشورهاي 
جهان نيز هم اينك درگير موج جديد آن هستند. علي 
ايحال تاثير بسزاي واكسيناسيون هاي قبلي موجب 
شده با موارد بالايي از ابتلا و فوت همانند سال هاي اول 

اپيدمي كرونا مواجه نباشيم.
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي در تمام 
اطلاعيه هاي خود تزري��ق دز يادآور را به عموم مردم 
گوشزد مي كند. در كنار اين موارد پايگاه هاي بسياري 
در سطح كشور وجود دارد كه به تزريق واكسن مشغول 
هستند؛ به نحوي كه تاكنون ۶۵ ميليون و ۲۱۶ هزار 
و ۱۱۲ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۶۱۱ هزار و ۷۲۲ نفر 
دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۹۳ هزار و ۳۰۲ نفر، دُز س��وم 
و بالاتر واكس��ن كرونا را تزري��ق كرده اند و مجموع 
واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ ميليون و 

۵۲۱ هزار و ۱۳۶ دُز رسيده است.
گفتني است تعداد كل تخت هاي فعال در سطح كشور 
حدود ۱۵۵ هزار تخت و تعداد تخت هاي آي سي يو 
نيز حدود ۱۲ هزار تخت اس��ت كه طبق آخرين آمار 
تنها ۶۹۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش 
مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار 
دارند بنابراين با توجه به اين تعداد تخت هيچ بيماري 

معطل تخت براي بستري شدن نخواهد بود.
همچنين مجاهدت افتخارآميز كادر درمان كشورمان 

در دوران اوج مقابله با همه گيري كرونا و در شرايطي 
كه جامعه سلامت در خط مقدم اين مبارزه نفس گير 
قرار داشت، تعلق خاطر عميق به ميهن اسلامي و پيوند 
استوار با آرمان هاي ملت بزرگ ايران را به اثبات رساند.

كادر درمان در دوران كرونا با روحيه و رفتاري شبيه به 
رزمندگان دوران دفاع مقدس در برابر خطر ايستادند 
و جان بس��ياري از هموطنان را ب��ا ايثار و تلاش هاي 

خالصانه نجات دادند.
 نظام س��لامت بي ش��ك قدردان زحمات و خدمات 
فداكارانه آنهاست و با آنكه حماسه آفريني هاي آنان 
را نمي توان با معيارهاي مادي س��نجيد و پاسخ داد؛ 
اما همواره و با استفاده از همه امكانات و ظرفيت هاي 
موجود درصدد حق گزاري و قدرداني از اين قشر خدوم 

بوده و خواهد بود.
در خص��وص پدي��ده مهاجرت لازم به ذكر اس��ت 
كه اين پديده از جمل��ه پديده هاي رايج در جهان و 
متاثر از عوامل مختلف شغلي، اجتماعي و فرهنگي 
اس��ت و تدبير آن به همكاري وس��يع بين بخشي و 
اتخاذ راهبردهاي كلي در كشورهاي مبدا نياز دارد. 
نيروي كار براي جست وجوي شرايط كاري متفاوت 
هميشه در حال بررسي اس��ت؛ به طوري كه طبق 
بررسي هاي آينده نگر سازمان جهاني بهداشت، در 
دوران پسا كرونا به دليل احساس نياز نظام سلامتِ 
برخي كشورها به پزشك، ضريب گردش و مهاجرت 

پزشكان افزايش داشته است.
طرح پزش��ك خانواده از س��ال ۱۳۸۲ در كشور آغاز 
شده كه با رويه قبلي خود طرحي ناموفق و شكست 
خورده ارزيابي مي شود و به همين دليل طرح سلامت 
خانواده در دولت سيزدهم جايگزين آن شد. امسال 
قرار است طرح سلامت خانواده با پيشگيري محوري، 
اتكا بر زيرساخت هايي از جمله پرونده الكترونيك و 
بيمه همگاني س��لامت به اجرا در آيد تا از رهگذر آن 
شاخص هاي سلامت جامعه ارتقا يابد و هزينه هاي 
بستري شدن بيماران در قالب نظام ارجاع از روي دوش 

مردم برداشته شود. 
پوش��ش بيمه همگاني از وعده هاي دولت سيزدهم 
اس��ت به نحوي كه بيمه س��لامت براي س��ه دهك 

اول رايگان اس��ت و هيچ هزينه اي از سوي آنها براي 
پوش��ش بيمه اي پرداخت نخواهد شد و دهك هاي 
ديگر بعد از ثبت نام و آزمون وسع بر مبناي دهكي كه 
در آن قرار مي گيرند بايد حق بيمه بپردازند. در سال 
گذشته تقريبا همه مردم تحت پوشش بيمه درمان 

قرار گرفتند.
در خصوص ش��ائبه كمبود دارو و سرم هاي تزريقي 
لازم به ذكر اس��ت؛ در حال حاضر ب��ا وجود مصرف 
بيش از پيش و بعضا بدون ضرورت انواع س��رم هاي 
تزريقي حجيم، ظرفيت ش��ركت هاي توليدكننده 
افزايش پيدا كرده و با حداكثر توان در سه شيفت در 
حال توليد سرم هس��تند؛ به طوري كه در اسفندماه 
سال گذش��ته با توليد بيش از ۱۸ ميليون عدد سرم 
و واردات سه ميليوني، ركورد توليد و تامين سرم در 
كشور شكسته شد. از سويي فروش تمامي سرم ها به 
مصرف كننده نهايي بايد در سامانه تيتك ثبت شود 
و امكان رهگيري آن به منظور جلوگيري از خروج از 
زنجيره توليد تا مصرف مهيا مي شود. در سال گذشته 
به صورت مقطعي با كمبود برخي اقلام دارويي مواجه 
شديم كه طي ماه هاي اخير اين وضعيت براي عمده 
اقلام ضروري مرتفع شده است. گفتني است؛ در نيمه 
دوم سال گذشته بيشتر نگراني ها در زمينه تأمين آنتي 
بيوتيك و سرُم بود كه با برنامه ريزي هاي صورت گرفته، 
افزايش توليد و واردات، مشكل تا حدود زيادي رفع شد. 
توليد اين اقلام بين ۳۰ تا ۱۰۰ درصد افزايش داشته 
اما با توجه به افزايش مصرف، هنوز تا رسيدن به نقطه 

اشباع بازار فاصله داريم.
لازم به توضيح است؛ سامانه اعلام برخط كمبودهاي 
دارويي نيز راه اندازي شده و معاونت هاي غذا و داروي 
دانش��گاه هاي علوم پزشكي سراسر كشور به صورت 
برخط كمبودهاي خود را از اين طريق به سازمان غذا 
و دارو اعلام كرده و اين سازمان نسبت به رفع مشكل 

كمبود اقدام مي كند.
در خاتمه اذعان مي دارد عملكرد يك مجموعه را بايد 
همزمان با سنجش كاس��تي ها در برابر دستاوردها 
ارزيابي كرد. نكته مهم روندهاست كه وضعيت روبه 

رشد آن اطمينان بخش و اميدآفرين خواهد بود.

از مهار كرونا تا سلامت براي همه

ادامهازصفحهاول

 بررس��ي عملكرد وزير صمت دولت سيزدهم خود 
نشان دهنده درس��ت يا غلط بودن روند استيضاح 
اس��ت. اگر به بازار خودروي كشور نگاهي انداخته 
شود، وضعيت توليد و صادرات كشور ارزيابي شود، 
وضعيت معادن كشور موشكافي شود، اشتغالزايي 
برآمده از توليد تحليل ش��ود و... مشخص مي شود 
كه ايا اين استيضاح درست است يا نه؟ وزير صمت 
زماني كه روي كار آمد، وعده كاهش قيمت خودرو، 

افزايش توليد، تامين اقلام اساسي مردم، ثبات در 
قيمت كالاهاي اساسي و... را داد، اما نه تنها به اين 
وعده ها جامه عمل نپوش��انيد، بلكه شاخص هاي 
توليد و بازرگاني كش��ور را در بدترين ضعيت قرار 
داد. با اين كارنامه طبيعي است كه استيضاح وزير 
صمت در دستور كار مجلس قرار بگيرد. اما موضوع 
غيرطبيعي، تلاشي است كه وزير و نزديكانش براي 
فرار از استيضاح صورت مي دهند. اگر خبر اهداي 

۷۰ خودروي شاس��ي بلند براي فرار از استيضاح، 
درست باش��د. ابتدا بايد دولت در معرض پرسش 
ق��رار بگيرد كه چ��را يك چنين ف��ردي را در يك 
پست كليدي قرار داده اس��ت، بعد نهادهاي ناظر 
كه اين فرد را تاييد كرده ان��د و نهايتا نمايندگاني 
كه با دريافت خودرو امضاي استيضاح شان را پس 
گرفته اند! همه اين س��اختارها در شكل گيري اين 

وضعيت مسوولند.

استيضاح كيلويي چند؟

خبر

 اولتيماتوم مديريت بحران 
به پارك ارم

ايس�نا: ريي��س اداره س��يل و مخاط��رات 
هواشناس��ي س��ازمان پيش��گيري و مديريت 
بحران شهر تهران از اعطاي مهلت دوماهه براي 
برچيدن پاركينگ احداث شده پارك ارم روي 
س��يل  برگردان غرب تهران خبر داد. مرتضي 
دلفان آذري با بيان اينكه گلوگاه هاي سيلابي يا 
نقاط و بازه هاي داراي كمبود ظرفيت عبوردهي 
جريان س��يلابي يك��ي از مش��كلات اصلي و 
خط��رزاي ش��بكه هاي جم��ع آوري و هدايت 
آب هاي سطحي ش��هر تهران است، گفت: در 
هنگام بارش ه��اي ش��ديد بيرون زدگي آب و 
خسارات جاني و مالي در اين نقاط و همچنين 
تاثير آن بر نقاط بالادست و پايين دست محتمل 
اس��ت و از اين رو لازم است كه ايمن سازي آنها 
انجام شود. او با اشاره به كانال سيل برگردن واقع 
در محدوده صادقيه اظهار كرد: اين كانال كه به 
كانال سيل برگردان غرب تهران و ميان رود نيز 
مشهور است، يكي از كانال هاي مهم و اصلي شهر 
تهران اس��ت كه روان آب حاصل از حوضه هاي 
آبريز درون و برونشهري رودخانه هاي مهم شهر 
تهران از جمله دركه، فرحزاد، باكري )وسك(، 
تپه نيزار و ش��اهين-  شقايق را جمع آوري و به 
ادامه رودخانه كن در جن��وب غرب اين كانال 
۹ كيلومتري كمبود ظرفيت و نقاط گلوگاهي 
وجود دارد، گفت: برخي از اين نقاط شناسايي 
و رفع ش��ده و تعدادي ديگ��ر از آنها هم مطابق 
مطالعات انجام ش��ده پيرامون عملياتي كردن 
طرح جام��ع جم��ع آوري و هداي��ت آب هاي 
سطحي شهر تهران بايد رفع شود. بر اين اساس 
يكي از اين نقاط گلوگاهي و خطرزا، پاركينگ 
احداث ش��ده روي كانال در محدوده پارك ارم 
است كه علاوه بر كاهش ظرفيت كانال، احتمال 
سيلابي شدن و خسارات جاني و مالي براي خط 
متروي تهران-كرج، بزرگراه ش��هيد فهميده 
و مجموعه ارم س��بز را در پي خواهد داش��ت. 
ريي��س اداره س��يل و مخاطرات هواشناس��ي 
س��ازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر 
تهران ادامه داد: با بازديدهاي انجام شده توسط 
كارشناسان معاونت پيشگيري و كاهش خطر 
سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
و پيگيري هاي مس��تمر مدي��ر اداره مديريت 
بحران و پدافند غيرعامل منطقه ۵، جلسه فني 
با حضور نمايندگان مس��وول و ذي ربط برگزار 
و مقرر شد ظرف مدت دو ماه عمليات تخريب 
و برچيده شدن پاركينگ احداثي در مجموعه 
پارك ارم تا قبل از شروع فصل بارش انجام شود.

پاركينگ ساخته شده روي 
سيل برگردان برچيده شود


